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 يك بام و دو هواي 
برنامه اي 

 برنامه هايي 
كه فاقد هارموني هستند

اهميت درك نيازهاي توليدكنندگان

بازي دلار  با بازار

 ديروز پ��س از مدت ها تاخير 
و ك��ش و قوس لايح��ه برنامه 
هفتم توس��عه به مجلس ارايه 
شد و در دس��تور كار بررسي و 
تصويب كميسيون هاي مجلس 
قرار گرف��ت. با عنايت به تاخير 
متحدثه و با توجه به اينكه برنامه 
ششم تمديد شده، لازم است 
بودجه سال ۱۴۰۳ بر اساس برنامه هفتم توسعه تنظيم 
شود و از طرفي مجلس نيز در سال انتهايي خود و در آستانه 
انتخابات بعدي قرار دارد، به نظر مي رسد مثل فرآيند راي 
اعتماد به وزرا، فرآيند بررسي و تصويب برنامه هفتم توسعه 
قرار است با سرعت بيشتري انجام پذيرد و به همين دليل 
لازم است مداقه بيشتري از منظر كارشناسي در اين زمينه 
صورت بپذيرد. متن منتشره لايحه رسمي برنامه هفتم 
توسعه نسبت به متن پيش نويس منتشره قبلي كه به  طور 
رسمي ولي غير قابل استناد رونمايي شد دچار تغييرات 
مساعد و نامس��اعدي شده اس��ت. پيش نويس موصوف 
در ۱۸۴ صفح��ه، ۲۲ فصل و ۳۰۲ ماده تنظيم ش��ده بود 
وليكن لايحه تقديم��ي در ۱۵۳ صفحه، ۲۴ فصل و ۱۱۷ 
ماده تنظيم شده است و در ابتداي تمام فصول آن، جداول 
هدف گذاري شاخص ها و سنجه هاي مربوط به رصد ميزان 
پيشرفت اهداف برنامه قيد شده است.  يك بررسي گذرا و 
اجمالي نشان دهنده اين است كه با توجه به تكراري بودن 
برخي احكام در متن پيش نويس )كه هنوز هم چند مورد 
حكم تكراري در لايحه وجود دارد( و تلفيق بعضي از مواد 
پيش نويس در لايحه و تبديل مواد به بند و تبصره، به لحاظ 
حجم احكام تغيير چنداني نسبت به پيش نويس لايحه 
اعمال نشده است.  در ارتباط با تحقق سياست هاي كلي 
تامين اجتماعي كه در تاري��خ ۲۱ فروردين ۱۴۰۱ ابلاغ 
گرديد، متاسفانه و به هر تقدير تاكنون »لايحه قانون اجراي 
سياست هاي كلي تامين اجتماعي« يا »برنامه جامع تحقق 
سياست هاي كلي تامين اجتماعي« از سوي دولت ارايه 
نشده است. در حالي كه به نظر مي رسيد دولت با توجه به 
تاخير ۸ ماهه پس از انقضاي مهلت شش ماهه براي تدوين 
اين اسناد و براي جبران اين تاخير متحدثه، احكام مشخص 
و مدوني را براي تحقق سياست هاي كلي تامين اجتماعي در 
متن لايحه برنامه هفتم توسعه براي شكل دهي »نظام تامين 
اجتماعي همگاني« يا »نظام فراگير، جامع و چندلايه تامين 
اجتماعي« تعبيه کند. وليكن نگاهي اجمالي به مفاد لايحه، 
بيانگر اين است كه تحقق سياست هاي كلي تامين اجتماعي 
در دستور كار متوليان تدوين متن لايحه برنامه هفتم توسعه 
قرار نداشته است. به رغم آنكه به موجب بند ۵ سياست هاي 
كلي برنامه هفتم، دولت مي بايست نسبت به شكل دهي 
نظام جامع، همگاني، فراگير و چندلايه تامين اجتماعي 
مبتني بر لايه بندي )لايه هاي امدادي، حمايتي و بيمه اي( 

و سطح بندي )سطوح پايه، مازاد و مكمل( اقدام کند.
همچني��ن به موجب بن��د ۵ سياس��ت هاي كلي تامين 
اجتماعي دولت مي بايست نسبت به بسط و تعميم كامل 

وايجاد فراگيري صددرصدي پوشش ها و خدمات امدادي 
و حمايتي و سطح پايه لايه بيمه هاي اجتماعي با تضمين 
و تامين مالي از محل منابع عمومي براي اقشار فرودست 
جامعه بر اساس آزمون وسع اقدام مي کرد كه اين امر نيز 
در احكام لايحه برنامه هفتم توسعه مشاهده نمي شود و 
در هدف گذاري ضريب پوشش بيمه هاي بازنشستگي در 
انتهاي سال پاياني برنامه ۷۶% قيد شده است ولي در ارتباط 
با بيمه پايه سلامت پوش��ش ۱۰۰ درصدي هدف گذاري 
شده است و مشخص نيست اين نوع نگاه دوگانه و سياست 
يك بام و دو هوا به چه علت ميان بيمه هاي بازنشس��تگي 
و بيمه هاي سلامت از منظر دولت اتخاذ شده است. عدم 
انسجام و انتظام امور مربوط به نظام تامين اجتماعي در متن 
لايحه برنامه هفتم، موجب شده است كه ۴۵ حكم مرتبط 
با حوزه رفاه و تامين اجتماعي در ۱۰ فصل مختلف و حتي 
بعضا فصول غير مرتبط مثل فصل مسكن، فصل نظام اداري 
و نظاير آن تعبيه شود. اين امر باعث شده است كه در فصول 
متعددي از منظر دستگاه هاي اجرايي مربوط به بخش هاي 
غيرمرتبط احكامي عليه سازمان ها و صندوق هاي بيمه گر 
اجتماعي تعبيه شد. به هر تقدير با مطالعه احكام برنامه 
هفتم توس��عه نمي توان به يك مدل يا الگوي ترسيمي از 
نظام تامين اجتماعي منظور نظر تدوين كنندگان لايحه 
رسيد  بتوان استنباط کرد كه قرار است در افق برنامه هفتم 
چه نظام نوين تامين اجتماعي هدف گذاري ش��ده است.  
به طور كلي تغييرات مساعد و نامساعدي كه در متن لايحه 
برنامه هفتم نسبت به متن پيش نويس منتشره آن اعمال 
شده است. از يك طرف مواد ۱۵ و ۱۶ پيش نويس كه حداقل 
دستمزد را براي نيروي كار جديد به نصف تقليل مي داد و 
براي مددجويان حداقل دستمزد را حذف و دستمزد آنان 
را در اختيار و ميل كارفرما قرار داده بود، از متن لايحه حذف 
شده وليكن در مقابل دو حكم نامساعد در لايحه گنجانده 
شده است كه قبلا در پيش نويس وجود نداشت:   اول اينكه 
بدهي هاي بيمه اي دولت به سازمان ها و صندوق هاي بيمه گر 
اجتماعي را با تغيير نحوه محاسبه و به روزرساني، كاهش داده 
و از روش مركب به روش س��اده تبديل كرده؛ اين در حالي 
است كه با توجه به كاهش مزمن و سنواتي ارزش پول ملي و 
افزايش مستمر و لحظه اي تورم، حتي اگر دولت تمام بدهي 
خود را به روش مركب به روزرساني و نقدا و يكجا پرداخت 
كند، ب��از هم ارزش واقعي روز اي��ن اندوخته هاي بيمه اي 
كاركنان، كارگران و مستمري بگيران را تأديه نكرده است.  
دوم اينكه تأديه بدهي هاي دولت به سازمان ها و صندوق هاي 
بيمه گر اجتماعي از طريق واگذاري و تهاتر اموال دولتي را 
ممنوع ساخته است )امري كه به موجب بند الف ماده ۱۲ 
قانون برنامه ششم توسعه مجاز بود( و پرواضح است كه وقتي 
دولت با كس��ري منابع و نقدينگي و كسري بودجه مزمن 
و س��نواتي مواجه هست اگر بگوييم بابت بدهي هاي خود 
نمي تواند اموال به سازمان ها و صندوق هاي بيمه گر اجتماعي 
تهاتر كند عملا باعث شده ايم كه دولت بدهي هاي بيمه خود 
را نپردازد. چرا كه دولت ها در گذشته و حال چاره ديگري غير 
ادامه در صفحه 2 از اين نداشتند و...  

 برنامه هفتم توس��عه محكوم 
به شكست اس��ت. چرا؟ چون 
ساختار برنامه نويسي اقتصادي 
در اي��ران مبتني بر واقعيت ها، 
عينيت ه��ا و رويكرده��اي 
تخصصي نيس��ت. كافي است 
به چشم اندازهايي كه در برنامه 
هفتم توس��عه ترس��يم شده 
نگاهي بيندازيد تا متوجه مش��كلات اين برنامه ش��ويد. 
چشم انداز رشد ۸درصدي در كنار افق اشتغالزايي ۱ميليون 
نفري در هر سال، بي توجهي به اقتصاد بازار آزاد و... بخشي 
از دورنماهاي تيره و تاري اس��ت ك��ه در اين برنامه وجود 
دارد. تدوين كنندگان برنام��ه، آمال و آرزوهايي را مد نظر 
قرار داده اند، اما مش��خص نكرده اند با استفاده از چه روش 
و راهبردي قرار اس��ت اين آمال را محقق كنند. مثلا براي 
تحقق رشد ۸درصدي مشخص نيست كه از چه طريقي 
قرار اس��ت اين افق عينيت پيدا كند؟ اساسا در شرايطي 
تحريمي و در حالي كه ايران امكان فروش نفت، صادرات 
غيرنفتي و مهم تر از آن نقل و انتقال پولي و بانكي را ندارد، 
چطور مي توان رش��دي در اين حد و اندازه را متصور بود. 
به همين دليل اس��ت كه معتقدم اين برنامه از همان آغاز 
محكوم به شكست است. اين برنامه يك مشكل عمده دارد 
كه غلبه يك نگاه انشايي در اقتصاد است. به نظر مي رسد، 
برخي اف��راد و جريانات خواس��ته ها و آروزهاي خود را در 
قالب يك انشا به نگارش درآورده اند. براي تهيه يك برنامه 
بالادستي و ميان مدت بايد ابتدا نگاهي دقيق و تخصصي به 
چالش ها انداخته شود. در واقع بايد مشخص شود، ايران 
مدل ۱۴۰۲ ت��ا ۱۴۰۷ يا ۱۴۰۸ ب��ا كدامين چالش هاي 
جدي و كارآمد مواجه است. در مرحله بعد بايد امكانات و 
ظرفيت ها مورد بررسي و كنكاش قرار بگيرند. بايد مشخص 
شود در افق پيش رو چه  اندازه نفت فروخته خواهد شد؟ 
كدام ظرفيت ه��اي پولي و مالي محقق مي ش��ود و چه 
ارتباطاتي قرار است ش��كل بگيرد. در مرحله بعدي بايد 
نزديك ترين مسيرها به س��وي حل چالش ها استخراج 
شوند. افراد متخصص بايد مشخص كنند كه براي رسيدن 
به بيشترين دستاورد براي عبور از چالش ها چه بايد كرد؟ 
نهايتا برنامه اي كارآمد، كاربردي و اجرايي تدوين شود كه 
در آن دقيقا هر جزء و قطعه در سر جاي خود قرار داشته 
باش��ند. در اين صورت است كه مي توان نسبت به تحقق 
اه��داف خوش بين بود. تجربه اقتصاد اي��ران از نگارش و 
تدوين برنامه هاي توسعه نشان مي دهد كه كمترين نسبت 
ميان برنامه ها و تحقق اهداف وجود داش��ته اند. بسياري 
از برنامه هاي توس��عه در ايران اساس��ا تحقق ۲۰ الي ۴۰ 
درصدي داشته اند. تنها يك نمونه در برنامه هاي توسعه اي 
ايران توانس��ته تحقق بالاي ۵۰درصدي اهداف برنامه را 
داشته باش��د. در كنار اين موضوع يك برنامه بلندمدت 
سند ۲۰ساله هم وجود دارد كه در آن قرار بوده، ايران در 
سال ۱۴۰۴ به راس هرم كشورهاي منطقه برسد و از منظر 
ادامه در صفحه 8 اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي و...  

يكي از موضوعاتي كه ما بايد 
به طور ويژه به آن نظر داشته 
باش��يم، نگاه درست و دقيق 
به بحث جذب سرمايه گذار 
و توليدكننده اس��ت. ما بايد 
مقدماتي را فراهم كنيم كه 
س��رمايه گذار به سمت ورود 
به اقتصاد ايران كشيده شود، 
نه اينكه با تمام توان خود از فضا فرار كند. ما اين موضوع 
را در تمام سال هاي گذشته ديده ايم و امروز نيز بخش 
مهمي از اين نگراني ها همچنان به جاي خود باقي مانده 
است. در واقع مش��خص نيست كه سياست ها به چه 
شكل تغيير مي كنند و همين موضوع سرمايه گذاران 
را فراري مي دهد. اينكه يك صادركننده ايراني، براي 
توليد يك كالا س��رمايه گذاري مي كن��د، آن را آماده 
فروش مي كند و حتي در بازار خارجي مشتريانش را 
پيدا مي كند اما ناگهان دولت اعلام مي كند كه صادرات 
اين كالا ممنوع اس��ت، چه نتيجه اي جز فرار سرمايه 
خواهد داشت؟ از سوي ديگر تورم و عدم نظارت، باعث 
شده كه بسياري از بازارهاي حاشيه اي سود بيشتري 
از توليد داشته باشند. در ايران اما توليدكننده با انواع و 

اقسام محدوديت ها و فشارها روبرو مي شود، در حالي 
كه افراد با س��فته بازي در بازارهاي��ي مانند خودرو و 

مسكن، سودي سرشار را نصيب خود مي كنند.
در اين ترديدي وجود ندارد كه دولت بايد به س��مت 
اس��تفاده از منابع مالياتي و س��اير درآمدهاي پايدار 
اقتصادي حركت كند اما س��وال اينجاس��ت كه چه 
اقدام حياتي در اين زمينه برنامه ريزي ش��ده است؟ 
اگر ما قص��د افزايش درآمدهاي مالياتي را داريم، بايد 
در نظر داشته باشيم كه توليدكنندگان واقعي بايد از 
سختگيري ها معاف ش��وند و در واقع راه براي جذب 
سرمايه واقعي باز شود و از سوي ديگر فعاليت هايي كه 
به سفته بازي و دلالي اختصاص دارند و نه تنها كمكي 
به رشد توليد نمي كنند كه در نهايت با استفاده از تورم 
و ساير مشكلات، تنها به افزايش درآمدهاي خود فكر 
مي كنند بايد زير ذره بين قرار گرفته و با محدوديت هاي 

جدي مواجه شوند.
اگر ما شرايط را طوري تغيير دهيم كه توليدكنندگان 
ب��ه ورود به اقتص��اد ايران ترغيب ش��وند مي تواند به 
توسعه اقتصاد و رشد كمك كند اما در غير اين صورت 
ما همچنان در برخي حوزه هاي مهم درجا خواهيم زد 

و گره اي از كار باز نخواهد شد.

ش��اخص كل ب��ورس حدود 
يك ماه و نيم اس��ت كه روندي 
نوس��اني را تجرب��ه مي كند و 
شاخص توان سبزپوش شدن 
را ندارد، حتي اگر روزي شاخص 
با رنگ سبز كار خود را شروع كند 
در ميانه معاملات تغيير مسير 
مي دهد و دوباره زيان را مهمان 
پرتفوي سهامداران مي كند. شاخص كل بورس در نيمه 
چهارمين هفته خرداد ماه قرار دارد اما تا به امروز بازدهي 
منفي را نسبت به معاملات هفته اخير تجربه كرده است. 
بورس اين روزها تحت تاثير اخبار مختلف است، براي نمونه 
قرار بود روز گذشته يك خودرو از محصولات بهمن موتور 
در بورس كالا عرضه ش��ود؛ اما شوراي رقابت اين عرضه را 
غيرقانوني دانست و جلوي عرضه خودرو در بورس كالا را 
گرفت. همين موضوع باعث شد كه بازار سرمايه تا حدودي 

درگير اخبار و سيگنال هاي منفي شود.
از سوي ديگر قيمت دلار براي بازار بسيار مهم است و اين 
روزها از نظر بنيادي، بورس خ��ود را با دلار ۳۸ تا ۴۰ هزار 
توماني تطبيق داده است؛ درحالي كه بازارهاي موازي با نرخ 
دلار بازار آزاد يعني دلار ۴۸ هزار توماني تطبيق يافته اند. اين 
موضوع نشان مي دهد كه اگر از نظر سياسي و مذاكرات در 
كشور گشايشي داشته باشيم بازار سرمايه كمترين آسيب 
را خواهد كرد و بلافاصله مي تواند خود را ترميم كند. شايد 
پيش از اين مي توانستيم بگوييم كه افزايش و كاهش قيمت 

دلار روند سرمايه گذاري در بورس را برهم مي زند، اما اكنون 
بدين گونه نيست و سهامداران به شرايط بنيادي بازار نگاه و 

با توجه به شرايط اقدام به معامله مي كنند.
قيمت دلار بازار آزاد و نيما هميشه يك توازني دارند و بررسي 
سوابق نش��ان مي دهد كه اين دو دلار فاصله ۱۰ درصدي 
دارند؛ يعني اگر قيمت دلار ب��ازار آزاد افزايش يابد به تبع 
آن قيمت دلار نيمايي نيز افزايشي مي شود؛ چرا كه فشارها 
روي سياست گذار بالاست. اما نكته قابل توجه اينجاست 
كه اين نوس��ان قيمت دلار مي تواند آسيب به صنايع وارد 
كند، نبايد در دلار قيمت گذاري دستوري داشته باشيم؛ اما 
نوسان دستوري قيمت دلار براي اقتصاد كشور چندان خوب 
نيست. البته بايد به اين موضوع در قيمت دلار توجه داشت 
که ش��ركت هاي صادرات محور بورسي خود را با تحريم و 
قيمت دلار وفق داده اند و كاهش نرخ دلار و بهبود شرايط 
مي تواند كمي وضعيت اين شركت ها را تغيير دهد؛ يعني 
ممكن است برخي از ش��ركت ها سود و برخي ديگر زيان 
كنند اما اين سود  و زيان بستگي به ماهيت شركت ها دارد 
چرا كه هزينه توليد و فروش شركت ها متفاوت است و بايد 
خود را با كاهش تحريم ها و كاهش نرخ دلار وفق دهند كه با 
توجه به فروش بلندمدت شركت ها متفاوت است اما به طور 
كلي در بلندمدت كاهش تحريم ها مي تواند به سودآوري 
صنايع و شركت هاي بورسي كمك كند. درنتيجه دستكاري 
و نوسان دستوري قيمت دلار نمي تواند تاثير بسيار سنگيني 
داشته باشد چراكه صنايع مش��كلاتي همانند تحريم را 

متحمل مي شوند.

پيمان مولويعلي حيدري

مهدي عليپور

رقيه ندايي

ادامههمراهيبادولتيااصلاحاتواقعبينانه
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 دستور رييس دستگاه قضا براي 
خروج كالاهاي ترخيص نشده از بنادر

 ضرورت نگاه منطقه اي
 به توسعه

ي  مه ه��ا نا بر ا  چ��ر
توسعه اي در ايران موثر 
نيستند و به نتايج مورد 
نظر نمي رس��ند؟ اين 
پرسش��ي است كه اين 
روزها همزمان با طرح 
برنامه هفتم توسعه در 
فضاي عمومي رسانه اي 
كش��ور مطرح ش��ده اند. پاس��خ به اين پرسش 
از اي��ن رو اهميت دارد ك��ه مي تواند دورنمايي 
از كارهاي��ي كه متوليان ب��راي آينده بايد انجام 
بدهند، ارايه كند. واقعيت آن اس��ت كه اقتصاد 
ايران هنوز تثبيت نشده است. در سال هاي پس 
از انقلاب، اقتص��اد ايران درگير، تجزيه طلب ها، 
جنگ، تحريم، بازس��ازي، اختلاس و احتكار و 
طمع و... بوده است. اينها گزاره هايي هستند كه 
همواره اقتصاد ايران را درگير خود ساخته است. 
دولت ها در همه سال هاي گذشته يا بايد با تورم 
مقابله كند يا با ركود يا با رك��ود تورمي توامان. 
تصميمات دولت و س��وءمديريت هاي اجرايي 
هم يكي ديگر از ريش��ه هاي مش��كلات است. 
برخي از تصميمات دولت ه��ا در ايران يا منجر 
به ركود تورمي مي ش��ود يا اينكه منجر به رونق 
تورمي مي ش��ود. در اين شرايط، برنامه ريزي ها 
براي تدوين برنامه هايي آغاز مي شود كه اساسا 
در برهه هاي التهاب و و نوس��ان معنايي ندارد. 
به عبارت روش��ن تر، برنامه هاي توسعه اي تنها 
در زماني مفهوم دارد كه كشور در شرايط ثبات 
باشد. س��ناريوهاي توسعه اي در شرايط التهاب 
و نوس��ان هيچ نتيجه اي در بر نخواهد داش��ت. 
بنابراين قبل از تدوين هر برنامه اي، بايد زمينه 
ثبات در اقتصاد ايران فراهم ش��ود. موضوع دوم 
آن اس��ت كه تدوين برنامه توس��عه بايد توسط 
نهادهاي غيردولتي تدوين ش��ود. چ��را كه در 
اقتصاد اي��ران، دولت مهم ترين ذي نفع اس��ت 
و ه��ر برنامه اي كه مي نويس��د مبتن��ي بر حل 
مشكلات اجرايي خودش اس��ت. هر برنامه اي 
كه در اين زمينه نگاش��ته مي شود مانند همان 
برنامه هاي قبلي اس��ت. گزاره هايي مانند بحث 
بازنشستگي و قوانين اقتصادي كه در برخي موارد 
به آنها اشاره شده است، موارد سطحي و موردي 
هستند و موارد بطئي نيستند. در واقع مواردي 
در برنامه هاي بالادس��تي گنجانده مي شود كه 
مشكلاتش را حل كند. موضوعي كه در برنامه هاي 
توس��عه اي توجهي به آن نمي ش��ود، ضرورت 

برنامه ريزي هاي مالي و پولي سطح بالاست.
به نظرم براي اينكه قضاوتي نس��بت به عملكرد 
برنامه هاي قبلي داش��ته و ب��راي برنامه هفتم 
راهكارهاي معقولي تعريف كنيم مي بايس��ت 
نگاهي به اس��اس برنامه ريزي در ايران داش��ته 
باشيم. معتقدم در نظام برنامه ريزي ما مشكلي 
بنيادي وجود داش��ته اس��ت و اين مشكل تنها 
به برنامه هاي توس��عه اي بعد از انقلاب معطوف 
نمي ش��ود. در ايران ظرفيت هاي قابل توجهي 
براي اس��تفاده وجود دارد اما استفاده مناسبي 
از ظرفيت ها نمي شود.  درآمدهاي نفتي در كنار 
ساير منابع مالي ظرفيتي اس��ت كه در صورت 
برنامه ريزي درست مي تواند بسياري از مشكلات 
اقتص��اد ايران را ح��ل كند اما ب��ه دليل فقدان 
برنامه ريزي هاي درس��ت مال��ي و پولي اقتصاد 
ايران نمي تواند از اين ظرفيت ها در مس��يرش و 

توسعه بهره ببرد.
برنامه ريزي اقتصاد ايران در س��ال هاي پيش از 
انقلاب، برنامه ري��زي اي بود كه بيش از هر چيز 
بر محور توليد، نوسازي اقتصاد و امور زيربنايي 
قرار داشت. در سال هاي پس از انقلاب به دليل 
عدم ثبات اما فرصت برنامه ريزي راهبردي اساسا 

شكل نگرفت.
 امروز ما نمي توانيم بگوييم ۶ برنامه قبلي منتج به 

چه نتيجه اي شده است.
يكي از مهم ترين مسائلي كه در اغلب برنامه هاي 
توسعه اي كشور چه پيش از انقلاب و چه پس از 
آن مهجور باقي مانده، توازن توس��عه اقتصادي 
استان هاي مختلف كشور اس��ت. هيچ  كدام از 
برنامه ها براي استان ها فكري نشده اگر هم شده 
عمدتا اين گونه بوده كه مثلا گفته شده صنعت 
بايد ۱۰ درصد رش��د كند و تمام پروژه ها براي 
تحقق رش��د ۱۰  درصدي به استان هاي اندكي 
مثل تهران، اصفهان، اراك و از اين دست محدود 
ش��ده. به اين ترتيب ساير اس��تان ها همچون 
سيستان و بلوچستان، كهگيلويه و بويراحمد و...، 
به رشد مطلوبي دست نيافتند. بايد توجه داشت 
كه امروز ديگر نمي توان به همين نحو ادامه داد؛ 
عقب ماندگي س��اير اس��تان ها موجب مي شود 
كه كلانشهرها ديگر براي ساكنان شان قابليت 
زندگي نداشته باشند. بايد در برنامه ششم توسعه 
متوازن اس��تان ها در حوزه ش��هري و روستايي 

هدف قرار بگيرد. 

آلبرت بغزيان

نمايندگان:وضعتعرفهيادداشت-1
بالايحهوارداتخودرويكاركردهمغايرتدارد

رييسسازمانهواپيمايياعلامكرد

تعرفه عليه واردات؟! 

 تقاضاي سفر هوايي
 8 برابر ناوگان

تعادل| در حالي كه روزهاي گذشته بازار خودرو در اكثر 
محصولات روند صع��ودي به خود گرفته ب��ود، اما در پي 
تصويب لايح��ه واردات خودروي كاركرده زير پنج س��ال 
ساخت، شاهد ريزش قيمت ها در بازار خودروهاي داخلي 
و مونتاژي هستيم به طوري كه در دسته مونتاژي ها قيمت 
برخي خودروها همچون هر دستگاه تيگو ۸ پرو ۹۰ ميليون 
تومان فروريخت. به طور مشابه در دسته خودروهاي داخلي 
نيز تا لحظه درج اين خبر شاهد ريزش چهار تا ۴۰ ميليون 
توماني قيمت انواع خودرو هس��تيم. اما اتفاقي كه در اين 

بين افتاد، وضع تعرفه س��نگين بر خودروهاي وارداتي از 
سوي دولت بود كه مورد انتقاد شديد نمايندگان مجلس 
قرار گرفت. برخي نمايندگان در جسله علني روز يكشنبه 
عنوان كردند كه اگر دولت مي خواهد قيمت خودرو ارزان 
نشود به طور رس��مي اعلام كند؛ چراكه با بالا بردن تعرفه 
عملاخودروي كمتري وارد مي شود و مصوبه دولت در اين 
مورد با روح قانون مجلس و خود لايحه )واردات خودروي 
دست دوم( دولت مغايرت دارد. آنها خواستار تجديد نظر 
صفحه 7 را بخوانيد دولت در تعيين تعرفه ها شدند.   

گروه راه و شهرس�ازي| آن گونه كه رييس س��ازمان 
هواپيمايي در نشست انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرت 
هوايي و جهانگردي ايران اعلام كرده، تقاضاي سفر هوايي 
۸ برابر بيشتر از هواپيماهاي فعال كشور است. اين خبر به 
روشني نش��ان مي دهد كه ناوگان هوايي فرسوده و اندك 
متناس��ب با جمعيت ۸۴ ميليون نفري كش��ور پهناوري 
همچون ايران نيست و طي دهه هاي اخير علي رغم رشد 
جمعيت، ناوگان هوايي كاهش يافته است. اين همه در حالي 
است كه مسوولان هوايي كش��ور وعده مي دهند، ناوگان 
يادشده تا پايان سال جاري به ۲۵۰ فروند افزايش يابد. طبق 
تازه ترين اعلام، ناوگان فعال كمتر از ۱۸۰ فروند است. از اين 

رو، اضافه شدن ۷۰ فروند هواپيما تا پايان سال به ناوگان، 
وعده بزرگي به شمار مي رود. مسوولان هوايي البته انگار با 
اعداد و ارقام ميانه خوشي ندارند، چه آنكه طي هفته هاي 
اخير، بارها اعلام كرده اند كه تع��دادي هواپيما به ناوگان 
اضافه ش��ده است. ديروز نيز رييس س��ازمان هواپيمايي 
اعلام كرد: همزمان با شروع تابستان و افزايش تقاضاي سفر، 
»تعداد زيادي از هواپيماهاي خريداري شده« وارد ناوگان 
شد. محمد محمدي بخش، رييس سازمان هواپيمايي در 
گفت وگو با ايرنا درباره اينكه هواپيماهاي وارداتي چه زماني 
وارد ناوگان مي شود، گفت: هواپيماهاي خريداري شده به 
تابستان امسال مي رسد.  صفحه 5 را بخوانيد

با تحويل رس��مي لايحه برنامه هفتم توسعه به مجلس، 
حالا نمايندگان بايد در تابس��تان امسال، ضمن بررسي 
بخش هاي مختلف برنامه هفت��م، آن را تصويب كنند تا 
كشور اهداف كلان پنج س��اله آينده خود را بشناسد. اين 
بررسي در حالي از ابتداي هفته آغاز شده كه طبق برنامه 
بايد در پاييز يا زمس��تان س��ال قبل كليد مي خورد اما با 
توجه به اينكه دولت اعلام كرد كه زمان كافي براي تدوين 
برنامه نداش��ته، در نهايت بودجه تصويب شد و سپس به 
دولت زمان داده ش��د تا برنامه را در سال جديد به مجلس 
تحويل بدهد. پ��س از حضور رييس جمه��ور در صحن 
مجلس و انتشار متن پيش��نهادي برنامه پنج ساله، حالا 
اين نمايندگان مجلس هستند كه بايد مشخص كنند كه 
آيا مانند بودجه با بخش قابل توجهي از پيشنهادات دولت 
كنار خواهند آمد يا اين بار با اصلاحاتي تازه به سراغ برنامه 
خواهند رفت. يكي از اصلي ترين مسائل بحث ميزان واقعي 
بودن برنامه و پيش��نهادات دولت است. اينكه در شرايط 
فعلي اقتصادي دولت توقع رشد هشت درصدي را داشته 
باشد، سوالي اساسي در اين زمينه به حساب مي آيد. بانك 
مركزي اعلام كرد: بر اس��اس محاس��بات مقدماتي اداره 
حساب هاي اقتصادي اين بانك، توليد ناخالص داخلي به 
قيمت پايه )به قيمت هاي ثابت سال ۱۳۹۵( در سه ماهه 
چهارم س��ال ۱۴۰۱ به رقم ۳۵۹۶.۸ ه��زار ميليارد ريال 
رسيد كه نسبت به سه ماهه چهارم سال ۱۴۰۰، رشد ۵.۳ 
درصدي را نشان مي دهد. همچنين رشد اقتصادي بدون 
نفت طي دوره مذكور معادل ۴.۷ درصد بوده است. بررسي 

وضعيت سرمايه گذاري در بخش هاي مختلف اقتصادي )به 
قيمت هاي ثابت سال ۱۳۹۵( مبين آن است كه در سه ماهه 
چهارم سال ۱۴۰۱ »تشكيل سرمايه ثابت ناخالص« از رشد 
۶.۰ درصدي نسبت به دوره مشابه سال قبل از آن برخوردار 
شده است؛ به طوري كه در دوره مورد گزارش، رشد تشكيل 
س��رمايه ثابت ناخالص در دو زيربخش »ماشين آلات« و 
»ساختمان« به ترتيب معادل ۱۰.۶ و ۳.۲ درصد بوده است.

خاطرنشان مي شود رشد تشكيل سرمايه ثابت ناخالص 
در س��ال ۱۴۰۱ مع��ادل ۶.۷ درص��د و در دو زيربخ��ش 
»ماشين آلات« و »ساختمان« به ترتيب ۱۵.۴ و ۱.۲ درصد 
بوده است؛ اين در حالي است كه رشد مولفه مزبور در سال 
۱۴۰۰ مع��ادل صفر درصد بود. از اين بابت رش��د مخارج 
سرمايه گذاري در سال ۱۴۰۱ حاكي از اصلاح چشم انداز 
فعالين اقتصادي و بهبود ظرفيت هاي توليد در سال هاي 
آتي است. در مجموع عملكرد توليد ناخالص داخلي كشور 
به قيمت پايه در سال ۱۴۰۱ »با احتساب نفت« و »بدون 
احتساب نفت« به قيمت هاي ثابت سال ۱۳۹۵ به ترتيب به 
۱۵۱۵۴.۰ و ۱۳۸۸۱.۸ هزار ميليارد ريال رسيد كه نسبت 
به س��ال قبل از آن به ترتيب با افزايش ۴.۰ و ۳.۵ درصدي 
همراه بوده است. تحقق رشد اقتصادي ۴.۰ درصدي در سال 
۱۴۰۱ در امتداد رشد اقتصادي ۴.۴ درصدي سال  ۱۴۰۰، 
حكايت از تداوم رشد قابل قبول فعاليت هاي اقتصادي در 
كشور دارد. شايان ذكر است رشد توليد ناخالص داخلي در 
تمام فصول سال ۱۴۰۱ از روندي صعودي برخوردار بوده، 
به نحوي كه از فصل اول تا پايان فصل چهارم سال مزبور، 

ميزان رشد اقتصادي كشور به ترتيب برابر با ۱.۹ درصد، ۳.۹ 
درصد، ۴.۹ درصد و ۵.۳ درصد بوده اس��ت. به اين ترتيب 
حتي اگر نرخ رشد فعلي را پايدار در نظر بگيريم، باز هم بايد 
رش��د در سال آينده دو برابر شود تا برنامه دولت به مرحله 
اجرا برسد، موضوعي كه معلوم نيست تا چه حد مي توان 
روي آن حس��اب كرد. اگر راهي براي كاهش يا كنار زدن 
تحريم ها باز شود، قطعا مي توان به تكميل اين برنامه اميدوار 
بود اما مشخص نيست در شرايط فعلي چقدر ظرفيت براي 
اين مساله در اقتصاد ايران وجود دارد.  نمايندگان مجلس 
فعلا در حال فراهم كردن مقدمات لازم براي بررسي برنامه 
هفتم هستند. ديروز اولين جلسه كميسيون تلفيق لايحه 
برنامه هفتم توسعه برگزار شد و اعضاي هيات رييسه اين 
كميسيون انتخاب شدند. بر اين اساس  و با انتخاب اعضاي 
كميسيون تلفيق، ابراهيم عزيزي به عنوان ريس كميسيون 
تلفيق لايحه برنامه هفتم توس��عه تعيين شد. همچنين 
محس��ن پيرهادي به عنوان نايب ريي��س اول و مجتبي 

رضاخواه به عنوان نايب رييس دوم انتخاب شدند.
 محسن زنگنه نيز به عنوان سخنگوي كميسيون انتخاب 
شد. همچنين محمدرضا دش��تي اردكاني و رمضانعلي 
سنگدويني به عنوان دبيران كميسيون تعيين شدند. در 
ميان ديدگاه هاي كلان مطرح شده درباره برنامه نيز فعلا 
نگاه مثبتي در صحن بهارس��تان ديده مي شود. رييس 
كميسيون امور داخلي و شوراها گفت: برنامه هفتم يك 
برنامه واقع بينانه و بر اساس سياست هاي كلي نظام تنظيم 
ادامه در صفحه 2 شده است.   



ادامه از صفحه اول|
محمدصالح جوكار درباره ويژگي هاي لايحه برنامه هفتم 
توسعه اظهار داشت: لايحه برنامه هفتم بخشي از پازل 
برنامه هاي ۵ س��اله است، مفهوم اين برنامه يعني اينكه 
ما در كشور از يك جايي حركت مي كنيم تا به آن نقطه 
مطلوبي كه مدنظر است برسيم كه در طول اين مسير، بايد 
سياست هايي تنظيم شوند تا مسائل اقتصادي، فرهنگي، 
اجتماعي و... را بتوان به بهترين شكل ممكن سازماندهي 
كرد. وي بيان كرد: تفاوتي كه مابين برنامه پنج ساله هفتم 
و ششم، بايد وجود داشته باش��د آن است كه اين برنامه 
بايد قابليت عملياتي شدن داشته باشد، ما برنامه ششم را 
نتوانستيم عملياتي كنيم و در اين راستا درصد پيشرفت 
مان مناسب نبود، دليل اين مشكل هم آن بود كه دولت ها 
اهتمامي براي اجراي برنامه ششم نداشتند و لذا همين 
مساله باعث ايجاد عقب ماندگي  هايي در برخي از بخش ها 
شد. جوكار در ادامه بيان كرد: برنامه هفتم بروز است و قوه 
مجريه نيز بايد يك جدول زمانبندي ش��ده براي اجراي 
برنامه هاي خود، ارايه كند تا برنامه هفتم بتواند به درستي 
تحقق پيدا كند. نماينده مردم يزد در مجلس ش��وراي 
اس��امي، تصريح كرد: اولويت بن��دي برنامه هفتم اين 
است كه مشكاتي كه در حوزه هاي فرهنگي، اقتصادي 
و اجتماعي داريم، به طور ج��دي مورد توجه قرار گرفته 
اس��ت. جوكار در پايان بيان كرد: همچنين رويكردهاي 
برنامه هفتم بر اساس قوانين جاري و سياست هاي كلي 
نظام تنظيم شده است، بنابراين برنامه هفتم يك برنامه 
واقع بينانه و بر اساس سياس��ت هاي كلي نظام تنظيم 
شده و بر اين اساس مس��ير دقيقي در جهت رسيدن به 
اهداف مطلوب كش��ور خواهد بود. همچنين يك عضو 
كميسيون صنايع و معادن مجلس گفت: لايحه برنامه 
هفتم به گونه اي تنظيم شده كه ما در اين دوره پنج ساله، 
بتوانيم به نقطه اي برس��يم كه مردم كشورمان از لحاظ 
اقتصادي، مش��كات كمتري داش��ته باشند. لطف الله 
سياهكلي درباره ويژگي هاي لايحه برنامه هفتم توسعه 
گفت: به نظر مي رسد برنامه هفتم قابليت اجرايي داشته 

باشد و در آن به امورات اساسي كشور مانند مسائل بانكي، 
حمايت از توليد، تنظيم بازار، صادرات، واردات، بازرگاني 
و... توجه شده اس��ت. وي بيان كرد: همچنين در برنامه 
هفتم، به حوزه اقتصاد توجه ويژه اي شده است، در حال 
حاضر مهم ترين مشكل در كشور ما، وضعيت اقتصادي و 
معيشتي مردم است كه حل اين مشكل بايد در تصويب 
برنامه هفتم مدنظر قرار بگيرد، برنامه هفتم به گونه اي 
تنظيم شده كه ما در اين دوره پنج ساله، بتوانيم به نقطه اي 
برسيم كه مردم كشورمان از لحاظ اقتصادي، مشكات 
كمتري داشته باشند.  نماينده مردم قزوين، آبيك و البرز 
در مجلس شوراي اسامي، در ادامه بيان كرد: همچنين 
در تنظيم برنامه هفتم، به بحث توليد و تنظيم بازار توجه 
ويژه اي شده، اگر توليد در كشور، رشد پيدا كند در نتيجه 
ارزش پولي و مالي ما بالاتر مي رود و ما شاهد كاهش تورم 
نيز خواهيم بود، نكته قابل توجه اين است كه زماني كه تورم 
كاهش پيدا كند، مردم از لحاظ اقتصادي نيز مشكات 
كمتري خواهند داشت. س��ياهكلي در پايان بيان كرد: 

زماني كه توليد در كشور ما به مقدار مناسب صورت گيرد 
در نتيجه آن، عرضه و تقاض��ا با يكديگر همخواني پيدا 
خواهند كرد و در پي آن، بازار سياه نيز به وجود نخواهد آمد، 
بحث توليد يكي از مهم ترين مباحثي است كه در تنظيم 
لايحه برنامه هفتم به آن توجه ويژه اي شده است. نماينده 
مردم فريمان در مجلس شوراي اسامي گفت: دولت براي 
اجراي برنامه هفتم نيازمند مديران ميداني تحول خواه، 
پُرانگيزه و توانمند است.سيداحسان قاضي زاده هاشمي نيز 
در نطق ميان دستور خود در جلسه علني مجلس شوراي 
اسامي بيان كرد: امروز كشور دوران گذار از تهديدهاي 
روزافزون دشمنان قسم خورده خود را به سمت ثبات و 
آرامش طي مي كند، در اين مسير عزت و ايستادگي جوانان 
انقابي در عرصه هاي اقتصادي، فرهنگي و سياسي ايران 
را مقاوم تر كرده است. وي با اشاره به اينكه لايحه برنامه 
هفتم ديروز توسط رييس جمهور به مجلس تقديم شد، 
گفت: برنامه هفتم زماني مي تواند عملياتي شود كه ناظر 
بر حل مسائل و مشكات روز مردم ايران باشد. نگاه واقع 

بينانه و نه شعاري، نگاه عملگرايانه و نه تئوري پردازي هايي 
كه با مشكات آحاد مردم ايران فاصله اي نجومي دارد و 
حتي ممكن است طرح بعضي مسائل موجبات نگراني 
ش��ود. دارا بودن نگاه چند جانبه و منظومه اي براي حل 
مسائل همه نقاط و استان هاي ايران اسامي و نه نگاه به 
طبقه و منطقه خاص، نگاه اقتصادي كه مردم اثر آن را در 
سفره و معيشت روزمره خود ببينند، نه نگاه آماري كه اعام 
رسانه اي آن هيچ حسي بين آحاد مردم ايجاد نمي كند. 
نماينده مردم فريمان در مجلس شوراي اسامي با بيان 
اينكه دولت براي اج��راي برنامه هفتم، همچون بودجه 
س��نواتي نيازمند مديران ميداني تح��ول خواه، چابك، 
پرانگيزه و توانمند است، تأكيد كرد: وضع هر قانون بودجه 
و برنامه اي كه تامين كننده منافع ويژه خواران نباش��د 
بدون حضور مديران ميداني فساد ستيز اجرايي نخواهد 
شد. قاضي زاده با تأكيد بر اينكه اقدامات مثبت و تحولات 
خوب اخير در عرصه سياست خارجي نيازمند ريل گذاري 
جدي در عرصه داخلي است تا مردم از آثار اقتصادي آن 
بهره مند شوند، عنوان كرد: اجراي واقعي طرح نهضت ملي 
مسكن، كار ميداني بين دستگاهي را مي طلبد، كنترل بازار 
و قيمت هاي افسارگسيخته مصالح ساختماني و همچنين 
الزام همه دس��تگاه هاي اجرايي و خدمت رسان به انجام 
تعهدات خود در قبال طرح نهضت ملي مسكن از اقدامات 
عاجل دولت است. وي افزود: توجه به فعال سازي حوزه 
ترانزيت، گمرك و حمل و نقل در كريدر شمال- جنوب و 
شرق- غرب كه محوريت آن در خراسان رضوي در منطقه 
ويژه اقتصادي سرخس و مركز لجستيك شهيد مطهري 
در منطقه سنگ بست مي باشد، توجه به ديپلماسي ايران 
راه مي باشد. با در كنار هم قرار دادن اين صحبت ها به نظر 
مي رسد كه مجلس مانند ماه هاي گذشته قصدي براي 
وارد شدن به دعواهاي كان با دولت ندارد، هرچند وقتي 
دو قوه بر اين تاكي��د دارند كه اجراي ناموفق برنامه هاي 
توسعه قبلي بايد متوقف ش��ود، مشخص نيست كه در 
نهايت همراهي و هم نظري ميان خود را برمي گزينند يا به 

واقعيت ها در اقتصاد ايران تاكيد مي كنند.
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مشاركت سرويس هاي 
اطلاعاتي نزديك به ۲۰ كشور

در ناآرامي هاي ۱۴۰۱
رييس س��ازمان اطاعات س��پاه پاس��داران با اشاره به 
اينكه س��رويس هاي اطاعاتي نزديك به ۲۰ كشور در 
ناآرامي هاي ۱۴۰۱ نقش آفريني كردند، خاطرنش��ان 
كرد كه س��ازمان سيا در اغتشاش��ات به دنبال تشكيل 
تيم مش��ترك با موساد و ام آي ش��ش براي فعال سازي 
مجدد پروژه ترور دانشمندان كشور بود. سردار سرتيپ 
محمد كاظمي رييس سازمان اطاعات سپاه پاسداران 
در گفت وگويي با بيان اينكه »بررس��ي هاي اطاعاتي 
سازمان اطاعات سپاه بيانگر نقش آفريني و مشاركت 
سرويس هاي اطاعاتي نزديك به ۲۰ كشور در اغتشاشات 
۱۴۰۱ است« افزود: از كشورهايي كه در اين زمينه ها فعال 
بوده اند، مي توان به امريكا، انگليس، امارات، عربستان، 
فرانسه، آلمان، كانادا، بلژيك، اتريش، آلباني، استراليا، 
ايس��لند، ايتاليا، كوزوو، نروژ، بحري��ن، نيوزيلند و رژيم 
اشغالگر صهيونيستي اشاره كرد. وي برخي از تحركات اين 

سرويس ها و عوامل شان را به اين شرح برشمرد: 
۱( تحركات ديپلمات هاي سفارت فرانسه در تهران براي 
جمع آوري اطاعات ميداني از اغتشاش��ات و وضعيت 
نيروهاي امنيتي و انتظامي در مهرماه و تبادل اطاعات 

با افسر اطاعاتي سفارت يكي از كشورهاي اروپايي
۲( تاش رژيم صهيونيستي براي توجيه ايجاد صندوق 
حمايت از اعتصاب كنندگان و معترضين به ابتكار و تامين 

مالي امريكا و ديگر كشورها
۳( جلسه سفراي ۲۸ كش��ور اروپايي در سفارت يك 
كش��ور اروپايي در نيمه مهرماه ۱۴۰۱ براي بررس��ي 
پيشنهاد فراخوان سفراي كشورهاي عضو اتحاديه اروپا 

و بستن سفارتخانه هاي اروپايي با محوريت آلمان
۴( اس��تفاده از اتباع غيراروپايي )افغاني، پاكس��تاني، 
عراقي( و حضور اتباع اروپايي براي جمع آوري اطاعات 
و مستندسازي وضعيت اغتشاشات كه منجر به بازداشت 
۴۰ نفر از اتباع يكي از كش��ورهاي همسايه، يك تبعه 
فرانسوي-ايرلندي در استان خراسان رضوي و يك تبعه 

آلماني در استان اردبيل شد
۵( تشديد فعاليت ها و پشتيباني سازمان سيا در جهت 
ايجاد بسترهاي سايبري لازمِ مخابره اخبار اغتشاشات از 
جمله تاش براي ارسال تجهيزات فني، ابزارهاي گريز و 

لغو تحريم وسايل مرتبط با ارتباطات موبايلي
۶( درخواس��ت سيا مبني بر تش��كيل تيم مشترك با 
موساد و ام آي شش براي فعال سازي مجدد پروژه ترور 
دانشمندان به ويژه در حوزه هسته اي و فضايي و نظامي 

در اواخر اغتشاشات
۷( نشست دوره اي مشترك سازمان اطاعاتي امارات و 
رژيم صهيونيستي در يك كشور عربي با موضوع حمايت 

از اغتشاشات در ايران

   دستاوردهاي جامعه اطلاعاتي
در زمينه هاي مختلف

وزير اطاعات گفت: هم افزايي و همدلي جامعه اطاعاتي 
در دولت آيت الله رييسي جهت مقابله با دشمنان انقاب 
اسامي گسترش  يافته است. حجت الاسام  والمسلمين 
خطي��ب وزير اطاعات، در نشس��ت مش��ترك وزارت 
اطاعات و س��ازمان اطاعات سپاه پاس��داران انقاب 
اسامي  گفت: اميدوارم كه اين جلسات مقدمه اي باشد 
براي برآورده شدن منويات فرمانده معظم كل قوا و ايجاد 
يك همدلي، هم افزايي، مش��اركت، تفاهم، همسويي، 
هماهنگي و حركت يكپارچه و وحدت رويه در مجموعه دو 
تشكيات اطاعاتي موثر و نقش آفرين در ساخت دروني 
قدرت نظام و ايجاد امنيت پايدار كه همه وظيفه  داريم در 
جهت تحكيم بنيه دروني قدرت و استحكام بخشي آن، 
براي ملّت قدم برداريم. وي افزود: اقدامات مشترك جامعه 
اطاعاتي، مكرر مورد لطف، عنايت، رضايت و خشنودي 
رهبر عزيز، حكيم و فرزان��ه و فرمانده كل قوا قرار گرفته 
و اين رضايت امام زم��ان  )عج(، رضايت خداوند تبارك  و 
تعالي و س��رفرازي و سربلندي در مقابل عظمت شهدا و 
مردم است و ثبات و امنيت امروز مديون خون شهدا، امام 
)ره(، حضور و همراهي مردم و هماهنگي و هم افزايي در 
جامعه اطاعاتي، نيروهاي مسلح و قوه قضاييه هستيم. 
ما )جامعه اطاعاتي( وظيفه  داريم ب��ا ارتقا توان مان، با 
اشتراك گذاري ها، باهم سويي هاي مان، با يك وحدت رويه 
جدي در جهت با مقابله با جنگ تركيبي استكبار و بناي 
يك مجموعه اطاعاتي مردم پايه و موثر و تاش در جهت 
مقابله با تمام آنچه را كه خاستگاه و برنامه ريزي منسجم و 
گسترده دشمنان عليه اين نظام و انقاب است به كار گيريم.  
رهبر عزيزمان در ابتداي سال در فرمايشات شان در حرم 
مطهر رضوي فرمودند: دش��من به دنبال تغيير ماهيت 
جمهوري اسامي است. تاش و همت دشمن با تمامي 
ابزارهاي موجود ايجاد ادراكي است، تا براندازي را از شيوه 
تغيير ماهيت جمهوري اسامي پي بگيرد و ابزار آن  كساني 
هستند كه با انقاب و ولايت زاويه  دارند و سخن از تغيير 
اصاح ساختار و تغيير و انقاب مي زنند.  وي گفت: اگر دو 
دستگاه اطاعاتي بتواند در سراسر زمينه ها و فعاليت هاي 
مختلف و شرايط جغرافيايي و موضوعي به يك انسجام 
واحدي برسد، قطعاً ما در تحقق ايران قوي، مهارم تورم 
و رشد توليد و ايجاد اميد زايي و تحرك و نشاط در كشور 
و خواسته هاي نظام و آنچه را كه حكمراني براي ارتقای 
قدرت خودش ب��ه آن ني��از دارد در موضوع هنجارهاي 
اجتماعي حجاب و امثال آنها موفقيت هاي بيش��تري 
حاصل خواهد ش��د. امروز اگر در دولت مردمي و انقابي 
آيت الله رييس��ي موفقيت هايي را در ارتباط با سياست 
خارجي، پيمان هاي منطق��ه اي و موضوعات اقتصادي، 
و مردمي كردن يارانه ها و موضوعات مختلف صنعتي و 
باز كردن گره توليد و كاهش نرخ بيكاري و افزايش رشد 
اقتصادي پيداكرده، لازمه اين تعامل اين است كه بتواند 
جهشي در اين پيشرفت ها ايجاد كند و جامعه اطاعاتي 
مي تواند در زمينه هاي افزايش دارايي هاي ارزشمند نظام 
و ارتقاء سرمايه هاي كشور نقش ايفا كند. بايد طراحي ها 
و راهبردهاي مشتركي براي مشاركت، رقابت، سامت 
و امني��ت در نظام انتخاباتي كش��ور را برنامه ريزي كرد. 
انتخابات بايد پيام آور اقتدار و وحدت عمل براي همه قرار 

گيرد و مشاركت حداكثري بايد صورت گيرد.

اهتمام وزارت اقتصاد
درتسريع ترخيص دارو

وزير اقتصاد تاكيد كرد: وزارت اقتصاد تمام تاش خود 
را به كار گرفته تا ترخيص دارو و تجهيزات پزش��كي از 
گمركات كشور تسريع شود. سيد احسان خاندوزي در 
جريان جلسه علني روز مجلس شوراي اسامي و بررسي 
گزارش كميسيون بهداشت در مورد بررسي عملكرد 
دس��تگاه هاي اجرايي در دو ح��وزه واردات و ترخيص 
تجهيزات پزش��كي و مديريت بازار دارويي كشور بيان 
كرد: دغدغه تامين دارو مس��اله اي فراگير است وزارت 
اقتصاد فقط در حوزه گمرك در اين حوزه دخيل نيست 
بلك��ه در بخش هاي مختلف نظير خزان��ه داري نقاط 
خدمت مشتركي با وزارت بهداشت وجود دارد به ويژه 
در تخصيص يك درصد ماليات بر ارزش افزوده به وزارت 
بهداشت و درمان يكي از نگراني هاي نمايندگان سال 
گذشته اين بود كه چرا در تخصيص اين مبلغ به وزارت 
بهداش��ت تاخير صورت مي گيرد. با همكاري صورت 
گرفته ما ديگر در خزانه داري كل كشور منتظر تخصيص 
سازمان برنامه نيستيم و ماهانه يك درصد سهم وزارت 
بهداش��ت از ماليات بر ارزش افزوده به صورت خودكار 
پرداخت مي ش��ود. وي در ادام��ه اظهار كرد: مجموعه 
رويه هايي در حوزه گمرك پيگيري شده تا در ترخيص 
دارو و تجهيزات پزشكي تسريع شود يكي از موانع موجود 
لزوم اخذ شناسه ارزي بانك مركزي براي شركت هاي 
وارد كننده بود كه ما با هماهنگي صورت گرفته اجازه 
داديم تا ۹۰ درصد بدون لزوم اخذ اين شناسه كالا وارد 
كنند. در بحث حقوق گمركي كالاهاي اساس��ي دارو 
از چهار درصد به يك درصد تقليل پيدا كرد. جلس��ات 
مختلف و پيگيري هاي زيادي در اين خصوص صورت 
گرفت. ما در زمينه تسريع فرآيند واردات دارو و تجهيزات 
پزش��كي و مواد اوليه دارويي اگر از خود دستگاه هاي 

مجري پيگيرتر نباشيم منفعل تر نخواهيم بود.
خاندوزي ادامه داد: ما از بهمن ماه سال گذشته نگراني 
خود را طي نامه هايي به مجلس ش��وراي اسامي ارايه 
كرديم. تمام تاشمان اين است كه فرآيند واردات دارو و 
تجهيزات پزشكي تسهيل شود. از ۲۵ خردادماه با مصوبه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت ترخيص دارو و تجهيزات 

پزشكي در مبادي گمركي افزايش پيدا كرده است.

ماليات بايد از سود و درآمد
كسر شود نه از دارايي

محمدحسين فرهنگي در نطق ميان دستور خود در 
جلسه علني مجلس شوراي اسامي ضمن تقدير از سفر 
دوم رييس جمهور و هيات دولت به استان آذربايجان 
شرقي گفت: اين س��فر نتايج ارزشمندي براي استان 
داش��ت كه اميدواريم بركات آن استمرار داشته باشد. 
البته درمورد م��س به آنچه رخ داده راضي نيس��تيم، 
هرچند اقدامي رو به جلو محسوب مي شود ولي نام آن 

استقال نيست.
وي افزود: تأسيس شركتي جديد با هر اختياراتي بدون 
ويژگي هاي استقال بي معني است. موضوعي كه عليه 
آن تبليغ هم ش��ده، خاف واقع است. اختصاص مس 
آذربايجان به معني اختص��اص كليه منابع حاصله به 
استان نيست و سهامداران همان قبلي ها هستند هم با 
اختيار توسعه اين صنعت و همچنين تأمين مس كاتد 
كه سال هاست از آن سخن گفته مي شود ولي در عمل 
خبري از آن نيست، هنوز در اختيار استان هاي ديگر به 
ويژه تهران باقي مانده است. همچنين اختيار حمايت از 

تيم تراكتور در كجاي اين تصميم قرار دارد؟
 اين عضو كميس��يون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اسامي با بيان اينكه استفاده از مديران سالم، متخصص 
و توانمن��د از ضرورت هاي صنعت مس اس��ت، عنوان 
كرد: ضعف هاي مهم و ناكارآمدي هاي آشكاري وجود 
دارد كه در صورت عدم رفع آنها شاهد آثار و مشكات 

فراواني هستيم.
فرهنگي با اش��اره به اينكه در آموزش و پرورش استان 
آذربايجان شرقي و دانشگاه هاي آن شاهد باتكليفي 
هس��تيم، گفت: از وزير جديد انتظار داريم در تعيين 
تكليف به نفع فرهنگيان استان اقدام عاجل به عمل آورد.

وي در رابطه با موضوع عف��اف و حجاب اظهار كرد: در 
اين رابطه انتظار داريم كميسيون مربوطه سنجيده و 
در سريع ترين زمان ممكن تصميمات مقتضي را اتخاد 
نمايد. همچنين دولت بايد براي دسترس��ي عموم به 
مايحتاج ضروري خود برنامه ريزي ه��اي لازم را انجام 
داده و در اسرع وقت اجرا نمايد، چراكه اين امر نه شعار 
و نه غير قابل دسترس است. بهترين نقيصه آن قدرت 
تصميم گيري و توان اجرايي در تأمين و توزيع صحيح 

اقام است.
نماينده مردم تبريز در مجلس شوراي اسامي اجاره و 
تأمين مسكن، جهيزيه و شغل مناسب را از ضرورت هاي 
مكمل مايحتاج ضروري مردم دانست و گفت: تأمين اقام 
پروتئيني و بهداشتي و مناسب حق عامه جامعه است نه 
طبقات خاصي از جامعه كه از آن سخن گفته مي شود و 

در عمل نيز كار موثري انجام نمي گيرد.
فرهنگي افزود: انتظار داريم گزارش كميسيون آموزش 
كه با پيگيري نمايندگان و جلب نظرات وزارت آموزش و 
پرورش و مركز پژوهش هاي مجلس در خصوص اجراي 
اصل ۱۵ قانون اساسي تصويب شده، با اولويت بررسي 
گردد و از ابتكارات اين دوره مجلس شوراي اسامي به 
شمار ايد. وي ضمن اش��اره به موضوعي كه در عايدي 
سرمايه مرتب تذكر داده شده و امروزه به نحوي ناشيانه و 
مشكل ساز توسط سازمان امور مالياتي در حال اجراست، 
گفت: مبنا قرار دادن تراكنش ه��اي بانكي در تعيين 
ماليات در حالي كه بخش عمده آن به قيمت هاي مواد 
اوليه و هزينه جانبي اختصاص دارد داراي چه منطقي 
است؟ اين عضو كميس��يون صنايع و معادن مجلس 
شوراي اسامي در پايان گفت: همچنين اين روش به 
جاي افزايش تراكنش هاي بانكي باعث كاهش ذخاير 
بانك ها و كاهش خدمات دهي بيشتر آنها مي شود، لذا 
اگر سريع تر تدبير نشود اكثر كسبه و توليدكنندگان جزو 
دچار مشكل خواهند شد. ماليات بايد از سود و درآمد 

كسر شود نه از دارايي.

ادامههمراهيبادولتيااصلاحاتواقعبينانه

درجلسهشورايعاليقوهقضاييهمطرحشد

مجلس با برنامه هفتم توسعه چه خواهد كرد؟

دستور رييس دستگاه قضا براي خروج كالاهاي ترخيص نشده از بنادر

يكبامودوهوايبرنامهاي

رييس ق��وه قضاييه گفت: بر اس��اس برنام��ه اي كه 
ارايه شد، بازرس��ي كل كش��ور تا آنجا كه ممكن بود 
اقدام به شناس��ايي گلوگاه ها و بسترهاي فسادزا كرد 
و به جمع بن��دي و احصای بي��ش از ۲۰۰ مورد از اين 
بسترها و گلوگاه ها پرداخت؛ مواردي را به قوه قضاييه 
اراي��ه داد و مواردي ني��ز به دولت اعام ش��د و دولت 
نيز اين مس��ائل را مورد اعتناء قرار داد. حجت الاسام 
والمسلمين محسني اژه اي، روز دوشنبه )۲۹ خرداد( 
طي سخناني در نشست شوراي عالي قوه قضاييه، ضمن 
تسليت و تعزيت شهادت حضرت امام محمد تقي)ع( 
»جوادالائمه«، همگان را به بهره مندي از ايام پرخير و 
بركت ماه ذي الحجه فراخواند و گفت: ما بايد پيوسته و 
مستمر در جهت گره گشايي از كار مردم، گام برداريم. 
وي با اش��اره به در پيش بودن هفت��ه قوه قضاييه، ياد 
شهداي هفتم تير به ويژه شهيد آيت الله بهشتي معمار 
قوه قضاييه را گرامي داشت و ضمن اشاره به مظلوميت 
اين شهيد والامقام گفت: آيت الله بهشتي قبل از شهادت 
به دست اشقي الاشقياء، مورد ترور شخصيت قرار گرفت 
و دش��منان، چون كه تحمل اين شخصيت انقابي و 
جامع را نداش��تند، براي منكوب كردن شخصيت او 
در اذهان، تاش زي��ادي به خرج دادند. وي در ادامه با 
اشاره به ارايه برنامه هفتم از جانب دولت به مجلس، به 
معاون حقوقي و امور مجلس قوه قضاييه دستور داد در 
موعد بررسي برنامه هفتم در مجلس، حضوري فعال در 
خانه ملت داش��ته باشد تا آنچه كه براي كشور و مردم 
نافع و سودمند است، در قالب برنامه هفتم، به تصويب 
برسد. رييس قوه قضاييه همچنين با اشاره به گذشت 
يك چهارم از سال ضمن تاكيد مجدد بر كمك دستگاه 
قضايي به دولت گفت: بايد بررس��ي به عمل آيد كه در 
اين سه ماهي كه از سال گذشته است آنچه مربوط به 
دستگاه قضايي است، چه ميزان در تحقق شعار »مهار 
تورم و رش��د توليد« توفيق حاصل شده است؛ در اين 

عرصه، عمده كار برعهده دولت اس��ت و ما در دستگاه 
قضايي بايد مس��اعدت همه جانبه اي را به قوه مجريه 
داشته باشيم. وي در ادامه نشس��ت امروز، از دولت به 
سبب اهتمام و اعتنای به گزارشات دستگاه هاي نظارتي 
و بازرس��ي، قدرداني به عمل آورد و اظهار داش��ت: بر 
اساس برنامه اي كه ارايه شد، بازرسي كل كشور تا آنجا 
كه ممكن بود اقدام به شناسايي گلوگاه ها و بسترهاي 
فس��ادزا كرد و به جمع بندي و احص��ای بيش از ۲۰۰ 
مورد از اين بسترها و گلوگاه ها پرداخت؛ مواردي را به 
قوه قضاييه ارايه داد و مواردي نيز به دولت اعام شد و 
دولت نيز اين مسائل را مورد اعتناء قرار داد. وي تصريح 
كرد: بسيار مايه خرسندي است كه دولت به گزارشات 
ناظ��ر بر بازرس��ي هاي ميداني، ترتيب اث��ر مي دهد؛ 
اينكه رييس جمهور و مع��اون اول او، بافاصله بعد از 
بازديدها، سركشي ها و بازرسي هايي كه از ناحيه قوه 
قضاييه يا خود دولت صورت مي پذيرد، واكنش مثبت 
نشان مي دهند و وزراي مربوطه را مامور به رسيدگي 
درخصوص نارسايي ها و معضات دستگاه يا مركز مورد 
بازديد قرار گرفته مي كنند، امري است كه بسيار جاي 

مباهات دارد و قابل تقدير است.
محسني اژه اي با اشاره به ماموريت اباغ شده از ناحيه 
دولت براي بررسي و رفع مسائل و مشكات موجود در 
بنادر، گمركات و سازمان اموال تمليكي و گزارش ارايه 
شده وزير دادگستري با ذكر مصاديق در اين خصوص، 
گفت: بخش قاب��ل توجهي از ۵ الي ۶ م��وردي كه در 
گزارش ارايه شده پيرامون عدم خروج كالاها، محموله ها 
و وسايل از بنادر يا گمركات يا انبارهاي اموال تمليكي، 
نقل شده، ناظر بر سازمان تعزيرات حكومتي است كه 
وزير دادگس��تري در اين خصوص بايد پيگيري هاي 
مقتض��ي را به عمل آورده و تدابي��ر لازم را اتخاذ كند؛ 
همچنين يك الي دو مورد ني��ز از مصاديق مندرج در 
گزارش مزبور، مربوطه به دادگستري تهران است كه 

مسوولان اين دادگس��تري نيز بايد اقدامات لازم را به 
عمل آورند. وي با اش��اره به موضوع ۲۹ هزار دستگاه 
كولرگازي كه در گزارش ارايه شده از عدم ترخيص آنها 
س��خن به ميان رفته بود، گفت: اين تعداد كولرگازي 
مربوط به استان خوزستان است كه در گزارش مزبور 
به اشتباه، استان هرمزگان درج شده است؛ علي ايحال 
اين موضوع مربوط به سازمان تعزيرات است؛ البته در 
اين خصوص درخواس��ت ماده ۴۷۷ نيز ش��ده بود كه 
حوزه رياس��ت قوه قضاييه پيگيري هاي لازم را انجام 
داد، ل��ذا ضروري اس��ت وزير دادگس��تري نيز در اين 
رابطه بررس��ي هاي مقتضي را به عم��ل آورد؛ من نيز 
شخصاً حدود دو ماه پيش در اين خصوص با استاندار 
مربوطه صحبت كردم. وي اظهار كرد: همچنين موضوع 
۱۲۹ موتورسيكلت در مازندران طرح شده كه رييس 
كل دادگستري اس��تان مازندران اعام كرد پرونده يا 
پرونده هايي در اين خصوص در دادگس��تري مطرح 
نيست؛ احتمال اين نيز وجود دارد كه اين موضوع در 
سازمان تعزيرات مطرح باشد؛ لذا وزير دادگستري در 
اين خصوص پيگيري هاي لازم را به عمل آورد؛ عاوه 
بر اينها، بحث ۷۰ دستگاه خودرو در استان بوشهر در 
گزارش مزبور مندرج ب��ود كه اين خودروها مربوط به 
تهران است؛ تصميماتي در رابطه با اين پرونده در اجراي 
احكام اتخاذ شده كه نهايي نشده است؛ علي اي حال اين 
موضوع نيز هر چه زودتر بايد تعيين تكليف شود. رييس 
قوه قضاييه در ادامه به محموله تلويزيون هاي غيرقابل 
فروشِ قاچاق در كردستان، محموله ۱۸۵ هزار دستگاه 
لوازم برق��ي در آذربايجان غربي و محموله يخچال در 
چهارمحال و بختياري نيز اش��اره كرد و به مسوولان 
قضايي ذيربط به ويژه وزير دادگستري دستور اكيد داد 
كه در رابطه با اين موارد، پيگيري ها و بررسي هاي لازم 
را به عمل آورند. وي همچنين درخصوص محموله ۲۲ 
هزار دس��تگاه لوازم خانگي در استان تهران نيز گفت 

كه مقام قضايي مربوطه در اين رابطه دس��تور فروش 
كالاهاي توقيفي را صادر كرده است، اما ظاهراً سازمان 
اموال تمليكي به دلايلي نتوانسته محموله را به فروش 
برساند؛ علي ايحال اين موضوع از ناحيه دستگاه قضايي 
تعيين تكليف ش��ده اس��ت. وي در ادامه جلسه عالي 
شوراي قوه قضاييه، با اشاره به اتفاق رخ داده در استان 
البرز و فوت، معلوليت، نابينايي و مسموميت تعدادي 
از افراد بواسطه مصرف مُسكر مسموم، گفت: اولًا اصلِ 
شرب مُسكر، حرام اس��ت و كساني كه مُسكر مصرف 
مي كنند مرتكب فعل حرام مي شوند؛ بنابراين نبايد از 
اين موضوع غفلت كرد؛ اما در اين قضيه، بحث فروش 
الكل هاي صنعتي و سهميه اي در بازار آزاد و ادغام اين 
الكل ها با محلول هاي ديگر و توزيع آنها مطرح است؛ لذا 
دستگاه هاي انتظامي، اطاعاتي و امنيتي بايد بررسي ها 
و پيگيري هاي لازم را درخصوص افرادي كه مباردت به 
اين كار مي كنند به عمل آورند. رييس قوه قضاييه افزود: 
حس��ب گزارش واصله در رابطه با موضوع فوق الذكر، 
كارخانه اي كه براي توليد لوازم آرايشي، الكل سهميه اي 
دريافت كرده بود، مب��ادرت به فروش اين محموله در 
بازار آزاد كرده است؛ در اين خصوص و در موارد مشابه 
بايد بررسي هاي لازم به عمل آيد؛ اين بررسي ها بايد هم 
ناظر بر دريافت كنندگان سهميه الكل باشد و هم ناظران 
بر ارايه اين سهميه ها؛ آيا واقعاً سهميه تخصيص يافته 
به فان كارخانه يا مركز به اندازه نيازش است؟ آيا اين 
سهميه را به همان مصرف صنعتي و توليدي اختصاص 
داده يا در بازار آزاد و به افراد سودجو فروخته است؟ اينها 
مواردي است كه بايد مشخص شوند؛ چرا كه بواسطه 
اين امر تعدادي اف��راد فوت كرده و تعدادي از افراد نيز 
معلول يا نابينا ش��ده اند؛ در قانون ني��ز در اين حوزه، 
مجازات هاي سنگين و بازدارنده اي درنظر گرفته شده 
است؛ لذا معاون اول قوه قضاييه و دادستان كل كشور 

نيز در اين خصوص، موضوع را با جديت دنبال كنند.

 ندارند حتي در قوانين قبلي اسامي سهام وشركت هاي 
قابل تهاتر هم توس��ط دولت و مجل��س در متن قانون 
تعيين مي ش��د براي واگذاري و تهاتر بدهي هاي دولت 
ولي متاس��فانه در برنامه هفتم طي حكم��ي از اين كار 
جلوگيري شده و راهكار ديگري جايگزين نشده است. 
در حالي كه به موجب بند ۴ سياس��ت هاي كلي تامين 
اجتماعي »دولت بايستي از ايجاد و انباشت بدهي هاي 
خود به س��ازمان ها و صندوق ه��اي بيمه گر اجتماعي 
اجتناب كند« حال دولتي كه با كس��ري بودجه مواجه 
هست اگر نتواند از طريق واگذاري اموال بدهي هاي خود 
را به سازمان ها و صندوق هاي بيمه گر اجتماعي بپردازد 
عما معني اين حكم، تعليق بازپرداخت بدهي هاي دولت 
به اين بيمه گران اجتماعي خواهد بود جالب توجه اينكه 
در بند بعدي همين حكم، اجازه واگذاري اموال دولت به 

نهادهاي عمومي داده شده است!
و اما يكي از موضوعاتي كه بين متن پيش نويس و لايحه 
برنامه هفتم توس��عه مش��ترك بوده و تكرار شده است 
مقوله انتق��ال فرآيند وصول حق بيمه تامين اجتماعي 
به س��ازمان امور مالياتي است كه اساسا مي تواند ناشي 

از يك اعوجاج نظري يا اعمال نظر سليقه اي و شخصي 
باش��د. چرا كه نظام هاي مالياتي در پارادايم هاي تامين 
اجتماعي ماليات محور مامور وصول حق بيمه ها در جوف 
ماليات هستند ولي در پارادايم هاي تامين اجتماعي حق 
بيمه محور كه كشور ما نيز در آن پارادايم قرار دارد حق 
بيمه توسط س��ازمان بيمه گر مربوطه وصول مي شود و 
اساسا حق بيمه تامين اجتماعي مال متعلق حق مردم 
و حق الناس اس��ت و اموال دولتي نيست كه بشود آن را 
به خزانه دولت واريز کرد و اين امر خاف ماده ۵۲ قانون 
محاس��بات عمومي اس��ت. فلذا اگر قرار است سازمان 
مالياتي حق بيمه تامين اجتماعي را وصول كند بايد اين 
كار در پارادايم ماليات محور تامين اجتماعي انجام شود 
و كل منابع مورد نياز براي خدمات تامين اجتماعي، اعم 
از امدادي، حمايتي و بيمه اي توس��ط سازمان مالياتي 
وصول و در اختيار نظ��ام تامين اجتماعي براي مصرف 
و هزينه قرار بگيرد. ولي تدوين كنندگان لايحه بايستي 
توضيح بدهند كه چرا اين موضوع را ش��امل حال ساير 
س��ازمان ها و صندوق هاي بيمه گ��ر اجتماعي نظيير 
سازمان بيمه سامت، صندوق آينده ساز، صندوق نفت 

و سايرين نکرده اند به ويژه آنكه سازمان بيمه سامت و 
شركت آتيه سازان حافظ از شركت ها و موسسات دولتي 
هستند و چرا نبايد حق بيمه هاي آنها توسط سازمان امور 
مالياتي وصول شود و اين سياست يك بام و دو هوا ناشي 
از چيست؟  سياست دوگانه ديگر در لايحه برنامه هفتم 
توس��عه، تفاوت نوع نگاه و رويكرد دولت بين بيمه هاي 
بازنشستگي و بيمه هاي سامت است. در سمت بيمه هاي 
بازنشستگي دولت تاش کرده تا سهم الشركه خود را در 
پرداخت حق بيمه به س��رعت و به  شدت كاهش بدهد 
)به رغم اينكه در بند ۵ سياست هاي كلي تامين اجتماعي 
بر لزوم اعمال رويكرد فعال دولت در نظام تامين اجتماعي 
همگاني تاكيد و در اجزاء بند ۵ آن تكاليف مش��خص و 
معيني در تامين مالي خدمات و پوشش هاي پايه توسط 
دولت لحاظ ش��ده اس��ت( ولي در سمت بيمه سامت 
دولت به سمت مشاركت مالي بيشتر حركت کرده و نه 
تنها معادل ۷ درصد حداقل دستمزد چند ده ميليون نفر 
را تقبل كرده اس��ت بلكه به موجب برنامه هفتم توسعه 
قرار است ۵۰ درصد حق بيمه تكميلي مشمولان بيمه 
سامت را نيز بپردازد! ولي همين دولت، همزمان تاش 

كرده است كه در قالب لايحه برنامه هفتم توسعه حتي 
از سهم ۳ درصدي حق بيمه خود بابت بيمه بازنشستگي 
اقشار مولد، زحمتكش و تاشگر بكاهد! به راستي علت 
اين سياست يك بام و دو هوا ميان بيمه هاي بازنشستگي 
با بيمه هاي س��امت چيس��ت؟ آيا غير از اين است كه 
برنامه توسعه در كشور ما از گذشته تاكنون دستگاه محور 
و س��ازمان محور بوده و هيچگاه مردم پايه و مردم محور 

نبوده است؟
 به عبارت ديگ��ر دولت در لايحه برنامه هفتم توس��عه 
مي خواهد عاوه بر ۷ درصد حداقل دس��تمزد كارگري 
بابت بيمه پايه سامت براي ده ها ميليون نفر ۵۰ درصد 
حق بيمه تكميلي آنها را نيز بپ��ردازد چون مي خواهد 
مخارج وزارت بهداشت و توابع آن و افزايش پرداختي به 
ارايه كنندگان خدمات درماني را تامين مالي كند. ولي 
در مقابل، همين دولت تاش دارد سهم خود را در حق 
بيمه كارگران زحمتكش و تاشگر كه از سال ۱۳۵۴و در 
زمان شاه سابق برقرار شده و تاكنون ادامه داشته است، را 
كاهش بدهد. اينجاست كه بايد گفت: »قربون بشم خدا 

رو يك بام و دو هوا رو«

ادامه از صفحه اول



اين روزها اهميت حضور ايران در بازارهاي كشورهاي 
امري��كاي جنوبي و صادرات نفت خام به اين كش��ور 
در راس��تاي بازطراحي سياس��ت هاي تجارت انرژي 
مورد توجه رس��انه ها قرار گرفته اس��ت. تكيه بر توان 
شركت هاي دانش بنيان ايراني از ديگر جنبه هاي مهم 

اين بازار جديد است. 
به گزارش خبرنگار »تعادل« عامل مهمي كه توانسته 
است به ايران كمك كند تا بازار جديدي براي صادرات 
نفت خام خود ايجاد كند، اس��تفاده از سرمايه گذاري 
مستهلك شده اين كش��ورها در حوزه پالايشگاهي 
اس��ت. بس��ياري از كش��ورهاي امريكاي جنوبي در 
گذشته سرمايه گذاري هنگفتي در صنعت پالايشگاه 
انج��ام داده اند، ام��ا به دليل بحران ه��اي اقتصادي و 
كمبود بودجه و همچنين تحريم هاي اقتصادي اكثر 
اين پالايشگاه ها نيمه فعال يا متروكه مانده اند. ايران 
نيز از اين فرصت مهم با ارايه تخصص و تجهيزات خود 
براي نوسازي اين پالايشگاه ها و تبديل آنها به تأسيسات 
كاملًا كاربردي و كارآمد، بهره برده اس��ت و چندين 
قرارداد بازسازي و نوسازي پالايشگاه فراسرزميني با 

ونزوئلا به امضا رسانده است.
در همي��ن زمين��ه، عبدالعل��ي رحيم��ي مظفري، 
عضو هيات رييس��ه كميس��يون انرژي، در گفت وگو 
خبرنگار »تعادل«با بيان اينك��ه با راه اندازي  وتجهيز 
پالايشگاه هاي فراسرزميني تحريم ها را به تمام معنا 
دور زديم، گفت: با پالايش��گاه هاي فراس��رزميني ما 
نفت مان را به راحتي به خارج مي بريم و آنجا تبديل به 

فرآورده مي كنيم و ارزش افزوده آن بيشتر مي شود.
وي اظهار كرد: ما در هر موضوع مرتبط با نفت و به تبع 
آن در حوزه صنعت تا زماني كه توليد كننده ماده اوليه 
و خام و صادر كننده يا ماده مياني هستيم ضرر كرديم 
ما زماني مي توانيم بگوييم در كشورمان به بلوغ صنعتي 
رسيده ايم كه بتوانيم از اين پتانسيل استفاده كنيم اين 
را ب��ه كمك دانش فني و نيروي انس��اني نخبه صادر 
كنيم  در واقع صادر كننده دانش فني و اثر گذار در تمام 

حوزه هاي مرتبط با اين دو صنعت بزرگ در دنيا باشيم.
عضو هيات رييسه كميس��يون انرژي مجلس اظهار 
كرد: اينكه ما افتخار كنيم كه صادرات نفت مان از يك 
ميليون بش��كه به دو ميليون بشكه مي رسد درست 
نيس��ت. اين خلاف سياس��ت هاي كلي نظام اس��ت 
كه قرار اس��ت از خام  فروش��ي جلوگيري كنيم پس 
اقدامي كه براي ما عقلاني است اين است كه به سمت 
پالايشگاه هاي فراسرزميني برويم. اين مساله به اين 
دليل براي ما مهم اس��ت كه تعدادي از كشورها ما را 

تحت تحريم قرار مي دهند و ما مي خواهيم به نحوي 
تحريم هاي آنها را خنثي كنيم و آن چيزي كه به تمام 
معنا تحريم ها را خنثي مي كند احداث پالايشگاه هاي 

فراسرزميني است.
وي ادامه داد: با پالايشگاه هاي فراسرزميني ما نفت مان 
را به راحتي به خارج مي بريم و آنجا تبديل به فرآورده 
مي كنيم و ارزش افزوده آن بيشتر مي شود. در واقع با 
اين روش به نحوي هم تحريم ها را دور مي زنيم و هم 
خام فروشي نكرديم يعني اينجا دو برد كرديم سياست 

كلي نظام را پيگيري كردي��م كه علاوه بر جلوگيري 
از خام فروش��ي در راه اندازي پالايش��گاه ها مشاركت 

مي كنيم و اين اقدام بسيار ارزنده است.
رحيمي مظفري خاطرنش��ان كرد: وقتي ما بستري 
داريم در كنار اين بس��تر رش��د نيروي انساني را نيز 
داريم. رش��د نيروي انس��اني با ميدان دادن به نيروي 
انساني فراهم مي شود كه اگر به آنها در راه اندازي اين 
پالايشگاه ها و استفاده از دانش آنها ميدان دهيم زمينه 

رشد آنها را نيز فراهم كرديم.
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ركوردشكنيتهرانيها
درمصرفآب

هم اكنون در تهران بي��ش از ۵۰ هزار ليتر در ثانيه آب 
مصرف مي ش��ود كه اين نس��بت به مدت مش��ابه در 
س��ال قبل نزديك به ۴۰۰۰ ليتر افزاي��ش پيدا كرده 
است. خشكس��الي هاي پياپي چند سال اخير سبب 
ش��ده تا نزديك به ۵۰ ميليون مترمكعب در سدهاي 
تأمين كننده آب تهران كمبود داش��ته باشيم كه نياز 
است تهراني ها نسبت به مديريت مصرف همكاري كنند.

آن طور كه حس��ام خسروي دش��ت پاگردي، معاون 
بهره برداري آبفاي استان تهران گفته خشكسالي هاي 
پياپي چند سال اخير سبب شده تا نزديك به ۵۰ ميليون 
مترمكعب در سدهاي تأمين كننده آب تهران كمبود 
داشته باشيم كه نياز است تهراني ها نسبت به مديريت 
مصرف همكاري كنند. با صرفه جويي در مصرف آب به 
ميزان ۱۰ درصد مي توانيم تابستاني بي دغدغه با كمك 
مردم داشته باشيم. خس��روي راه هاي كاهش مصرف 
آب را بهينه مصرف كردن دانس��ت و بيان كرد: بهينه 
مصرف كردن هم هيچ آسيبي به زندگي نرمال نمي زند. 
هنگام شست وشو مراقب آب باشيم، همچنين نسبت 
به كنترل آب ريزي كولرها و سرريز تانكرها و استفاده 
 نكردن از آب شرب براي شست وشوي غيرضرور جدي 
باش��يم؛ زيرا اين مي تواند كمك كننده باش��د. معاون 
بهره برداري و توسعه شركت آب و فاضلاب استان تهران 
در گفت وگويي تلويزيوني درباره آخرين وضعيت سد 
كرج، گفت: تلاش هاي مجموعه وزارت نيرو در روزهاي 
گذشته و جهادي كه انجام ش��ده توانستيم شرايط را 
نرمال كنيم و الان هيچ مش��كلي نداري��م و مخازن پر 
هستند. روند افزايشي مصرف آب و افزايش دماي هوا در 
روزهاي اخير، ضرورت مديريت مصرف آب در پايتخت 
را دوچندان مي كند، از اين رو در ابتداي شروع فصل گرما 
به شهروندان توصيه مي شود با انجام برخي اقدامات ساده 
هم چون انجام سرويس هاي دوره اي و بررسي اتصالات 
كولرهاي آبي بازدهي كولرها را افزايش و مصرف آب آنها 
را كاهش دهند. همچنين توصيه مي شود با انجام مراقبت 
و بررسي هاي فني اتصالات و لوله هاي آب ساختمان، 
هدررفت هاي پنهان و آشكار سيستم هاي لوله كشي را 

شناسايي و ترميم و از هدررفت آب پيش گيري كنند.

يارانهزغالسنگدراروپا
جنجالآفرينشد

يك پيشنهاد ديرهنگام براي تمديد يارانه نيروگاه هاي 
زغال سنگ، برنامه كشورهاي اتحاديه اروپا براي تصويب 

اصلاحات بازار برق اين بلوك را برهم زد.
به گزارش ايسنا، وزيران انرژي كشورهاي اتحاديه اروپا 
روز دوشنبه در لوكزامبورگ به منظور رسيدن به يك 
موضع مش��ترك درخصوص مقررات جديد بازار برق 
اتحاديه اروپا، ديدار مي كنند. در اين مقررات، توسعه برق 
كم كربن و اجتناب از تكرار بحران انرژي سال گذشته، 

مد نظر گرفته شده است.
هدف از اصلاحات پيشنهادي، تثبيت و قابل پيش بيني 
كردن قيمت برق اس��ت اما اين مذاكرات با پيش��نهاد 
ديرهنگام س��وئد كه رياس��ت دوره اي اتحاديه اروپا را 
برعهده دارد، پيچيده شده است. اين كشور پيشنهاد كرد 
به كشورهاي بلوك اجازه داده شود يارانه مكانيزه ظرفيت 
براي نيروگاه هاي زغال سوز كه به آنها پرداخت مي شود 
تا ظرفيت توليد برق كافي را براي اجتناب از خاموشي 

آماده نگه دارند را تمديد كنند.
لهستان كه تحت اين پيشنهاد، مي تواند طرح حمايتي 
خود از نيروگاه هاي زغال س��وز را فراتر از س��ال ۲۰۲۵ 
تمديد كند، هفته گذشته اعلام كرده بود كه اين ايده 

مورد حمايت اكثريت قرار گرفته است.
اما ديپلمات ه��اي اتحاديه اروپ��ا مي گويند بعضي از 
دولت ها، ب��ه دليل نگراني هاي زيس��ت  محيطي و به 
خطر افتادن توافق بر سر اصلاحات كلي بازار برق، با اين 
پيشنهاد مخالفت كرده اند. يكي از ديپلمات هاي اتحاديه 
اروپا گفت: ما فكر مي كنيم كه اين پيشنهاد، پتانسيل 

برهم زدن توافق را دارد.
زغال سنگ سوخت فس��يلي منبع بيشترين ميزان 
انتشار دي اكسيد كربن است. دانشمندان مي گويند 
اگر جهان مي خواهد از شديدترين پيامدهاي تغييرات 
اقليمي اجتناب كند، بايد استفاده از زغال سنگ در دهه 
جاري، به شدت كاهش پيدا كند. بعضي از كشورهاي 
اتحاديه اروپا مي گويند كه در سرعت حذف زغال سنگ 
و حمايت از صنايع جديد در جوامعي كه مدت هاست به 
مشاغل بخش زغال سنگ متكي بوده اند، بايد انعطاف 
به خرج داد. لهستان حدود ۷۰ درصد برق مورد نياز خود 
را با استفاده از زغال سنگ، تامين مي كند. اما يك مقام 
بلندپايه اتحاديه اروپا گفت: انعطاف در خصوص زغال 
سنگ، تنها بايد در ش��رايط خيلي خاصي اجازه داده 
شود. طبق اين پيشنهاد كه توسط رويترز مشاهده شده 
اس��ت، مكانيزم ظرفيت كه پيش از ژوييه سال ۲۰۱۹ 
اتخاذ ش��ده اس��ت، مي تواند محدوديت دي اكسيد 
كربن كه اتحاديه اروپا معمولا براي چنين طرح هايي 
اعمال مي كند را دور بزند و به نيروگاه هاي زغال س��وز 
امكان مشاركت دهد. پس از اينكه كشورهاي اتحاديه 
اروپا در اين خص��وص به توافق رس��يدند، بايد درباره 
اصلاحات نهايي بازار برق با پارلمان اتحاديه اروپا مذاكره 
كنند. اگنس پانيه روناچر، وزير انرژي فرانسه، پيشنهاد 
 اخير س��وئد براي تمديد كمك مال��ي به نيروگاه هاي 
زغال س��وز را رويكرد بلندپروازانه اي خواند كه نش��ان 
مي دهد فرانسه نسبت به ساير كشورهاي عضو مانند 
آلمان نسبت به اين اقدام، پذيرش بيشتري دارد. وزير 
انرژي فرانسه پيش ازبرگزاري نشست لوكزامبورگ به 
خبرنگاران گفت: ما بايد واقعيت هر كشوري را در نظر 
بگيريم تا از ظرفيت آنها براي تامين انرژي براي مردم و 
صنايع شان، اطمينان حاصل كنيم. بر اساس گزارش 
رويترز، ترزا ريبرا، وزير گذار زيس��ت محيطي اسپانيا، 
به خبرنگاران گفت: پيشنهاد ديرهنگام تمديد يارانه 
نيروگاه هاي زغال س��وز، احتم��الا بحث برانگيزترين 
موضوع در نشس��ت ام��روز وزيران ان��رژي اين بلوك 

خواهد بود.

عضوهياترييسهكميسيونانرژيدرگفتوگوبا»تعادل«مطرحكرد

ارزش افزوده بيشتر نفت با پالايشگاه هاي فراسرزميني

قطارتوسعهوتكميلپروژههاينيمهتمامصنعتگازبهكجارسيد؟

عدمهمكاري۱۱۰دستگاهاجراييدرمديريتمصرفبرق

ش��ركت ملي گاز اي��ران و مجموعه هاي تاب��ع آن از 
ابتداي آغاز به كار دولت سيزدهم گام هاي بلندي براي 
تكميل و آغاز پروژه هاي گازرساني و انتقال گاز با هدف 

خدمت رساني بيشتر به مردم برداشتند.
پايگاه خبري وزارت نفت نوش��ت: دو سال از انتخاب 
سيدابراهيم رييسي به عنوان رييس دولت سيزدهم 
مي گذرد. دو س��ال پيش بود كه »رييسي« كليددار 
ساختمان پاس��تور ش��د و عزمش را براي پيشبرد و 
توسعه پروژه ها و طرح هاي نيمه كاره و حركت پرشتاب 
براي تكميل آنها جزم كرد تا جايي كه مجيد چگني، 
مديرعامل شركت ملي گاز ايران به تازگي از بهره مندي 
۹۸.۵ درصد شهرها و ۸۵ درصد روستاهاي كشور از گاز 

طبيعي خبر داده است.
يكي از حوزه هاي قابل توجه در اين باره، شتاب بخشي 
به اجراي پروژه هاي گازرس��اني به اس��تان سيستان 
و بلوچس��تان بود كه در همين مدت، گاز طبيعي به 
شهرهاي زابل، خاش، چابهار و بسياري از واحدهاي 
صنعتي اين استان رسيده و طرح هاي ديگري هم براي 
تكميل گازرساني در شهرها و روستاهاي سيستان و 

بلوچستان كليد خورده است.
از سويي گاز طبيعي به بسياري از شهرها و روستاهاي 
مرزي كشور در ديگر استان هاي كشور رسيده و به ويژه 

در زمستان گرمابخش خانه هاي مردم شده است.
موضوع قابل توجه ديگر در اين بازه زماني، آغاز عمليات 
اجرايي تقويت خط انتقال گاز ۱۶ اينچ تربت جام بوده 
است، زيرا ورود جبهه هواي بسيار سرد در ۲۰ دي ماه 
سال ۱۴۰۱ به كشور سبب كاهش شديد دما تا منفي 
۳۰ درجه سانتي گراد شد كه هم زمان با اين كاهش دما، 
كشور تركمنستان، گاز وارداتي به ايران را قطع كرد و در 
پي افزايش مصرف گاز در كشور، شبكه خطوط انتقال 
گاز خراسان رضوي كه در انتهاي شاخه هاي خطوط 
هستند با شدت، وسعت و ماندگاري هواي بسيار سرد 

پس از چهار روز افت فشار پياپي، دچار مشكل و جريان 
گاز بخشي از ش��هر تربت جام )۳۰ درصد مشتركان( 

قطع شد.
هم زمان با اين اتفاق، جواد اوجي، وزير نفت و جمعي 
از مديران صنعت نفت و گاز كشور به استان خراسان 
رضوي و شهر تربت جام سفر كردند و اوجي در جريان 
اين س��فر، دس��تور احداث خط لوله گاز كمكي براي 
تقويت فشار گاز تربت جام و توابع آن تا زمستان ۱۴۰۲ 

را صادر كرد.
رييس جمهوري همچنين در سال ۱۴۰۰ در سفر به 
خراسان جنوبي به شركت گاز استان فرمان داد ۱۶۹ 
روستا را تا پايان سال ۱۴۰۱ به شبكه گاز كشور متصل 
كند. با اين حال ش��ركت گاز استان خراسان جنوبي 
اين كار را بيش از يك سال زودتر )اسفندماه ۱۴۰۰( 
تكميل كرد و اين اقدامي جهادي از س��وي مجموعه 

كاركنان اين ش��ركت بود، در حالي كه از بودجه سال 
۱۴۰۱ هم براي گازرساني به اين روستاها استفاده نشد. 
بهره برداري رسمي از پروژه تغليظ گازهاي اسيدي در 
پالايشگاه گاز هاش��مي نژاد كه نوآوري تازه در ميان 
صنايع پالايش گاز دنيا ثبت شد و توليد گوگرد در اين 
مجموعه سالانه ۱۱ هزار تن افزايش يافت، بهره برداري 
از هر دو قطعه خط انتقال گاز »محمديه قم – پارچين« 
و كسب مقام برتر مجتمع گاز پارس جنوبي در استفاده 
از اقلام راهبردي ساخت بار اول در سطح وزارت نفت از 
جمله ديگر اقدام هايي بودند كه در اين دو سال با تكيه بر 
دانش فني داخلي و با همكاري شركت هاي دانش بنيان 

به ثمر نشستند.
از سويي استفاده از مولكولارسيو و كاتاليست داخلي 
براي نخستين بار در پالايش��گاه گاز ايلام كه پيش تر 
توسط ش��ركت هاي اروپايي تأمين مي ش��د، در اين 

دول��ت با حمايت از ش��ركت هاي دانش بنيان و رونق 
بازار كالاه��اي ايراني رقم خ��ورد، همچنين ايران به 
باش��گاه جهاني تعميرات شيرهاي توپي تمام جوش 
پيوست و صنعت گاز كشور در ساخت محفظه احتراق 
توربين زيمنس با صرفه جويي سالانه ۱۰ ميليون يورو 

خودكفا شد.
نهايي  ش��دن مصوبه توس��عه هفت ميدان و اجراي 
هم زمان ۱۴ طرح توسعه ذخيره سازي گاز طبيعي در 
كشور، آغاز عمليات اجرايي فاز دوم ذخيره سازي گاز 
شوريجه، آغاز مرحله نخست طرح توسعه ميدان گازي 
مختار و عبور خط لوله گاز ۳۰ اينچي از زير آب براي 
نخستين بار در خاورميانه از ديگر موارد انجام شده و در 

حال پيگيري است.
موضوع قابل توج��ه ديگر در كنار هم��ه اين اقدام ها 
در حوزه داخل، توس��عه ديپلماس��ي انرژي در دولت 
س��يزدهم به ويژه در صنعت گاز بوده است كه امضاي 
قرارداد سوآپ گاز تركمنستان به آذربايجان از مسير 
ايران، امضاي قرارداد دو برابر شدن مقدار اين سوآپ، 
امضاي قرارداد تهاتر گاز ايران با برق ارمنستان تا سال 
۱۴۰۹ به منظور دو برابر شدن صادرات گاز ايران به اين 
كشور، نهايي  شدن قرارداد واردات گاز از تركمنستان و 
افزايش حجم صادرات گاز به كشورهاي همسايه تنها 

بخشي از اين عملكرد است.
در پايان نبايد فراموش كرد كه گازرساني به نيروگاه ها 
نيز همواره از اهداف مهم صنعت گاز كش��ور بوده كه 
براي حفظ محيط زيس��ت هم اهميت زيادي دارد، از 
اين  رو شركت ملي گاز ايران اين موضوع را در دستور 
كار دارد و شتاب بخشي به تكميل پروژه هاي گازرساني 
به نيروگاه ها و تأمين سوخت پايدار آنها سبب شد در دو 
سال اخير و در زمستان و تابستان شاهد قطعي برق و 
انتشار جدول زمان بندي خاموشي در مناطق مختلف 

كشور نباشيم.

سخنگوي صنعت برق از عدم همكاري ۱۱۰ دستگاه اجرايي 
در مديريت مصرف برق خبر داد و گف��ت: ادارات دولتي و 
نهادهاي عمومي غيردولتي در تمامي استان ها كه الگوي 
مصرف را رعايت نمي كنند در هفته ابتدايي تيرماه به صورت 
رسمي اسامي ش��ان اعلام خواهد شد. به گزارش تسنيم، 
مصطفي رجبي مشهدي، مديرعامل شركت مديريت شبكه 
برق ايران، اظهار داش��ت: از ابتداي سال تاكنون بيشترين 
رك��وردي كه در اوج ب��ار ثبت كرديم عدد ۶۶ ه��زار و ۸۰ 
مگاوات است كه رشد ۶.۵ درصدي مصرف برق را نسبت به 
سال گذشته نشان مي دهد. وي افزود: رشد سالانه متعارف 
مصرف برق حدود ۲يا ۳ يا ۴درصد است كه رشد مصرف ۶.۵ 
درصد، رشد بسيار بالايي است؛ بخشي از اين رشد مصرف 
مربوط به فعاليت هاي بخش توليدي كشور و بخشي ديگر 
هم به دليل گرماي زودرس هواست كه در بيشتر استان هاي 
كشور غالب ش��ده و منجر به افزايش اس��تفاده از وسايل 
سرمايشي در هفته هاي گذشته ش��ده است. سخنگوي 
صنعت برق درخصوص مصرف برق در ادارات گفت: باتوجه 
به عدم تغيير س��اعت رسمي كشور در س��ال جاري، آغاز 
ساعت اوج مصرف برق از ساعت ۱۱ صبح لغايت ۱۷ عصر 
است كه در صورت خاموش كردن وسايل سرمايشي بعد از 
پايان ساعت كار يعني ساعت ۱۳ كمك بزرگي به كاهش 
مصرف برق ادارات خواهد ش��د. رجبي مشهدي تصريح 

كرد: ۱۰۰۰ مگاوات كاهش مصرف برق معادل مصرف يك 
شهر با جمعيت يك ميليون نفر يا نياز برق كل كارخانجات 
سيمان كشور است كه مديريت مصرف برق در ادارات بسيار 
تاثيرگذار خواهد بود. وي افزود: براي توليد ۱۰۰۰ مگاوت 
برق، بايد ۱۵۰۰ مگاوات نيروگاه احداث شود ولي اگر ۱۰۰۰ 
مگاوات كاهش مصرف برق در سيستم اداري كشور اتفاق 

بيفتد، كه حدود ۳۰ درصد كاهش مصرف برق در ساعت 
اداري است، مانند اين است كه نيروگاهي با ظرفيت ۱۰۰۰ 
مگاوات، براي تامين برق در بخش اداري احداث كرديم و 
مي توانيم برق توليدي آن را در اختيار بخش هاي ديگر از 
جمله بخش هاي توليدي و صنعتي كشور قرار دهيم. رجبي 
مش��هدي با تبيين اينكه تاكنون با اجراي طرح مديريت 

مص��رف برق ادارات ش��اهد ركورد ح��دود ۶۴۰ مگاواتي 
بوديم گفت: هن��وز تمامي ادارات ، دس��تگاه هاي اجرايي 
 و نهادهاي عمومي غيردولتي )بانك ها و ش��هرداري ها(،

 به طور كامل در اين طرح مشاركت نكردند و در روز گذشته 
علي رغم تذكرات بسيار، برق بانك هاي متخلفي كه بيش از 
الگوي مصرف برق استفاده كردند، را قطع كرديم. سخنگوي 
صنعت برق ادامه داد: تاكنون حدود ۱۱۰ دستگاه اجرايي 
از جمله ۶ وزارتخانه متاسفانه همكاري لازم را نداشتند، ولي 
با تذكراتي كه دريافت كردند به تدريج از تعداد آنها كمتر 
خواهد شد و ادارات دولتي و نهادهاي عمومي غيردولتي در 
تمامي استان ها كه الگوي مصرف را رعايت نمي كنند در هفته 
ابتدايي تيرماه به صورت رسمي اسامي شان اعلام خواهد شد 
و مسوولان اجرايي دستگاه ها بايستي كارشناسان بخش 
انرژي را مكلف كنند كه برروي سيس��تم هاي سرمايشي 
نظارت كنند تا در شرايط ناترازي برق، بتوانيم برق مورد نياز 
بخش هاي ديگر را تامين كنيم.رجبي مشهدي درخصوص 
نحوه برخورد با مسوولان اجرايي اين نهادها گفت: در صورتي 
كه پرمصرفي در برخي از ادارات مستمر تكرار شود حتما در 
هيات وزيران مطرح خواهد شد و فهرست آنان به مقامات 
بالاتر و مافوقشان ارايه مي ش��ود، ولي در هر حال مطابق 
مصوبه هيات وزيران، بالاترين مقام مسوول اجرايي در ادارات 

مسووليت پاسخگويي را خواهد داشت .

تحليل

خبر كوتاه

نقشهراههمكاريانرژي
ايرانوازبكستانتدوينشد

نقش��ه  راه همكاري هاي ايران و ازبكستان در صنعت 
نفت، گاز و پتروشيمي هم زمان با سفر رييس جمهوري 
ازبكس��تان و هيات همراه به تهران و همسو با اجرايي 
ش��دن مفاد تفاهم نامه وزيران نفت ايران و ازبكستان 
تدوين ش��د. در جريان س��فر ش��وكت ميرضيايف، 
رييس جمهوري ازبكس��تان و هيات همراه به تهران 
و براي اجرايي ش��دن مفاد تفاهم نامه ۱۴ س��پتامبر 
۲۰۲۲ )۲۳ ش��هريورماه ۱۴۰۱( وزيران نفت ايران و 
انرژي ازبكس��تان، عظيم حوجايوف، معاون اول وزير 
انرژي ازبكستان در رأس هيات تخصصي حوزه نفت 
و گاز آن كشور، ضمن ديدار با احمد اسدزاده، معاون 
امور بين الملل و بازرگاني وزارت نفت در زمينه اجرايي 
ش��دن مفاد تفاهم نامه يادش��ده و رفع موانع موجود 
بحث و گفت وگو كردند. در اين ديدار درباره گسترش 
بيشتر روابط متقابل سودمند بين دو كشور تبادل نظر 
و بر همكاري هاي دو كشور در همه بخش هاي صنعت 

نفت، گاز، پالايش و پتروشيمي توجه ويژه اي شد.
در گفت وگوهاي دوجانبه، زمينه هاي مختلف همكاري 
دو كشور در بخش هاي بالادست و پايين دست نفت و 
گاز، همكاري هاي مشترك علمي و برگزاري دوره هاي 
آموزشي تخصصي - كاربردي بررسي و بر سر نقشه  راه 
همكاري هاي دو طرف توافق ش��د، به همين منظور 
كميته مشترك كاري »نفت، گاز و پتروشيمي« براي 
پيگيري موارد توافق شده از سوي وزارتخانه هاي نفت 

و انرژي دو كشور تشكيل شد. 
به گزارش شانا، مقام هاي عاليرتبه جمهوري اسلامي 
ايران و ازبكس��تان در حضور س��يدابراهيم رييسي، 
رييس جمه��وري و ش��وكت ميرضيايف ك��ه ديروز 
)يكشنبه، ۲۸ خردادماه( به تهران سفر كرده بود، يك 
بيانيه مشترك و ۱۰ سند همكاري شامل توافق نامه 
تجارت ترجيحي، حمل ونق��ل و ترانزيت، همكاري 
دارويي، برنامه همكاري در زمينه هاي اس��تاندارد و 
بيمه، بررسي امكان ايجاد مناطق آزاد مشترك، برنامه 
اجرايي همكاري در ح��وزه فناوري و نوآوري و برنامه 

اجرايي همكاري در بخش كشاورزي امضا كردند.

سقوطيكدلارينفت

قيمت نفت در معاملات روز دوشنبه بازار جهاني، تحت 
تاثير ابهامات نسبت به دورنماي اقتصاد چين كه كاهش 
تولي��د اوپك پلاس و هفتمين كاهش متوالي ش��مار 
دكل هاي حفاري نفت و گاز امريكا را تحت الشعاع قرار 
داد، بيش از يك دلار كاهش پيدا كرد. بهاي معاملات 
نفت برنت با يك دلار و ۱۵ س��نت مع��ادل ۱.۵ درصد 
كاهش، به ۷۵ دلار و ۴۶ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي 
معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با يك دلار و ۹ 
سنت معادل ۱.۵ درصد كاهش، به ۷۰ دلار و ۶۹ سنت 
در هر بشكه رسيد. نفت برنت هفته گذشته ۲.۴ درصد 
و شاخص نفت امريكا، ۲.۳ درصد، رشد هفتگي داشت.

تينا تنگ، تحليلگر شركت »سي ام سي ماركتس« در 
اين باره گفت: پس از بهب��ود دو روزه بازارهاي نفت در 
آس��تانه تصميم بانك مركزي چين در مورد نرخ اوليه 
وام در هفته جاري، ابهامات پيرامون رش��د اقتصادي 
چين، ممكن اس��ت باعث ريزش قيمت ها شده باشد. 
تعدادي از بانك هاي بزرگ پس از انتشار آمار اقتصادي 
ماه مه در هفته گذش��ته ك��ه نش��ان داد روند احياي 
پساكرونايي دومين اقتصاد بزرگ جهان ضعيف شده 
است، پيش بيني خود از نرخ رشد توليد ناخالص داخلي 
چين در س��ال ۲۰۲۳ را كاهش دادن��د .منابع آگاه به 
رويترز گفته اند كه چين در سال ميلادي جاري، تدابير 
محرك مالي بيشتري را براي تقويت رشد اقتصاد خود 
به كار خواهد بست، اما نگراني ها نسبت به بدهي و فرار 
سرمايه، اقداماتي كه براي تقويت تقاضاي ضعيف در 
بخش هاي مصرف كننده و خصوصي انجام مي شود را 
حفظ خواهد كرد. با اين حال، توليد پالايشگاهي چين 
در ماه مه، به دومين ركورد بالاي خود رسيد كه به رشد 
قيمت ها در هفته گذشته كمك كرد و شركت هاي انرژي 
امريكايي، براي نخستين بار از ژوييه سال ۲۰۲۰، تعداد 
دكل هاي نف��ت و گاز طبيعي فعال را براي هفت هفته 
متوالي كاهش دادند. تع��داد دكل هاي حفاري نفت و 
گاز امريكا كه معياري براي ارزيابي توليد آينده است، در 
هفته منتهي به ۱۶ ژوئن، با هشت حلقه كاهش، به ۶۸۷ 
حلقه رسيد كه پايين ترين ميزان از آوريل ۲۰۲۲ است. 
 ،OANDA به گفته ادوارد مويا، تحليلگر ارشد شركت
قيمت نفت روز دوش��نبه به دليل اين انتظار كه اوپك 
و متحدانش از جمله روسيه براي رعايت سهميه هاي 
توليد با مش��كل مواجه خواهند بود، پايين رفت. مويا 
با اش��اره به اظهارات ايگور سچين، رييس غول نفتي 
روس نفت، گفت: روس نفت پيشنهاد مي كند كه اوپك 
پلاس به صادرات نفت متمركز شود نه توليد. سچين 
روز شنبه در سخناني در يك كنفرانس اقتصادي گفت: 
به دليل متفاوت بودن بازارهاي داخلي هر كشور، براي 
اوپك پلاس مناسب اس��ت كه به حجم صادرات نفت 
و همچنين س��هميه هاي توليد نظارت كند. بر اساس 
گزارش رويترز، اوپك پلاس اوايل ماه ميلادي جاري، با 
توافق توليد جديدي موافقت كرد و عربستان سعودي 
كه بزرگ ترين توليدكننده اين گروه اس��ت، وعده داد 
توليدش را در ژوييه به صورت داوطلبانه، به ميزان يك 

ميليون بشكه در روز كاهش دهد.



عرضه اوليه يكي از راه هاي تامين مالي و كسب نقدينگي 
در بازار س��رمايه است و بدين وسيله شركت ها مي توانند 
نقدينگي مورد نياز خود را جذب و از سوي ديگر پول  جديد 
و پرقدرت وارد بازار مي ش��ود. مساله اصلي اينجاست كه 
شركت ها مي توانند به واس��طه بورس تامين مالي بسيار 
گس��ترده خوبي داشته باش��ند و به نوعي روزانه و ماهانه 

نقدينگي هاي جديد كسب كنند.
شركت هاي كوچك و نوپا به واسطه ورود به بورس مي توانند 
جذب نقدينگي حداكثري داشته باشند و به واسطه اين 
نقدينگي ها مس��ير اين ش��ركت ها نيز تغيير مي كند به 
توسعه هاي بزرگي دست پيدا كنند. بسياري از شركت ها 
توانسته اند با جذب پول هاي جديد از بازار سرمايه توانسته اند 
وس��ايل و تجهيزات خود را مدرن و در نهايت به ش��ركت 

بزرگ تر و توسعه يافته اي تبديل شوند. 
حال معاونت ناش��ران و اعضاي شركت بورس اعلام كرده 
كه امسال 10 عرضه اوليه خواهيم داشت؛ چراكه سرعت 
را فداي كيفيت نمي كنيم. اين در حالي است كه در روز 16 
فروردين ماه محمود گودرزي، مديرعامل شركت بورس 
درپاسخ به اين سوال كه امسال چند عرضه اوليه خواهيم 
داشت، گفت: سال گذشته با توجه به شرايط عرضه هاي 
كمتري داشتيم و عمده عرضه هاي امسال در حوزه هاي 
صنعتي و اقتصاد ديجيتال و غذايي به مرور اطلاع رساني 
مي شود. وي تاكيد كرد: 1۵ شركت در بورس تهران در سال 
1۴0۲ پذيرش مي شوند.حال با اين دو اظهارنظر متفاوت به 
نظر مي رسد تا پايان امسال نهايتا 10 شركت در بازار عرضه 
شود كه بر اساس اعلام مديران شركت هاي غذايي در صف 

عرضه قرار دارند. 

عرضههاياوليهبيشترميشود؟
محمدامين قهرماني، معاونت ناش��ران و اعضاي شركت 
بورس اوراق بهادار تهران درباره فرآيند پذيرش شركت ها 
در بورس تهران به بورس نيوز توضيح داد: فرآيند پذيرش 
طبق قانوني است كه در دستورالعمل پذيرش آمده است. 
در دنيا وقتي شركتي مي خواهد پذيرش شود، خود شركت 
اعم از مشاور حقوقي، حسابرس، متعهد و ارزش گذار و... 
شركت را آماده س��ازي و مستندات را آماده مي كنند و در 
اختيار بورس قرار مي دهند. اما در ايران اين اتفاق نمي افتد. 
مستندات يا با تاخير ارايه مي شود يا اميدنامه شركت ها كه 
مهم ترين مستند در فرايند پذيرش است بعضا چندين بار 
اصلاح مي شود. در حالي كه كارشناسان نبايد وقت خود را 
صرف اصلاح اميدنامه كنند. اين وظيفه خود شركت است. 
زيرا اميدنامه تا زماني كه آن شركت در بورس پذيرفته شده 
و سهامش مورد معامله قرار مي گيرد در بورس وجود دارد. 
قهرماني ادامه داد: ما با شركت ها نهايت همكاري را داريم، اما 

هيچ وقت حاضر نيستيم به خاطر بالابردن سرعت، كيفيت 
كار را كاهش دهيم. زيرا منافع سهامداران در ميان است 
كه براي ما مسووليت ايجاد مي كند. ما سعي مي كنيم با 
حداكثر شفافيت، ريسك هاي موجود را اطلاع رساني كنيم 
تا سرمايه گذار با اطلاع و آگاهي كامل سهام را در زمان عرضه 
اوليه يا پس از آن خريداري كند. اگر سختگيري وجود دارد 
به دليل كيفيت كار است. تمام مستندات مشخص است. 
بعضا خودمان پيگيري مي كنيم و از شركت دليل اينكه 
مدارك آنها ارسال نشده را پيگيري مي كنيم. در حالي كه 
بورس نبايد اين كار را انجام دهد. بايد مدارك كامل باشد و 

به بورس تحويل دهند تا ما كا رها راپيش ببريم.
وي درخصوص تغيي��ر در فرايند پذيرش ش��ركت هاي 
استارتاپي بيان كرد: قطعا يكي از نقاط تمركز ما شركت هاي 
استارتاپي هستند. در حال حاضر دو شركت درخواست 
پذيرش در بورس را دارند. در اين مسير چالش هايي وجود 
دارد كه اميدواريم رفع ش��ود. ما قطعا پيگير اين موضوع 
هستيم، زيرا دنيا نيز اين راه را در پيش گرفته است. اگر صنايع 
بزرگ دنيا را در 1۵ كه جزو 10 شركت اول بودند نگاه كنيم 
 متوجه مي ش��ويم كه اندازه شركت هايي كه دانش بنيان

 هستند بزرگ تر شده و ش��ايد بتوان گفت در كشور هاي 
دنيا بخش بزرگي از بازار را اين شركت ها به خود اختصاص 
داده اند. ما هم داريم تلاش مي كنيم كه اين چالش ها برطرف 
شود. معاونت ناشران و اعضاي شركت بورس درخصوص 
تعداد ش��ركت هاي پذيرش ش��ده در بورس تهران و نيز 
ش��ركت هايي كه قرار است پذيرش شوند، گفت: در حال 
حاضر در بورس تهران حدود ۳۸0 ناشر پذيرفته شده داريم 
كه سهام شان در بازار هاي اول و دوم قابل معامله هستند. 

حدود 1۵0 شركت در بازار اول و ۲۲0 شركت در بازار دوم 
هستند. براي سال جاري نيز پيش بيني ما روي 10 عرضه 
اوليه است كه تا پايان سال داشته باشيم. در حوزه پذيرش 
پذيراي متقاضيان هستيم. اما انتظار داريم كه مستندات 
با كيفيت و با جزييات و شفاف به موقع ارسال شود. اما ما 

هيچ وقت كيفيت را فداي سرعت نمي كنيم.

چراشركتهاواردبورسميشوند؟
اصولًا شركت ها در مسير توس��عه، پيشرفت و به منظور 
رس��يدن به اهداف كوتاه و بلندمدت خود، به منابع مالي 
جديدي نياز پيدا مي كنند. معمولًا منابع مالي مورد نياز 
ش��ركت ها از دو روش بدهي يا مشاركت تأمين مي شود. 
منظور از روش بدهي، استقراض از ساير افراد يا وام گرفتن 
از بانك ها است. اما در روش مشاركت همانطور كه از نامش 
پيداست، بخشي از مالكيت شركت در ازاي دريافت مبلغ 
مشخص به افراد ديگر واگذار شده و اين افراد در سود و زيان 
شركت شريك مي شوند. به اين ترتيب شركت مي تواند با 
ورود و عرضه س��هام در بازار بورس، بودجه مورد نياز خود 
را تأمين كند. از آنجايي كه عرضه سهام شركت ها در بازار 
بورس علاوه بر تأمين مالي مزاياي ديگري نيز دارد، اغلب 
ش��ركت ها ترجيح مي دهند از اين طري��ق بودجه مورد 
نياز خود را جم��ع آوري كنند. مزاياي ورود به بورس براي 
ش��ركت ها عبارت اند از معافيت مالياتي، افزايش اعتبار 
عمومي، سهولت استفاده از تسهيلات بانكي، به روزرساني 
ارزش واقعي ش��ركت. معافيت مالياتي: بر اس��اس قانون 
معافيت مالياتي شركت هاي بورسي، شركت هاي حاضر 
در بورس نسبت به شركت هاي غير بورسي ماليات كمتري 

را پرداخت مي كنند. اين موضوع سبب كاهش هزينه هاي 
اين شركت ها و افزايش ميزان سوددهي آنها مي شود. اصولًا 
ماليات شركت هاي غير بورسي با نرخ ۲۵ درصد محاسبه 
مي ش��ود، اين در حالي است كه نرخ ماليات شركت هاي 
بورسي كاهش پيدا كرده و با توجه به نوع بازار، با نرخ ۲۲.۵ 

و ۲۳.7۵ درصد محاسبه مي شود.
افزايش اعتب��ار عمومي: همانطور كه اش��اره ش��د تنها 
ش��ركت هايي كه ش��رايط و عملكرد قابل قبولي داشته 
باش��ند، امكان ورود به بازار بورس و عرضه س��هام را پيدا 
مي كنند. وجود چنين سخت گيري هايي سبب مي شود 
تا شركت هاي حاضر در بورس اعتبار بيشتري نزد عموم 

مردم به دست آورند.
سهولت استفاده از تس��هيلات بانكي: از آنجايي كه ورود 
شركت ها به بازار بورس مستلزم رعايت قوانين و مقررات 
بازار و پيروي استانداردهاي مالي است، اين شركت ها اعتبار 
بيشتري به دست مي آورند. در نتيجه سقف تسهيلات بانكي 
براي شركت هاي بورسي نسبت به شركت هاي غير بورسي 

بالاتر مي رود.
به روزرس��اني ارزش واقعي شركت: پس از ورود به بورس، 
ارزش سهام يك ش��ركت علاوه بر وضعيت مالي، حجم 
توليد، برنامه هاي توسعه و گزارش هاي دوره اي بر اساس 
ميزان عرضه و تقاضاي موجود در بازار نيز سنجيده و تعيين 
مي شود. به اين ترتيب س��هام داران شركت مي توانند به 
صورت روزانه از ارزش واقعي سهام خود، آگاه شده و سهام 

شركت را با قيمت روز خريد و فروش كنند.

چگونهازعرضهاوليهسودكنيم؟
بر اساس يك باور قديمي در ميان فعالان بازار، خريد عرضه 
اوليه سودآور است؛ تجربه نيز بر اين باور مُهر تاييد مي زند. 
چون تاكنون بي��ش از ۹0 درصد عرضه هاي اوليه بورس 
حداقل بين ۲0تا۳0 درصد س��ود را براي خريداران آن به 
ارمغان آورده اند. حتي در برخي موارد اين س��ود به بيش 
از 100درصد نيز رسيده است. البته بايد به اين نكته توجه 
داشت كه بسياري از عرضه ها با قيمتي پايين تر از ارزش 

واقعي خود وارد بازار سرمايه مي شوند.
اين موضوع باعث شده كه تقاضا براي سهم هايي كه براي 
اولين بار عرضه مي شوند افزايش پيدا كند. اين افزايش تقاضا 
در كنار محدوديت هاي خريدي كه در زمان عرضه اوليه 
وجود دارند، باعث مي شود كه تقاضا براي سهم عرضه شده 
نسبت به تعداد سهامي كه در بازار عرضه مي شود، بيشتر 
باشد. بايد اين موضوع توجه داشت كه اين اتفاق در بيشتر 
مواقع رخ مي دهد و هميشگي نيست. پس نمي توان از قبل 
با اطمينان گفت كه قيمت آن سهم حتما در روزهاي آينده 

رشد مي كند.
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عرضهخودرودربورسلغوشد
بر اس��اس اعلام قبلي بورس كالا ق��رار بود ديروز 
دوش��نبه 600 خودروي ديگنيتي پرستيژ گروه 
بهمن در تالار خودروي بورس كالا عرضه شود كه 
نماد معاملاتي عرضه اين خودرو حذف و لغو ش��د. 
بنابر جزييات طرح فروش ديگنيتي پرس��تيژ در 
بورس كالا، درصد پيش پرداخت س��فارش خريد 
اين محصول 100 درصد اع��لام و قيمت پايه اين 
محصول يك ميلي��ارد و ۲۹6 ميليون تومان اعلام 
ش��ده بود. بنا بر اين گزارش با توجه ب��ه راه اندازي 
سامانه يكپارچه خودرو، همه خودروسازان داخل 
و مونتاژكاران، موظف هستند همه توليدات خود 
را فقط در س��امانه يكپارچه و بر اساس نرخ مصوب 
شوراي رقابت، عرضه كنند و به فروش برسانند كه 
اين اقدام گروه بهمن موتور بر خلاف قوانين است. 
اين در حالي اس��ت كه اين خودروس��از مونتاژكار 
در مرحله دوم ط��رح يكپارچه فروش خودرو هيچ 
محصول��ي را عرضه نكرد و مدعي ب��ود كه خودرو 
براي عرض��ه ندارد و محصولاتش را به مش��تريان 
در س��امانه يكپارچه عرضه كردند.  پس از اطلاعيه 
عرض��ه ديگنيتي در بورس كالا،  ش��وراي رقابت و 
معاون صنايع حمل و نقل وزارت صمت در نامه هايي 
جداگانه به بهمن موتور، عرضه خودرو در بورس كالا 
را غيرمجاز اعلام كردند و از اين شركت خواستند 
عرضه متخلفانه ديگنيتي در بورس كالا را متوقف 
كند. سيدمحمدرضا س��يدنوراني، رييس شورا و 
مركز ملي رقاب��ت در نامه اي خطاب به مديرعامل 
بهمن موتورز اخطار داد كه عرضه خودرو در بورس 
اقدامي ضدرقابتي و متخلفانه است و بايد به سرعت 
متوقف ش��ود. رييس ش��وراي رقابت در نامه خود 
اعلام كرد: اطلاعيه منتش��ر ش��ده در بورس كالا 
درخصوص عرضه خودروي ديگنيتي پرستيژ آن 
ش��ركت، مغاير با مفاد دس��تورالعمل تنظيم بازار 
خودروي سواري مصوب اين شورا در جلسه ۵۴۳ 
مورخ 11 بهمن 1۴01 اس��ت كه بر اساس اختيار 
قانوني شوراي رقابت، موضوع بند ۵ ماده ۵۸ قانون 
اجراي سياس��ت هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي 
تصويب و ابلاغ ش��ده و لازم الاجراست. وي تاكيد 
كرد: بر اساس آن دس��تورالعمل، عرضه خودروي 
سواري بايد از طريق سامانه يكپارچه فروش خودرو 
و بر مبناي قيمت گذاري موضوع آن انجام ش��ود. 
هرگونه اقدام برخلاف مفاد دس��تورالعمل مذكور، 
تخلف ضدرقابتي محس��وب مي ش��ود و منجر به 
پيگيري قانوني از طريق مراجع نظارتي و قضاوتي 
خواهد شد؛ بر اين اساس به آن شركت اكيدا اخطار 
مي شود كه شروع به اين اقدام ضدرقابتي و متخلفانه 
را به سرعت متوقف كند. بر اساس اين گزارش، سر 
انجام و با توجه به نزديك ش��دن زمان عرضه 600 
دستگاه ديگنيتي در بورس كالا، نماد معاملاتي اين 
خودرو از تابلوي خودوري بورس كالاي ايران به علت 
اقدام غيرقانوني شركت بهمن متوقف و حذف شد.

صنايعخبرمحور،صنايعپيشتاز
تاپايانسال

بورسنيوز| هابيل خاوري، كارشناس بازار سرمايه 
گفت: بررسي تكنيكالي گزارش شركت ها، توليد، 
فروش و س��ودآوري ش��ركت به نحوي به حاشيه 
برده مي ش��ود؛ اما مبحثي كه مش��خص هست و 
موردپسند بيشتر فعالان بازار سرمايه است شيوه 
تحليل تكنيكال به واسطه س��ادگي و قابل درك و 
فهم بودن آن است. از تاريخ 1۳ تا 16 ارديبهشت ماه 
بازار سرمايه از جنبه هاي تكنيكالي دچار واگرايي 
شديدي شده بود كه به صورت شهودي و قابل درك 
بود و نياز به ابزار پيچي��ده تكنيكالي نبود و با ديد 
جزئي تر در آن تاريخ متوجه مي شويم كه خيلي از 
سهم ها دچار واگرايي شده بودند در تايم فريم هاي 
بالا و پايين و طبيعتاً همين باعث شد در تاريخ 17 
ارديبهشت ماه سنگين ترين ريزش بورس را داشته 
باشيم كه حتي بس��ياري از فعالان بازار سرمايه در 
صفحات مجازي شان درخواست ابطال معاملات را 
باتوجه به تشخيص شرايط اضطراري و ريزش بيش 
از ۵ درصد داش��تند و اين موارد باعث خروج تعداد 
زيادي از كد هاي حقيق��ي در هفته هاي بعد آنكه 
پيش بيني مي كردند شرايط بازار عادي نيست كه 
اين اتفاقات تأثير گرفته از نوسانات نرخ ارز و بازار هاي 
موازي بود؛ چون بازار س��رمايه رابطه يك به يك با 
نرخ ارز دارد و از نوس��انات قيمت نفت خام، قيمت 
طلا و بورس جهاني تأثير مي پذيرد. وي ادامه داد: 
اما با تأخي��ر زماني تقريباً ۳ماهه اگر به نمودار دلار 
هم نگاهي بيندازي��م مي توان ديد كه قبل از اينكه 
روند صعودي اخير بورس آغاز شود نوسان دلار آغاز 
شده بود و تأثيرش را در بازار سرمايه گذاشت و نكته 
مهم اينكه نوسانات لحظه اي هيچ كدام از بازار هاي 
 TSETMC جهاني را نمي توان به تابلوي معاملات
مرتبط كرد پس هر نوس��ان در بازار هاي موازي با 
يك ضريب تأثير و تأخير زماني بر روي ش��اخص 
كل اثر مي گذارد. چيزي كه مشخص است شاخص 
كل داراي يك روند كوتاه مدت و يك روند بلندمدت 
است كه از اسفندماه سال گذشته آغاز شد و روندي 
كه مي توان به آن متكي بود براي بازگشت شاخص 
از ماه هاي مهر و آبان س��ال 1۴01 آغاز شده و كف 
ش��اخص هم مي توان همين مح��دوده را در نظر 
گرفت و در حال حاضر مسير بورس مسيري نزولي 
به همراه نوساناتي كه هر روندي قطعاً از آن برخوردار 
است چه صعودي و چه نزولي. اما مواردي كه الان 
مش��خص اس��ت كاهش حجم و ارزش معاملات، 
تعداد معاملات، اخبار پيرامون مس��ائل سياسي و 
اخبار ب��رون و بيرون بازاري كه اخباري اس��ت كه 
جذابيتي براي جذب سرمايه گذاران به بازار سرمايه 
ايجاد نكرده است كه با اين روند نزولي هم زمان شده 
است و هر روز حجم معاملات كاهش پيدا مي كند 
و نبايد انتظار داشت كه روند بازار به سرعت تغيير 

كند و صعودي شود.

حضوردرFEASچهمنافعي
برايبازارسرمايهدارد؟

س�نا| در نشس��ت مجمع عمومي فدراسيون 
بورس ه��اي اروپايي-آس��يايي، ب��ورس تهران، 
فراب��ورس اي��ران و ش��ركت مديري��ت فناوري 
بورس عضو هيات مديره فياس )FEAS( شدند.
روح الله دهق��ان، مديرعام��ل ش��ركت مديريت 
فناوري بورس در اين خصوص بيان كرد: مجمع 
فدراس��يون بورس هاي اروپايي-آس��يايي، يك 
مجمع قديمي اس��ت كه حدود ٢٨ سال قدمت 
دارد و بيش��تر بورس هاي منطقه اروپاي شرقي 
و آس��ياي غربي عض��و آن هس��تند. اين مجمع 
به منظور تبادل اطلاع��ات، تجارب و هم افزايي، 
معمولًا اجلاس هاي س��الانه برگ��زار مي كنند و 
هر دو س��ال يك بار هم انتخاب��ات هيات مديره 
برگزار مي ش��ود كه در آن، اعضاي هيات مديره 
انتخاب ش��ده و برنامه هاي خود را ارايه مي كنند 
و گزارش هاي عملكرد سالانه هم به مجمع ارايه 
مي شود. بيشترين فايده عضويت نهادهاي ايراني 
در اين مجمع، اطلاع از تجارب روز دنيا در حوزه 

بازارهاي مالي و بازارهاي سرمايه دنيا است.
وي افزود: اين مجمع، سه نوع عضو دارد؛ نوع اول، 
عضويت دائم يا فول ممبر اس��ت كه بورس هاي 
منطق��ه، عضو ف��ول ممبر اين مجمع هس��تند. 
عضوي��ت ن��وع دوم متعل��ق به اعضاي وابس��ته 
اس��ت و ش��ركت هاي فعال در ح��وزه IT مثل 
ش��ركت مديريت فناوري بورس و ش��ركت هاي 
سپرده گذاري و... جزو اعضاي وابسته اين مجمع 
هستند. نوع سوم عضويت هم مربوط به اعضاي 
ناظر است و معمولا نهادهايي كه تازه تصميم به 
عضويت گرفته اند، در ابتدا دو س��الي عضو ناظر 
خواهند بود. اعضاي نوع اول )فول ممبر( و اعضاي 
نوع دوم )وابسته( حق راي دارند؛ اما اعضاي نوع 
سوم )ناظر( حق راي ندارند. هيات مديره مجمع 
عمومي فدراسيون بورس هاي اروپايي و آسيايي، 
٩ عض��و از بي��ن اعضاي دايم��ي و ٢ عضو از بين 

اعضاي وابسته دارد.
مديرعام��ل ش��ركت مديريت فن��اوري بورس 
در رابط��ه با نوع فعاليت اي��ن مجمع اظهار كرد: 
بيشتر تصميماتي كه مي تواند نقشه راه همكاري 
بورس هاي عضو را ترس��يم كند؛ اقداماتي است 
كه مي تواند در اش��تراك دان��ش از طريق تهيه 
تجربه هاي كاري يا برگزاري جلس��ات آموزشي 
در مح��ل بورس ه��اي عض��و ص��ورت بگي��رد؛ 
تصميم گيري در خصوص پذيرش اعضاي جديد 
و همچني��ن راهكارهايي كه در م��ورد افزايش 
كارايي بازار سرمايه در حوزه بين الملل مي تواند 
استفاده شود؛ توسط هيات مديره اتخاذ مي شود 
و اعضا مي توانند از اين تصميمات استفاده كنند.

دهق��ان ادامه داد: انتخاب��ات هيات مديره هر دو 
سال يك بار برگزار مي ش��ود و در مجمع امسال 
ك��ه انتخابات اعض��اي هيات مديره ه��م در آن 
انجام ش��د، ٣ عضو ايراني يعني ش��ركت بورس، 
ش��ركت فرابورس )از بي��ن اعض��اي دايمي( و 
ش��ركت مديريت فناوري بورس )از بين اعضاي 
وابسته( انتخاب شدند و اين براي اولين بار است 
كه در جمع ١١ عضو هيات مديره مجمع عمومي 
فدراسيون بورس هاي اروپايي-آسيايي، ٣ عضو 

ايراني در هيات مديره حضور دارد.
وي اضافه كرد: شركت مديريت فناوري بورس، 
براي اولين بار از زمان عضويت خود توانس��ته به 
هيات مديره اين مجمع راه يابد. زماني، ش��ركت 
مديريت فن��اوري بورس كش��ورمان تنها عضو 
حوزه IT اي��ن مجمع بود، ول��ي در حال حاضر 
چند ش��ركت فعال ديگر در اين حوزه در مجمع 
عضوي��ت دارند و اين موضوع مي تواند در ارتقاي 
حوزه فناوري بازار س��رمايه بس��يار موثر باشد و 
سبب شود بتوانيم از تجربه بين المللي و تجارب 
شركت هاي فناوري محور عضو اين مجمع، براي 
افزايش تجربه استفاده كنيم. به هر حال حضور 
پررنگ تر ايراني ها در اين مجمع، موجب ارتقاي 

بورس ها نيز خواهد شد.
دهقان در پاس��خ به اين س��وال كه »آيا عضويت 
در هيات مدي��ره مجم��ع عمومي فدراس��يون 
بورس هاي اروپايي آس��يايي، تاثيري در جذب 
سرمايه گذار خارجي هم دارد يا نه؟« گفت: يكي 
از برنامه ه��اي هيات مديره در دوره جديد، بحث 
تبادل مالي و اشتراك منابع براي سرمايه گذاري 
در بين بورس هاي عضو اس��ت؛ ام��ا به هر حال 
پرداخت��ن به اي��ن موضوع بس��تگي به وضعيت 
محدوديت هاي بين المللي بانكي و انتقال پول در 
كشور ما نيز خواهد شد. قطعاً اگر محدوديت هاي 
بين الملل��ي بانكي برطرف ش��ود و امكان نقل و 
انتقال پول را داش��ته باش��يم، اين مجمع به اين 
حوزه هم كمك خواه��د كرد. علي الخصوص كه 
در ح��ال حاضر نيز برخ��ي بورس هاي عضو اين 
مجمع، بين خودشان اين تبادلات مالي را دارند.

وي تصري��ح ك��رد: از اين رو مي ت��وان گفت هر 
گشايشي در ارتباطات كشور ما با دنيا كه موجب 
كاهش محدوديت هاي بانكي شود، مي تواند در 
اين حوزه هم نقش موثري داش��ته باشد تا از اين 
ظرفيت اس��تفاده كنيم. ضمن اينكه بسياري از 
سرمايه گذاران بورس هاي همسايه هم علاقه مند 
به تبادلات مالي بين بازار س��رمايه كشورشان با 
بورس هاي ما هستند؛ اما اين موضوع بستگي به 

رفع محدوديت هاي بانكي خواهد داشت.
دهقان در خاتمه خبر داد: امسال در كنار مجمع 
سالانه فدراسيون بورس هاي اروپايي_آسيايي، 
بخش��ي به عنوان كنفرانس هاي اشتراك دانش 
)ConFEAS( هم برگزار شد و شركت مديريت 
فناوري هم در يكي از پنل ها حضور داش��ت و به 
عنوان نماينده اي از بازار سرمايه ايران، مواردي 
را كه براي ساير ش��ركت هاي عضو مفيد بود، در 

قالب يك سخنراني ارايه كرد.

»تعادل«گزارشميدهد

بورس در انتظار عرضه هاي جديد

عقبنشينيشاخصدرمعاملات

دولتهيچدخالتيدربازارسهامنداشتهاست

در معاملات س��ومين روز كاري هفته يعني دوشنبه، ۲۹ 
خرداد 1۴0۲، ش��اخص بورس تهران ه��زار و ۳0۴ واحد 
نسبت به روز كاري گذشته رشد كرد و تا سطح ۲ ميليون 
و 16۴ هزار و ۲۲1 واحد بالا آمد. ش��اخص در يك ساعت 
ابتدايي 6 هزار واحد صع��ود كرد و پس از آن روند باثباتي 
داشت. اما در يك ساعت پاياني عرضه ها زياد شد و شاخص 
روند نزولي پيدا كرد. به طوري كه بخش اعظم رشد تحصيل 
شده را از دست داد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با افزايش 
۵ ه��زار و ۳۴0 واحدي در رقم 7۳7 ه��زار و ۹۹۹ واحدي 
ايستاد.شاخص كل فرابورس نيز با افزايش ۲۵0 واحدي 
به رقم ۲7 هزار و ۸1۴ واحد رسيد. همچنين شاخص هم 
وزن فرابورس با رشد هزار و ۲۹0 واحد به سطح 1۳6 هزار و 
1۲7 واحد رسيد. روز دوشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي 
به حقيقي بازار سهام منفي شد و ۴۳۴ ميليارد تومان پول 
حقيقي از بازار سهام خارج شد. روز دوشنبه نماد وبملت 
براي دومين روز بيش��ترين خروج را داشت كه ارزش آن 
۲۴۲ ميليارد تومان بود. پس از وبملت، نمادهاي وتجارت 
و وبصادر بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. در سوي 
ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي شهر، شرانل 
و فكمند اختصاص داش��ت. در اين روز نمادهاي ش��پنا، 
حكشتي، شبندر و شستا نمادهاي سبزپوش بورس بودند 
كه بيشترين اثر را در رشد شاخص كل بورس داشتند. در 

مقابل فولاد، نوري، وبمل��ت و خودرو نمادهايي بودند كه 
اثر كاهنده بر شاخص داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي 
وس��پهر، خاور و آريا بيش��ترين اثر افزايشي را بر شاخص 
داشتند و نمادهاي عاليس، غصينو و تجلي بيشترين اثر 
منفي را بر شاخص كل فرابورس داشتند. در بين نمادهاي 

پرتراكنش بورس سومين روز كاري هفته نيز شهر بيشترين 
تراكنش را داشت و وبملت و خگستر در رتبه هاي بعدي 

قرار گرفتند.
 در فرابورس نيز عاليس، فرود و زفجر بيشترين تراكنش را 
داشتند. روز دوشنبه ارزش معاملات كل بازار سهام به ۲۹۸ 

هزار و ۸71 ميليارد تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در بازار ثانويه ۲۸7 هزار و ۵1۲ ميليارد تومان بود كه 
۹6 درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز ش��امل 
مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با كاهش ۹ درصدي به 
نس��بت روز معاملاتي قبل به رقم 7 هزار و ۵67 ميليارد 
تومان رس��يد در معاملات اين روز نماد وبملت بيشترين 
ارزش معاملات بازار س��هام را به خ��ود اختصاص داد كه 
ارزش معاملات آن ۵7۸ ميليارد تومان بود. پس از وبملت، 
فملي بيشترين ارزش معاملات را داشت و خگستر رتبه سوم 
بيشترين ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس از 
آن، دو نماد خزاميا و ثفارس در رتبه هاي بعدي بيشترين 
ارزش معاملات قرار گرفتند. در حجم معاملات نيز سهام 
بانك ملت با تعداد يك ميليارد و ۹۴ ميليون و ۲۹1 هزار 
و ۳71 س��هم در صدر قرار گرفته اس��ت. دي در رتبه دوم 
بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به وكار 
تعلق داشت. دو نماد خساپا و فملي نيز در رتبه هاي بعدي 
بيش��ترين حجم معاملات بازار قرار داشتند.در معاملات 
دوشنبه، ۹۲ نماد صف خريد داش��تند و 6۸ نماد با صف  
فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد با افت 
7 درصدي نسبت به روز كاري قبل به ۸1۴ ميليارد تومان 
كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با افزايش 

10۲ درصدي به ۴7۲ ميليارد تومان رسيد

مجيد عشقي رييس سازمان بورس و اوارق بهادار با اشاره به 
نوسانات اخير شاخص بورس، اظهار كرد: موضوع مربوط 
به زيرس��اخت ها در حوزه معاملات ب��ورس كه با كندي 
زيادي همراه بودند، باعث شد تا بازار در سال ۹۹ با وضعيتي 
اسفناك همراه شود اما اكنون سامانه هاي مربوطه با توسعه 
همراه ش��ده اند و ديگر با مش��كلي در اي��ن زمينه مواجه 
نخواهيم شد. وي به توسعه سامانه هاي نظارتي در بورس 
تاكيد كرد و گفت: سامانه ها به گونه اي توسعه پيدا كردند 
كه الگوريتم هاي مختلف نظارتي به اجرا در آمدند، اكنون 
اين سامانه ها هوشمند شدند و هر اتفاقي كه در بازار رخ دهد 
به صورت لحظه اي به ناظر بازار اطلاع رساني خواهد كرد تا 

اقدامات لازم براي جلوگيري از تخلفات صورت پذيرد.
عشقي به حمايت هاي صورت گرفته از بازار سهام اشاره 
كرد و اظهار كرد: اكنون صندوق هاي توسعه و تثبيت 
بازار سرمايه با شرايط بسيار مطلوبي همراه هستند، در 
حالي كه اين صندوق ها در سال ۹۹ از چنين شرايط 
خوبي برخوردار نبودند. رييس س��ازمان بورس اعلام 
كرد: اكنون سهام خوبي در اين صندوق ها وجود دارد 
و صندوق ه��اي بازارگرداني بخش��ي از منابع حاصل 
از فروش س��هام خود را وارد چرخه توليد ش��ركت ها 
خواهند كرد. به گفته وي، فعاليت ديگري كه در دستور 
كار قرار گرفته اس��ت، بررسي و شناسايي پروژه هايي 

است كه قابليت عرضه عمومي دارند.

عش��قي تاكيد كرد: در س��ال ۹۹ پول وارد ش��ده به 
ب��ورس فقط در داخل ب��ازار در چرخش بود، اكنون 
تغييرات��ي در اين زمينه صورت گرفته و هر پولي كه 
وارد بازار مي شود از طريق صندوق هاي بازارگرداني، 
صندوق هاي با درآمد ثابت و صندوق تثبيت و توسعه 

به چرخه اصلي خود باز مي گردند.

برخوردبامدرسانقلابيدرفضايمجازي
رييس س��ازمان بورس به برنامه هاي سازمان بورس براي 
برخورد با مدرس��ان قلابي در فضاي مجازي اشاره كرد و 
گفت: ممكن است برخي در فضاي مجازي به دنبال پروژه 

كردن سهام و فعال كردن كانال فضاي مجازي باشند.
وي با تاكيد بر اينكه بازار جذاب است و سرمايه گذاران به 

دنبال انتخاب هستند، افزود: ممكن است براي اين انتخاب 
به دنبال افرادي بروند كه هيچ گونه مجوزي ندارند. عشقي 
ادامه داد: در اين زمينه فعاليت��ي را آغاز كرديم و درصدد 
رصد كانال ها در فضاي مجازي هستيم كه اكنون اين اقدام 
با همكاري نهادهاي ذيربط در حال انجام اس��ت. رييس 
سازمان بورس به برخورد اين سازمان با پرونده هاي تخلفاتي 
اش��اره كرد و گفت: اكنون با توجه به توسعه سامانه هاي 
نظارتي مي توان مسائل مربوط به دستكاري سهام، قيمت ها 
و ارايه مشاوره هاي بدون مجوز را به سرعت شناسايي و با 
آنها برخورد جدي كرد، برخوردها بايد به گونه اي باشد كه 
بازدارنده باشند. وي بيان كرد: متاسفانه هنوز به پرونده هاي 
تخلفاتي سال ۹۸ كه رشد بازار آغاز شده بود رسيدگي نشده 
است و هنوز پرونده ها در دادگاه ها بلاتكليف هستند، اين 
باعث شده تا بازار تصوري از برخورد با اينگونه پرونده هاي 
تخلفاتي نداشته باشد. عشقي در واكنش به صحبت برخي 
فعالان بازار مبني بر دستكاري دولت در معاملات بازار سهام 
اعلام كرد: دولت به هيچ عنوان هيچ دستكاري را در بازار 
نداشته، يكي از مراقبت هاي ما اين بوده تا دولت دخالتي را 

در بازار نداشته باشد كه در اين زمينه موفق عمل كرديم.
رييس سازمان بورس در پايان گفت: اكنون در بازار فقط 
صندوق تثبيت و توسعه در حال فعاليت هستند كه عملكرد 
آنها شفاف بوده و عملكرد آنها طبق مقرراتي است كه براي 

آنها تعيين شده است.



گروه راه و شهرسازي|
آن گونه كه رييس سازمان هواپيمايي در نشست انجمن صنفي 
دفاتر خدمات مسافرت هوايي و جهانگردي ايران اعلام كرده، 
تقاضاي سفر هوايي 8 برابر بيشتر از هواپيماهاي فعال كشور 
است. اين خبر به روشني نش��ان مي دهد كه ناوگان هوايي 
فرسوده و اندك متناسب با جمعيت 84 ميليون نفري كشور 
پهناوري همچون ايران نيست و طي دهه هاي اخير علي رغم 
رشد جمعيت، ناوگان هوايي كاهش يافته است. اين همه در 
حالي است كه مسوولان هوايي كشور وعده مي دهند، ناوگان 
يادشده تا پايان سال جاري به 250 فروند افزايش يابد. طبق 
تازه ترين اعلام، ناوگان فعال كمتر از 180 فروند است. از اين 
رو، اضافه شدن 70 فروند هواپيما تا پايان سال به ناوگان، وعده 
بزرگي به شمار مي رود. مسوولان هوايي البته انگار با اعداد و 
ارقام ميانه خوشي ندارند، چه آنكه طي هفته هاي اخير، بارها 
اعلام كرده اند كه تعدادي هواپيما به ناوگان اضافه شده است. 
ديروز نيز رييس سازمان هواپيمايي اعلام كرد: همزمان با شروع 
تابستان و افزايش تقاضاي سفر، »تعداد زيادي از هواپيماهاي 
خريداري شده« وارد ناوگان شد. محمد محمدي بخش، رييس 
سازمان هواپيمايي در گفت وگو با ايرنا درباره اينكه هواپيماهاي 
وارداتي چه زماني وارد ناوگان مي ش��ود، گفت: هواپيماهاي 
خريداري شده به تابستان امسال مي رسد. وي درباره اينكه 
دولت چه تمهيداتي براي پاسخ به تقاضاي سفر و حل مشكل 
كمبود صندلي پرواز دارند، افزود: تقاضاي وافري در صنعت 
هوايي وجود دارد و به اين تقاضا فقط با افزايش ناوگان مي توانيم 
پاسخ دهيم و راهكاري جز افزايش ناوگان نداريم. معاون وزير 
راه و شهرسازي با اشاره به برنامه جديد دولت در خصوص خريد 
هواپيماهاي كاركرده افزود: هواپيماهاي خريداري شده وارد 
كشور شده است و تعداد زيادي از اين پرنده ها همزمان با فصل 
سفر و شروع تابستان بعد از پايان مراحل رجيستري وارد ناوگان 
مي شود. بر اساس اعلام معاون وزير راه و شهرسازي، از ابتداي 
سال گذشته 100 فروند هواپيماي زمينگير شناسايي شده 
است كه دولت در نظر دارد تا برنامه اورهال مجدداً اين پرنده ها را 

در دستور قرار دهد و وارد چرخه پروازي كند. از اين مسير نيز در 
سال گذشته وامسال چندين فروند هواپيما بعد از چندين سال 
زمينگيري وارد چرخه پروازي شده است. سازمان هواپيمايي 
طي 2 سال گذشته اعلام كرده است كه براي افزايش تعداد 
صندلي پرواز منتظر احياي برجام نمي ماند و افزايش ناوگان 
را از چند مسير ديگر ادامه مي دهد. به گزارش ايرنا، بر اساس 
بخشي از برنامه كه مربوط به خريد ناوگان دست دوم مي شود، 
در سال گذشته 50 فروند هواپيما با ميانگين سني 1۹ سال 
وارد كشور شدند. دولت برنامه خريد هواپيماهاي دست دوم را 
با هدف تقويت ناوگان ايرلاين ها در دستور كار دارد و مذاكرات 

براي افزايش خريد در دستور كار است.

    تقاضا براي سفر هوايي
 هشت برابر بيشتر از هواپيماهاست

نشس��ت اعضاي هيات مديره انجمن صنفي دفاتر خدمات 
مس��افرت هوايي و جهانگردي با رييس و معاون س��ازمان 
هواپيمايي كشور درصبح دوشنبه 2۹ خردادماه درحالي برگزار 
شد كه اظهارات اخير رييس انجمن شركت هاي هواپيمايي 
اي��ران مبني بر اينكه با »ارزان ب��ودن قيمت بليت هواپيما، 
اتوبوس سوارها هواپيماسوار مي شوند« واكنش برانگيز شده 
اس��ت. از همين رو، محمد محمدي بخش، رييس سازمان 
هواپيمايي كشوري در اين نشست گفت: چالش نرخ بليت 
هواپيما موضوع مهمي اس��ت. درباره ن��رخ و قيمت گذاري 
قبلا نظراتم��ان را گفته ايم، اما آيا فقط قش��ر مرفه جامعه 
بليت مي خرد؟ نبايد اين ادبيات ش��كل بگيرد. مي بينم كه 
خانواده هاي من و ش��ما و مردم هستند كه از پرواز استفاده 
مي كنند. بايد كمك كنيد گفتمان درست شكل گيرد. اگر 
ش��اخص هاي نرخ گذاري را بدانيد ديگر هر كسي اعتراض 
نمي كند كه يارانه هاي پنهان سوخت مي دهيم. او در عين 
حال از افزايش ناوگان هوايي كشور تا 250 فروند تا پايان سال 
1402 خبر داد و افزود: در بخش خريد هواپيما اتفاقات خوبي 
افتاده، بخشي از اين هواپيماها به كشور وارد شده و بناست تا 

پايان سال تعداد هواپيماها در ناوگان هوايي كشور به 250 
فروند برس��د. البته تعدادي از هواپيماها زمين گير هستند 
كه تعمير مي شوند. برنامه داريم در يك مسير پنج ساله اين 
تعداد را به 500 فروند برس��انيم. رييس سازمان هواپيمايي 
كشوري اظهار كرد: شايد كمترين دوره اي در تاريخ هوانوردي 
وجود داشته باش��د كه مفهوم »هاي سيزن« )فصل رونق( 
و »لوس��يزن« )فصل افول( از بين رفته باشد؛ آمارها نشان 
مي دهد تقريبا مسير كم درخواست نداريم، ضريب اشغال 
پروازها به بالاي ۹5 درصد رسيده است، اين آمار هم نويد و هم 
هشدار است؛ چرا كه افزايش ناوگان ريلي زمان مي برد، هرچند 
سهل الوصول ترين بخش حمل و نقل كه مي تواند توسعه يابد 
صنعت هوايي است. رييس سازمان هواپيمايي كشور درباره 
كمبود بليت هواپيما، اظهار كرد: نسبت عرضه به تقاضا در 
ناوگان هوايي، يك به هشت است. ما در بخش توسعه فرودگاه 
به رشد قابل ملاحظه اي رسيده ايم، اما نسبت عرضه و تقاضا 
را نتوانستيم متعادل كنيم. او ادامه داد: البته اينطور نيست كه 
بليت نباشد، فقط در روز گذشته ۶0 پرواز بين تهران- مشهد 
انجام شد، ترافيك هوايي واقعا سنگين است و بايد مديريت 
كرد، يكي از بازيگران اين مديريت هم آژانس ها هستند كه در 
اين سال ها كمتر به آن پرداخته شده است. طبيعتا در وضع 
موجود، نگراني و دغدغه سازمان هواپيمايي بايد توسعه ناوگان 
و ايمني آن باشد. سرپا نگه داشتن صنعت هوانوردي شوخي 
نيست، نوس��انات ارز اين صنعت را واقعا اذيت مي كند. سال 
1400 واقعا تاريك ترين دوران صنعت هوانوردي بود؛ گراني، 
تحريم، ماجراي هواپيماي اوكرايني، اعتصابات صنفي، كرونا، 
كمبود قطعات و نوس��انات ارز. درحالي كه اكنون در بخش 
ناوگان و فرودگاه با رشد قابل توجهي مواجه شده ايم كه قابل 
تقدير است. درحال حاضر يكي از دغدغه هاي ما اين است كه 
قطعه هايي كه مورد تاييد نيست روي هواپيما نصب نشود، 
 چون معتقديم رابطه معناداري بين ايمني و آن نسبت يك 
به هشت عرضه و تقاضا وجود دارد. براي همين ما بايد به اين 
وظايف برسيم و آژانس ها بايد تسهيل گري كنند و ارتباط سالم 

بين مصرف كننده و توليدكننده را برقرار كنند. اين تنظيم گري 
را از دست ندهيد، چون درحال حاضر دچار چالش شده است.

    معناي آماري اظهارات معاون وزير راه
با توجه به اظهارات محمدي بخ��ش مبني بر اينكه تقاضا 8 
برابر تعداد پرواز است، اين سئوال ايجاد مي شود كه هم اينك 
تقاضايي كه به فعليت مي رسد و پاس��خ داده مي شود، روزانه 
چقدر است؟ اگر اين تعداد 8 برابر شود، تعداد مطلق تقاضا به 
چه عددي مي رسد؟ بررسي هاي »تعادل«، نشان مي دهد، بر 
اساس آمار 11 ماهه نخست سال گذشته، كمتر از 30 ميليون 
سفر هوايي داخلي )روزانه كمتر از ۹0 هزار سفر( در اين دوره 
11 ماهه صورت گرفته است. از اين رو، مي توان تخمين زد كه 
در صورتي كه ناوگان هوايي به ميزان كافي در كش��ور وجود 
داشته باشد، روزانه حدود 750 هزار سفر هوايي در كشور انجام 
خواهد شد و در حال حاضر، يك شكاف حدود ۶50 هزار نفري 
تقاضا با عرضه صندلي هوايي وجود دارد كه منجر به گران تر 
شدن بليت هاي پرواز، عدم سرمايه گذاري مناسب و عدم توسعه 
صنعت هوايي، عدم اشتغال هزاران نفر در صنعت هوايي و... شده 
است. پيشتر، كارشناسان صنعت هوايي اعلام كرده بودند كه با 
ورود هر هواپيما به ناوگان، براي 1000 نفر اشتغالزايي صورت 
مي گيرد. با فرض اضافه شدن 300 فروند هواپيما به ناوگان، 
300 هزار فرصت هاي شغلي به صنعت هوايي افزوده مي شود. 

    دعواي حيدري و صفدري
 بين آژانس ها و ايرلاين ها 

رييس سازمان هواپيمايي كشوري در بخش ديگري از 
اين نشست گفت: يك »دعواي حيدري و صفدري« و 
تعارض و اختلاف بين ايرلاين ها و آژانس ها درست شده 
است، همانطور كه آژانس ها نبايد ايرلاين داري كنند، از 
ايرلاين ها هم خواسته ايم آژانس داري نكنند. چالش هايي 
كه به وج��ود آمده نتيجه اختلاف نظرهاس��ت. يك بار 
جلسه مشترك بگذاريد و مشكلات را حل كنيد، وقتي 
رييس يك آژانس نمي تواند بليت تهيه كند حتما يك 
اتفاقي افتاده ك��ه بايد حل كرد. در ادامه، صيامي، يكي 
ديگر از اعضاي انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرتي 
از ض��رر و زيان چارترها به س��فرهاي هوايي گفت و به 
تجربه شخصي اخير خود اشاره كرد و افزود: بيش از 57 
سال اس��ت كه در صنعت گردشگري هستم و در تمام 
اين سال ها با چارتر مخالف بودم، چون ضرر و زياني كه 
مي زنند آبروي همه ما را مي برد؛ حدود دو هفته پيش 
قصد سفري يك روزه به مش��هد داشتم كه ناچار شدم 
يك هفته در اين شهر بمانم و از طرفي بليت هواپيمايي 
كه پيدا شد دو برابر قيمت فروخته شد. چارتركننده ها 
بليت ها را در اختيار گرفته اند و براي خريد يك بليت بايد 

دو تا سه هفته منتظر ماند.
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پيگيري ترك فعل مديران
سابق شهري از مراجع نظارتي

معاون شهردار تهران از افتتاح فاز اول پايانه شرق تا ۶ ماه 
آينده خبر داد و گفت: ترك فعل مديران دوره پنجم شهري 
را از مراجع نظارتي پيگيري مي كنيم. به گزارش فارس، 
جلال بهرامي معاون حمل و نقل ترافيك شهرداري تهران 
در حاشيه بازديد اعضاي شوراي شهر از پايانه مسافربري 
ش��رق گفت: تا ۶ ماه ديگر فاز اول پايانه مسافربري شرق 
افتتاح مي شود و در فاز دوم بخشي از ساختمان ها ساخته 
مي شود. وي با بيان اينكه پايانه شرق مشكل حقوقي داشت، 
گفت: موضوع برطرف شده، پيمانكار قبلي تعيين تكليف و 
مشاور جديد گرفتيم تا كار به روز شود. بهرامي در خصوص 
عقب ماندگي هاي پايانه ش��رق گفت: ترك فعل مديران 
دوره پنجم مديريت ش��هري را از دس��تگاه هاي نظارتي 
پيگيري مي كنيم. همچنين سيدجعفر تشكري هاشمي 
رييس كميسيون حمل و نقل شوراي شهر تهران هم در 
ادامه گفت: از سال ۹۶ پايانه شرق با امكانات محدود قابل 
بهره برداري بود. وي ادامه داد: قرار بود در سال قبل پايانه 
آماده شود كه كار به تأخير افتاد، اما امسال با اعتباري 
كه پيش بيني شده و پيگيري هاي معاونت حمل و نقل 
و ترافيك، كار تعيين تكليف شده و حداكثر تا ۶ ماه آينده 
فاز اول پروژه به بهره برداري مي رسد. به گفته تشكري 
هاشمي، پروژه پايانه ش��رق پس رفت داشته و كاملا 
مستند است كه به دليل رها شدن پروژه در چهار سال 
مديريت شهري )دوره قبل( اين امر رخ داده، نگهداري 
صورت نگرفته و ابنيه و تأسيسات آسيب جدي ديدند.

معرفي ۸  پهنه فرسوده تهران 
براي نوسازي

سخنگوي شهرداري تهران از نوسازي هشت پهنه فرسوده 
تهران در آينده نزديك خبر داد. عبدالمطهر محمدخاني 
در گفت وگو با ايسنا، در تشريح روند نوسازي هشت پهنه 
فرسوده شهر تهران در آينده نزديك، گفت: طرح موضعي، 
ش��امل طراحي توسعه اي جديد ش��هر با تجديدنظر در 
طرح هاي توسعه قبلي است. به منظور كاهش مخاطرات 
و بهبود چه��ره ش��هر، طرح هاي موضع��ي و موضوعي 
با حساس��يت و اولويت در كميس��يون ماده 5 از س��وي 
شهرداري تهران دنبال خواهد ش��د. وي افزود: مديريت 
شهري ششم معتقد است بايد از تمام ظرفيت هاي شهر 
براي بهبود زندگي مردم و تحول پايتخت استفاده كرد و 
يكي از مهم ترين چالش هاي سكونت در پايتخت را مرتبط 
با التهابات صنعت و بازار مسكن مي داند. در همين راستا 
يكي از اقدامات شهرداري تهران، استفاده از ابزار كميسيون 
ماده 5 براي رونق ساخت وساز در پايتخت است. هشت پهنه 
مذكور عبارتند از: گلابدره )منطقه 1(، حصارك )منطقه5(، 
فرحزاد )منطقه 2(، باغ آذري )منطقه 1۶(، تپه سيمين قلعه 
)منطقه 1(، اسلام آباد )منطقه 4(، روستاي كن )منطقه 5( و 

نفرآباد منطقه 20 و در مجاورت حرم عبدالعظيم

رييسسازمانهواپيمايياعلامكرد

تقاضاي سفر هوايي 8 برابر ناوگان

۱۷لكوموتيوازشبكهسيرقطارهايمسافريخارجشد
مديرعامل شركت سفير ريل از خروج 17 لكوموتيو از شبكه 
سير قطارهاي مس��افري طي 3 ماه اخير خبر داد و گفت: 
باوجود تلاش هاي راه آهن، در بخش ديزل نيازمند تامين 
اعتبار هستيم. محمد خان احمدي در گفت وگو با تسنيم با 
بيان اينكه به دليل كمبود منابع مالي تعداد ديزل هاي فعال 
شبكه حمل و نقل ريلي در مقايسه با ايام نوروز 17 دستگاه 
كاهش يافته است اظهار كرد: سال گذشته همزمان با آغاز 

سفرهاي تابستاني شركت هاي ريلي سه تا چهار رام قطار 
فوق العاده راه اندازي مي كردند اما امروز تنها در مسير تهران-

مشهد ۶ رام قطار كاهش يافته است. وي يادآور شد:  گرچه 
مجوز افزايش 2۹ درصدي بليت قطار را به شركت هاي ريلي 
مسافري دادند، اما كاهش 17 رام قطار در مسيرهاي مختلف 
ريلي باعث كاهش 14 درصدي درآمدهاي شركت ها شده 
است. وي تصريح كرد: متاسفانه با كاهش اين تعداد ديزل 

از شبكه سراسري راه آهن روزانه 22 اتوبوس و حدود 150 
سواري را روانه جاده ها مي كنيم كه اين مساله تبعات جاني 
و مالي فراواني را به دنبال خواهد داشت. مديرعامل شركت 
سفير ريل با اشاره به تلاش هاي راه آهن جمهوري اسلامي 
ايران براي سر خط آوردن ديزل گفت: مهم ترين مشكل و 
چالش پيش رو براي اين كار تامين منابع مالي است در اين 
زمينه دولت بايد حمايت لازم را از شركت هاانجام دهد. در 

واقع سازمان برنامه و بودجه بايستي ارز مورد نياز صنعت 
ريلي را تامين كند. خان احمدي با اشاره به اينكه تامين دارو 
و كالاي اساسي اولويت دولت است، بيان كرد: اينكه گفته 
مي شود سفرهاي ريلي تفريحي است،  درست نيست. در 
زمان حاضر فردي كه به عنوان مثال از تهران به بندرعباس 
مي رود با توجه به وضعيت آب و هواي مقصد قطعاً براي تفريح 
به آنجا نخواهد رفت يا در ساير مسيرها مانند يزد، اهواز و... اين 

مساله نيز صادق است.وي يادآور شد: سال 8۹ يعني حدود 
13 سال قبل 150 دستگاه لكوموتيو زيمنس با فناوري 
روز وارد كشور شد كه از اين تعداد امروز تنها 80 لوكوموتيو 
سرخط است. وي اضافه كرد: راه آهن جمهوري اسلامي 
ايران براي جبران بخشي از كمبود ديزل در شبكه ريلي، 
ديزل هاي مولد برق را از بخش باري به بخش مس��افري 

منتقل مي كند كه اين اقدام جاي تشكر دارد. 



واردات س��خت افزار از مواردي است كه از يك طرف 
چالش هاي اقتصادي از جمله مش��كل در تامين ارز 
مانع بزرگي  براي آن محسوب مي شود، از سوي ديگر 
به جهت حمايت از تولي��د داخلي براي واردات برخي 
تجهيزات موانع وجود دارد و در اين ميان تحريم ها و 
سياست هاي جهاني عليه ايران هم به اين مشكلات 
اضافه مي كند و منجر شده اين روزها واردات تجهيزات 
حوزه فناوري اطلاعات در كشور به شدت كاهش يابد و 

بازار سخت افزار را دچار بحران كرده است.
واردكنن��دگان تجهيزات س��خت افزار معتقدند كه 
طولاني ش��دن روند تخصيص ارز از يك س��و و تعدد 
سامانه هاي مختلف كه فرايند كاري بايد در آنها ثبت 
شود از سوي ديگر و همچنين آيين نامه ها و تعهدنامه ها 
و دستورالعمل هاي مختلف موجب مي شود تا فرايند 
واردات هر روز مشكل تر و در نهايت غير ممكن شود. 
آيدين عدالت،  عضو هيات مديره سازمان نظام صنفي 
رايانه اي چالش هاي واردات محصولات سخت افزاري 
به كش��ور را به چند دسته تقسيم كرد و اولين مورد را 
موضوع توزيع دانس��ت و گفت: توزيع كننده هاي اين 
محصولات با سازمان هاي داخلي مثل دارايي، تامين 
اجتماعي، اتحاديه ها و ش��هرداري ها چالش فراواني 
دارند؛ اين مشكلات براي تمام گروه توزيع كنندگان، 
از فروش��نده هاي بازار تا ش��ركت ها درگير مسائلي 
مثل شناس��ه كالا و سامانه مالياتي هس��تند. او ادامه 
داد: متاسفانه يكي از مشكلات اصلي وارد كنندگان، 
پخش كنندگان و فروشندگان تجهيزات سخت افزاري 
مسائلي دس��ت و پاگيري اس��ت كه حاكميت براي 
هرگونه فعاليت اقتصادي ايجاد مي كند. در يك واحد 
صنفي IT هرچ��ه فرد به لايه هاي مديريت نزديك تر 
ش��ود زمان بيش��تري به ارايه اطلاعات به نهادهاي 
مختلف حاكميتي مي گذراند تا به اصل كار. مديرعامل 
ش��ركت هاي بزرگ اين حوزه تا نزديك ۶۰درصد از 
زمان شان صرف ارايه آمار و اطلاعات به نهادها مي شود. 
الان در همه فروشگاه ها و شركت ها از يك تا چند نفر 
مسوول ورود اطلاعات در چند سامانه  مختلف هستند.

معضلوارداتكالاهايسختافزاري
به گفته عدالت، واردات كالاهاي س��خت افزاري طي 
سال هاي اخير بسيار سخت ش��ده است؛ او ادامه داد: 
با توجه به اينكه در حوزه تجهيزات فناوري اطلاعات 
توليدكننده داخلي داريم بايد توجه داشته باشيم كه 
يك بخش��ي از قطعاتي كه در اين تجهيزات استفاده 

مي ش��ود صرفه اقتصادي ندارد و فن��اوري اش براي 
توليدكننده داخلي قابل دس��ترس نيست و به ناچار 
بخش هايي از آن وارداتي خواهد بود. يكي از مشكلاتي 
كه در بحث واردات تجهيزات IT مورد بررس��ي قرار 
مي گيرد، مجوزهاي متع��دد واردات و دريافت آن از 
متوليان مختلف در نهادهاي مختلف كش��ور اس��ت 
كه گاهي اوقات اختلاف نظر مديران هم كار را كندتر 
مي كند. مراحلي مثل اظهارنامه هاي گمركي يا برگه 
انبار در گمرك، آزمايش��ات تاييد نمونه، بررسي هاي 
رگولاتوري و غيره موارد زمان بر و هزينه بري است. در 
اين خصوص عدالت به پيوس��ت توضيح داد: درچند 
سال گذشته مراحل واردات كالاهاي حوزه فاوا از زمان 
اراده واردكنن��ده به واردكردن كالا تا رس��اندن آن به 
دست مشتري يك ماه بود اما حالا اين زمان بين شش 
تا هشت ماه زمان مي برد و حدود پنج ماه از اين زمان 
به دليل چالش هاي داخلي است. بخشي از اين زمان 
براي موارد گمركي و بخش بيش��تر آن قوانين ارزي 
است كه بسيار نوسان و تغييرات ش��بانه روزي دارد؛ 
اين نوسانات و اختلاف نظر در مديريت بانك  مركزي 
و متوليان اقتصادي در وزارت اقتصاد و وزارت صمت 
وجود دارد؛ هرهفته واردكنندگان با بخش نامه و قانون 

جديد مواجه مي شوند.

سياستهايبانكمركزيروند
وارداتراكندميكند

در رابطه به تخصيص ارز به محصولات سخت افزاري، 
حداقل يك ماه طول مي كشد تا بانك مركزي بررسي 
كند آيا ارز به واردكننده تخصيص داده مي شود يا خير؛ 
بعد از آن حداقل دو ماه طول مي كشد تا بانك عامل و 
صرافي تشخيص بدهند كه ارز واردكننده را در مقصد 
مورد نظر كه ذي نفعش اس��ت مي تواند تامين كند يا 
خير و بعد آن يك مدت نامشخصي طول مي كشد كه 
واقعا آن ارز به دست ذي نفع برسد. عدالت معتقد است 
بخشي كه به بانك مركزي مربوط است موجب طولاني 
شدن فرايند مي شود. يكي از سياست هاي كلان ارزي 
بانك مركزي طولاني كردن فرايند تخصيص ارز است. 
در اين خصوص عدالت گفت: وقتي بانك مركزي فرايند 
تخصيص ارز را طولاني مي كند، گردش نقدينگي در 
واردات كالا و محصول نهايي كند مي شود و درنهايت 
صرفه جويي ارزي ب��ه وجود مي آيد. اين مس��اله در 
سياست كلان ارزي كشور كاملا مشهود است. بانك 
مرك��زي و وزارت صم��ت به تعمد ش��رايطي را براي 

واردكنندگان اين حوزه رقم مي زنند كه ورود قطعاتي 
كه ارزبري دارند كند شود تا ارز كمتري از كشور خارج 
شود علت اين موضوع هم كم بودن ارز در كشور است؛ 
نتيجه آن هم كمبود كالا در بازار، عقب بودن محصول 
از تقاضا، حباب قيمتي، بالابودن كالا از قيمت واقعي 
 IT است. درحال حاضر توليدات و واردت محصولات

به اندازه تقاضا نيست و قابليت تامين كالا را ندارد.

تاثيرسياستهايجهانيبرواردات
 ،IT يكي از چالش ه��اي جهاني تامين م��واد اوليه
بروز كرون��ا و اختلال در زنجي��ره عرضه، اختلافات 
اقتصادي بين چين وامريكا و جنگ سرد بين چين 
با اروپا و امريكا و اخيرا اوكراين اس��ت. توليد تراشه 
)چيپ ست( در دنيا بسيار از تقاضا عقب افتاده و اين 
باعث شده خيلي از محصولاتي كه در آن از چيپست 
استفاده مي شود بازه تحويلش بسيار طولاني باشد؛ 
از خودرو ت��ا هركالايي كه يك لايه از هوش��مندي 
درش وجود دارد؛ مخصوص��ا كالاهاي حوزهIT كه 
پايه اش چيپست و مدارهاي هوشمند است. عدالت 
درباره تامين نش��دن كالاهاي فاوا گفت: يك زماني 
وقتي مي خواستيم كه از تامين كنندگان بزرگ دنيا 
مثل سيسكو، ايسوز، سوپرماكرو و غيره كالا تامين 
كني��م، تقريبا تامين كننده اي نب��ود كه واردكننده 
از آن كالا بخواه��د و آن كالا را در يك��ي از انبارهاي 
پخش منطقه اي اش موجود نداش��ته باشد اما الان 
اين موضوع كاملا ناياب است زيرا هيچ تامين كننده 
عمده اي در دنيا وجود ن��دارد كه كالاي مورد نياز را 
آماده براي عرضه داش��ته باش��د؛ بلكه بايد حتما در 
فرايند توليد برود و به آن نوبت داده شود. واردكننده 
شش تا هش��ت هفته در نوبت توليد كالاي IT بايد 
بماند. اما مشكل ما در ايران اين است كه فارغ از اين 
بحث، كالا مس��تقيم نمي تواند وارد كشور شود و با 
وج��ود تحريم ها حتما بايد يك ي��ا ۲چرخه و تغيير 
اسناد داشته باشد تا مشخص نشود مبدا و مقصدش 
ايران اس��ت؛ همچنين چالش ه��اي داخلي هم در 
بخش نامه هاي بالادستي باعث مي شود گاهي فرايند 

واردات غيرممكن شود.

فرايندتخصيصارززمانبراست
مراحل تخصيص ارز به واركنندگان اينگونه اس��ت 
كه واردكننده يا توليدكنن��ده براي محصول نهايي 
يا قطعات تشكيل دهنده محصول اول ثبت سفارش 

مي كند، بعد ثبت س��فارش به وزارت صمت مي رود، 
بعد به اتحاديه ها و سنديكاهاي مرتبط با فاوا مي رود 
و آنها تشخيص مي دهند كه مش��ابه اين كالا توليد 
داخل دارد يا ندارد؛ اگر داشته باشد اجازه ورود نخواهد 
داش��ت درغير اين صورت مجوز هاي مربوطه فني را 
ارايه مي دهند. درنهايت س��راغ بانك عامل مي رود و 
درخواس��ت تخصيص ارز مي كند. عضو هيات مديره 
سازمان نظام صنفي رايانه اي گفت: بانك عامل معمولا 
با توجه به شرايط فعلي كشور بسيار به سختي مي تواند 
ارز را تامين كند، واردكننده از يك كشور ثالثي كالا را 
مي آورد اما بانك عامل معمولا در آن كشور نمي تواند 
ارز را تامين كند؛ تامين ارز اغل��ب در امارات و چين 
اس��ت؛ به دليل شرايط س��خت ارزي كه خود كشور 
چين دارد، خارج ك��ردن ارز از چين و رس��اندن آن 
به ذي نفع در كشورهاي ديگر از جمله امارات و اروپا 
بس��يار هزينه بر اس��ت. واردكننده يك درهزار بابت 
حواله بين المللي بانكي در دنيا پرداخته مي كند و در 
بعضي از كشورها از اين هم پايين تر است اما در ايران 
بين سه تا پنج درصد به شكل نرمال به بانك و صرافي 
 پرداخته مي شود. عدالت درباره كارمزدها گفت: حواله 
بانكي در دنيا با كسري از درصد كارمزد اتفاق مي افتد، 
واردكننده يك درهزار بابت حواله بين المللي بانكي 
در دنيا پرداخته مي كند و در بعضي از كشورها از اين 
هم پايين تر اس��ت اما در ايران بين سه تا پنج درصد 

به ش��كل نرمال به بانك و صرافي  پرداخته مي شود؛ 
مثلا فرد تامين كننده و صراف��ي و بانك مي تواند ارز 
را در چين تامين كند در اين شرايط واردكننده بين 
سه تا پنج درصد كارمزد مي پردازد اگر واردكننده ارز 
را در كشور ديگري به جز چين بخواهد تا ۱۸ درصد 
بايد به صرافي هاي ثالث چيني پرداخت شود تا بشود 
ارز را در دني��ا جابه جا كند. گويا كالاي حوزه فناوري 
اطلاعات به دليل اينكه پيشرفته )HighTech( به 
حساب مي آيد سخت گيري نسبت به آن بيشتر است 
زيرا گاهي مي بينيم از امارات ماش��ين آلات سنگين 
به راحتي وارد مي شد ولي يك سرور در كنترل هاي 
گمركي امارت متوقف مي ش��ود. عدالت گفت: براي 
كالاهاي فاوا چندين گروه تعرفه وجود دارد؛ كالاهايي 
كه كد تعرفه شان با ۸۵ ش��روع مي شوند؛ كالاهايي 
كه حوزه شبكه و زيرس��اخت هستند و آنهايي كه با 
 IT ۸۴ شروع مي ش��وند كالاهاي حوزه سخت افزار و
هس��تند. ميزان س��ود بازرگاني روي كالاهاي حوزه 
IT ناچيز اس��ت و معمولا روي چهار درصد است اما 
روي تجهيزاتي مثل لپ تاپ ، تبلت و تلفن همراه تا ۱۵ 
درصد هم افزايش دارند. جديدا به بيشتر تعرفه هاي 
IT تخفيفي براي رشد اين حوزه داده شده كه تا يك 
درصد كاهش داش��ته است. تعرفه در اين حوزه جزو 
موانع فعالين اقتصادي نيست، بلكه موانع غيرتعرفه اي 

است كه فعالين را دچار چالش هاي جدي مي كند.

اخبار

ویژه
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توسعههوشمصنوعي
بحرانجديدمتاشد

متا با چالش هاي متعددي در حوزه هوش مصنوعي 
روبرو است زيرا س��عي دارد نيروهاي مستعد خود را 
حفظ و با رقب��اي ديگر مانند »اوپ��ن اي آي« رقابت 
كند. ب��ه گزارش مهر به نق��ل از گيزموچاينا، باوجود 
س��رمايه گذاري كلان مارك زاكربرگ مدير ارش��د 
اجراي��ي اين ش��ركت در ه��وش مصنوع��ي، اخراج 
كارمندان در اين اواخر و اس��تعفاي برخي از محققان 
كليدي، پيشرفت متا در اين حوزه كند شده است. طي 
سال گذشته متا بخش زيادي از تيم تحقيقات هوش 
مصنوعي خود را از دست داد كه اين امر تاثير مستقيم 
بر توانايي اش براي رقابت با رهبران بخش مذكور دارد. 
عواملي مانند فرس��ودگي ش��غلي و فقدان اعتماد به 
مسير فعاليت متا نيز بر آنچه گفته شد، مضاعف شده 
است. حتي يان لي كان كه زاكربرگ در سال ۲۰۱۳ 
ميلادي براي رهبري تلاش هاي شركت در حوزه 
هوش مصنوعي اس��تخدام كرد، ب��ه اجلاس اخير 
»شركت هاي پيشرو نوآوري هوش مصنوعي« كه 
توسط كاخ سفيد برگزار شد، دعوت نشده بود. اما 
مديران شركت هاي ديگر مانند گوگل و اوپن اي آي 
در همان رويداد حضور داشتند. كارمندان متا كه 
نياز به اصلاح مسير فعاليت شركت را حس كرده اند، 
از متا خواس��ته اند روش جدي��دي در حوزه هوش 
مصنوعي در پيش گيرد. آنها مي خواهند ش��ركت 
اشتباهات گذش��ته كه منجر به انحراف از توسعه 

هوش مصنوعي مولد منجر شد را اصلاح كند. 

برگزاريهمايشپيادهروي
خانوادگيويژهخانواده
مخابراتمنطقهمركزي
باشعارارتباطيفراگير

به مناس��بت هفته ارتباطات هماي��ش پياده روي 
خانوادگي ويژه خانواده مخابرات منطقه مركزي با 
شعار ارتباطي فراگير برگزار شد در راستاي اجراي 
برنامه هفت��ه ارتباطات همايش پي��اده روي براي 
كاركنان مخابرات منطقه مركزي برگزار شد . در اين 
مراسم مهندس لطفي هفته ارتباطات را به كاركنان و 
خانواده مخابرات تبريك گفت و از همراهي خانواده 
در كنار پرسنل جهت تس��هيل و تسريع و ارتقاي 
كيفي و كمي فعاليت هاي ارتباطات و نيل به اهداف 
بلندمدت شركت تشكر و قدرداني نمود. پس از انجام 
پياده روي خانوادگي در پارك شهيد باهنر اراك و 
اجراي مسابقه و نمايش، در پايان مراسم به قيد قرعه 

جوايزي به شركت كنندگان اهدا شد .

طولانيشدنروندتخصيصارزتحريمها،بازارسختافزاررابحرانيكردهاست

نقشمشكلاتتامينارزدرحوزهوارداتتجهيزاتآيتي

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

نوبت اولآگهيفراخوانمناقصهعموميدومرحلهای
شناسه آگهي : 1515027

بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه 
پيشنهاد های خارج از سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره تلفن های4329-07731314335 تماس حاصل فرمايند. 
روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

2002096334000027شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران
تقاضای R1 -0140096-AD مناقصه شماره R1 -1402 /006 شماره مناقصه و تقاضا 

خريد اقلام يدکی "EBARA"SEA WATER PUMP )اقلام ساخت داخل مورد تاييد مي باشد (                        موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
-/3/350/000/000 ريالمبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار
مورخ 94/09/22 هيات وزيران مي باشد.

-/67/000/000/000 ريالمبلغ برآوردي مناقصه
6 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد.آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي در سامانه ستاد 

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد.آخرين مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزيابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد
پس از ارزيابی کيفی مناقصه گران، مستندات دريافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طريق سامانه ستاد ارسال می گردد.آخرين مهلت بارگذاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر-  شهرستان عسلويه-  شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- پالايشگاه اول -  اداره خريدآدرس مناقصه گزار

شركت ملی گاز ايران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه در نظر دارد پروژه هايی با مشخصات درج شده در جدول ذيل را در بين کليه 
شرکت کنندگان واجد شرايط از طريق مناقصه عمومی يک مرحله ای و براساس شرايط مندرج در اسناد مناقصه واگذار 
نمايد، لذا متقاضيان محترم شرکت در اين مناقصه می توانند جهت دريافت اسناد از ساعت07:00 صبح روز پنجشنبه 
مورخ 1402/04/01 تا ساعت 14:30 روز سه ش�نبه مورخ 1402/04/06 به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به نشانی 

)www.setadiran.ir( مراجعه نمايند.
1- کارفرما : سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه 

2- تضمين شرکت در مناقصه : تضمين شرکت در مناقصه به شرح درج شده در جدول ذيل می باشد که می بايست مطابق 
آيين نامه تضمين برا ی معاملات دولتی به شماره 123602 /ت 50659 مورخ 94/09/22 به صورت ضمانت نامه بانکی يا 
واريز وجه به حساب شماره 4056042007595413 )شماره شبای IR  09010004056042007595413 (بانک ملی شعبه 

مرکزی به نام سپرده سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه تهيه و فيش آن ارائه گردد.
4-مدت اعتبار پيشنهاد ها : 3 ماه از تاريخ آخرين مهلت تحويل پيشنهادها می باشد.

5-آخرين مهلت بازگش�ت اسناد )ثبت در سامانه(: راس س�اعت 08:00 صبح روز شنبه مورخ 1402/04/17و گشايش 
پاکت ها در ساعت 09:00 صبح همان روز )روز شنبه مورخ  1402/04/17( می باشد.

6-نام و نشانی کارفرما: کرمانشاه- ميدان سپاه پاسداران- بلوار کشاورز- سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه - 
ضمناً شماره تلفن 08331521163 در ساعات اداری پاسخگوی متقاضيان محترم خواهد بود.

فراخوانمناقصهيکمرحلهایعمومی

نوبت اول

مبلغ تضمين مبلغ برآورد)ريال(نام پروژهشماره فراخوانرديف
رتبه مورد محل اعتبار)ريال(

نياز

12002003336000010

خريد لوله های 
پلی اتيلن مورد 
نياز طرح تأمين 
آب کشاورزی 
اضطراری به 

منظور مقابله با 
اثرات خشکسالی 
در سطح استان 

کرمانشاه

23.980.000.0001.200.000.000

طرح ملی 
تأمين 

انتقال آب 
کشاورزی 
به منظور 
مقابله با 

خشکسالی 
به صورت 

نقدی

توليد کنندگان
شرکت 
کننده 

بايستی در 
رتبه بندی 

دفتر توسعه 
سامانه های 

آبياری 
باشند.

22002003336000011

نوسازی و تجهيز 
مراکز ترويج و 
خدمات جهاد 

کشاورزی 
شهرستان 
کرمانشاه

17.506.504.307876.000.000

طرح 
احداث، 

نوسازی و 
تجهيز مراکز 

خدمات 
ترويجی 

دهستان ها 
به صورت 

نقدی

حداقل رتبه 
5 در رشته 

ابنيه

شماره ارشاد: 980/م الف/12
مورخ 1402/03/29

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذيل كه بر اساس فهرست بهاي پايه سال 1402 برآورد گرديده مطابق مشخصات زير نسبت به انتخاب پيمانكار ذيصلاح اقدام نمايد. لذا 
از كليه پيمانكاران واجد صلاحيت كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت مي شود از تاريخ 1402/03/30 تا تاريخ 1402/04/04 ساعت 12 براي خريد اسناد ارزيابي كيفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد 

به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

نوبت اولتجديدآگهيمناقصهعموميهمزمانباارزيابيكيفي)فشرده(

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر

شرکت مديريت منابع  آب ايران
وزارت نيرو

1- قيمت خريد اسناد ارزيابي و مناقصه مبلغ 4/000/000 ريال مي باشد كه مي بايست به حساب شماره IR 630100004001103403018818 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران و شناسه حساب 315103473295010000000000000000  واريز و فيش واريزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحويل گردد.

2- ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بايست به صورت ضمانتنامه بانكي يا واريز وجه نقد به شماره حساب IR 040100004001103406375983و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به نام تمركز 
سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران ارايه گردد.

3- آخرين مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونيكي در سامانه ستاد تا ساعت 9 صبح روز دوشنبه مورخ 19/04/1402 مي باشد. 
توجه: تنها پاكت الف )تضمين شركت در مناقصه( علاوه بر فايل، الكترونيكي مي بايست به صورت فيزيكي به دبيرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر )دفتر حراست( تحويل گردد.

4- پاكت ها در ساعت 10 صبح روز دوشنبه مورخ 1402/04/19 گشوده خواهد شد. حضور يك نفر نماينده از طرف پيشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پيشنهاد آزاد است.
5- هزينه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6-  به پيشنهادات فاقد امضاء )ديجيتالي(، مشروط و مخدوش مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.
7- كليه اسناد ارزيابي و مناقصه و مدارك ارايه شده مي بايست به مهر )الكترونيكي( و امضاء مجاز )ديجيتالي( تعهدآور برسد.

8- ارايه كد شناسايي ملي الزامي مي باشد.
9-  ارايه گواهي صلاحيت ايمني توسط پيمانكاران الزامي مي باشد.

10- ارايه صورت مالي حسابرسي شده شركت پيمانكار توسط حسابرسان رسمي مربوط به سال 1400
11- مدت اعتبار پيشنهاد قيمت: 3 ماه

دستگاه نظارتمحل تامين اعتبارتضمين شركت در مناقصه )ريال(رشته و حداقل پايهمدت اجرامحل اجرامبلغ برآورد اوليه )ريال( موضوع مناقصهشماره فراخوانرديف

تكميل كارهاي باقيمانده سد آبپا و 12002001431000009
استان بوشهر 390/006/543/279تاسيسات و تجهيزات وابسته

مهندسين مشاور استاني000/000 /413/801- آب18 ماهشهرستان دشتستان
آب و توسعه پايدار

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد در اجراي قانون برگزاري مناقصات نسبت به انتخاب مشاور ذيصلاح جهت انجام خدمات طبق شرح جدول ذيل اقدام نمايد. لذا از 
كليه شركت هاي واجد شرايط دعوت مي شود كه از تاريخ 1402/03/30 تا تاريخ  1402/04/01   ساعت 12 براي خريد اسناد ارزيابي كيفي به سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( 

www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

نوبت اولآگهيفراخوانانتخابمشاور)ارزيابيكيفي(

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر

شرکت مديريت منابع  آب ايران
وزارت نيرو

توضيحات:
- قيمت خريد اسناد ارزيابي مبلغ 3/000/000 ريال مي باشد كه مي بايست به حساب شماره IR 630100004001103403018818 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر 

نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران و شناسه حساب 315103473295010000000000000000 واريز و فيش واريزي آن همراه با درخواست شركت در ارزيابي تحويل گردد.
- آخرين مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونيكي در سامانه ستاد تا ساعت 9 صبح روز شنبه مورخ 1402/04/10 مي باشد. 

- حضور يك نفر نماينده از طرف هر يك از پيشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پيشنهادها آزاد است. 
- هزينه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده فراخوان مي باشد.

- كليه اسناد و مدارك ارايه شده مي بايست به مهر )الكترونيكي( و امضاء مجاز تعهد آور برسد. 
- به پيشنهادات فاقد امضا، مشروط، مخدوش و پيشنهاداتي كه بعد از انقضاء مهلت مقرر در فراخوان واصل شود، مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.

- مدت اعتبار پيشنهادات: 90 روز

تاريخ گشايش پاكاتمحل تأمين اعتبارمدت انجامگواهي صلاحيتموضوع خدماتشماره فراخوانرديف

12002001431000008
انجام خدمات متصديان ايستگاه هاي آب و هواشناسي و اندازه گيري دبي و 
نمونه برداري كيفي و رسوبات بار معلق و بار كف رودخانه هاي استان بوشهر 

)حوزه عملكرد شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر(

رتبه 3 آبياري و 
1403/04/10 ساعت 10منابع داخلي12 ماهزهكشي



تعادل|
در حالي كه روزهاي گذشته بازار خودرو در اكثر محصولات 
روند صعودي به خ��ود گرفته بود، اما در پي تصويب لايحه 
واردات خودروي كاركرده زير پنج س��ال س��اخت، شاهد 
ريزش قيمت ها در ب��ازار خودروهاي داخل��ي و مونتاژي 
هس��تيم به طوري كه در دس��ته مونتاژي ها قيمت برخي 
خودروها همچون هر دستگاه تيگو ۸ پرو ۹۰ ميليون تومان 
فروريخت. به طور مشابه در دسته خودروهاي داخلي نيز تا 
لحظه درج اين خبر شاهد ريزش چهار تا ۴۰ ميليون توماني 
قيمت انواع خودرو هستيم. اما اتفاقي كه در اين بين افتاد، 
وضع تعرفه سنگين بر خودروهاي وارداتي از سوي دولت بود 
كه مورد انتقاد شديد نمايندگان مجلس قرار گرفت. برخي 
نمايندگان در جسله علني روز يكشنبه عنوان كردند كه اگر 
دولت مي خواهد قيمت خودرو ارزان نشود به طور رسمي 
اعلام كند؛ چراكه با بالا بردن تعرفه عملاخودروي كمتري 
وارد مي شود و مصوبه دولت در اين مورد با روح قانون مجلس 
و خود لايحه )واردات خودروي دست دوم( دولت مغايرت 
دارد. آنها خواستار تجديد نظر دولت در تعيين تعرفه ها شدند. 

   لايحه واردات خودروي كاركرده 
تصويب شد

واردات خودرو در حالي كه از س��ال گذش��ته آزاد شد، اما 
هنوز راه به جايي نبرده است. پس از گذشت 15 ماه، تازه 
نمايندگان مجلس بر س��ر تصوي��ب واردات خودروهاي 
كاركرده ب��ا عمر كمتر از پنج س��ال به توافق رس��يدند. 
نمايندگان مجلس در نشس��ت علني روز يكشنبه )۲۸ 
خرداد( با لايحه م��اده واحده دو فوريتي واردات خودروي 
كاركرده موافقت كردند. بر اس��اس اي��ن مصوبه، ۳ ماده 
ش��امل مواد 11 تا 1۳ به قانون س��اماندهي بازار خودرو 
مص��وب 1۴۰۰ مجلس افزوده مي ش��ود. مطابق تبصره 
يك ماده 11 قانون ساماندهي بازار خودرو امكان واردات 
خودروي كاركرده مجاز مي شود كه در اين صورت، الزامي 
كه در بندهاي ۳ و ۴ قانون موجود مبني بر انتقال فناوري 
همزمان با واردات خودرو، حذف مي شود. در تبصره ۲ اين 
ماده عمر خودروهاي وارداتي كاركرده حداكثر پنج سال 
لحاظ شده است. آيين نامه اجرايي اين ماده را نيز وزارت 
صمت با همكاري بانك مركزي، گمرك ايران و سازمان هاي 
استاندارد و حفاظت محيط زيست تدوين كرده و ظرف يك 
ماه از زمان لازم الاجرا شدن قانون در هيات دولت به تصويب 
مي رسد. همچنين بر اساس ماده 1۲ قانون ساماندهي بازار 
خودرو )بعد از تاييد شوراي نگهبان( تبصره ۶ ماده واحده 
قانون چگونگي محاس��به و وصول حقوق گمركي و سود 
بازرگاني و ماليات انواع خودرو و ماش��ين آلات راهسازي 
واردات��ي و س��اخت داخل مصوب 1۳۷1 اصلاح ش��ده و 
تبصره ۸ اين ماده واحده حذف مي شود. بر اين اساس هر 
ساله ارزش ماشين آلات راهسازي و خودروهاي وارداتي 
به كش��ور اعم از نو و كاركرده بر اس��اس مستنداتي مانند 
قيمت شركت هاي توليد كننده يا قيمت نمايندگي هاي 
آنها در ساير كشورها و نيز قيمت بازار از سوي وزارت صمت 
و گمرك تعيين شده و مبناي محاسبه حقوق و عوارض 
گمركي قرار مي گيرد. مطابق لايحه تصويب شده سازمان 

ملي استاندارد و س��ازمان حفاظت محيط زيست امكان 
استفاده از استانداردهاي ملي كشور و استانداردهاي كشور 
توليد كننده براي خودروهاي وارداتي را خواهند شد. سلمان 
ذاكر ديگر نماينده مجلس هم پيشنهاد افزايش حداكثر سن 
خودروهاي وارداتي از 5 به 1۰ س��ال را داد كه با مخالفت 

نمايندگان مواجه شده و تصويب نشد.

    دولت در تعيين تعرفه ها تجديدنظر كند
اما بر اساس مصوبه جديد دولت، تعرفه واردات خودروهاي 
سواري تا 1۷1درصد افزايش يافت. اين رشد تنها خودروهاي 
بنزين��ي داراي حجم موت��ور ب��الا را دربرنمي گيرد، بلكه 
محصولات هيبريدي و حتي زير 15۰۰سي سي را هم شامل 
مي شود. بر اساس مصوبه موردنظر، سود بازرگاني واردات 
خودروهاي هيبريد بنزيني با حجم موتور تا 15۰۰سي سي 
از صفر به 11درصد رس��يده است. رشد عوارض خودرو به 
كشور اما مورد اعتراض شديد نمايندگان مجلس قرار گرفت.  
جلال رشيدي كوچي نماينده مردم مرودشت با انتقاد از 
افزايش نرخ تعرفه خودروهاي وارداتي به شكل تصاعدي 
تاكيد كرد: انتظار مي رود دولت براي شكستن انحصار در 
بازار خودرو و كاهش قيمت ها در اين تعرفه ها تجديد نظر 
كند. او در جلسه علني روز يكشنبه مجلس نيز در اخطاري 
با استناد به اصل سوم قانون اساسي بيان كرد: اكنون مجلس 
در حال بررس��ي طرحي اس��ت كه به واردات خودروهاي 
كاركرده اشاره داشته و بيش از ۹5 درصد از نمايندگان به 
اين طرح راي مثبت دادند يعني اين موضوع خواسته ملت 
است. رشيدي كوچي ادامه داد: ما به دنبال اين هستيم تا با 
شكس��تن انحصار در بازار خودرو و كاهش قيمت ها مردم 
بتوانند خودروهاي مناسب سوار شوند اما اكنون آيين نامه اي 
كه براي واردات خودرو نوش��ته ش��ده تعرفه ها را به شكل 
تصاعدي افزايش داده است. براي خودروهايي با موتور 15۰۰ 

تا ۲۰۰۰ سي سي تعرفه از ۷1 به ۹1، خودروهايي با موتور 
۲۰۰۰ تا ۲5۰۰ سي سي از ۹1 به 1۳1، خودروهايي با موتور 
۲5۰۰ تا ۳۰۰۰ سي سي از ۹۶ به 1۶1 و براي خودروهاي 
بالاي ۳۰۰۰ سي س��ي به 1۷1 درصد افزايش يافته است. 
رشيدي كوچي اظهار كرد: دولت اگر مي خواهد قيمت خودرو 
ارزان نشود به طور رسمي اعلام كند. علاوه بر اين رقم قرار 
است ۴ درصد عوارض گمركي گرفته شود. ما در مجلس به 
كمك دولت در تلاش هستيم تا با شكستن انحصار قيمت 
خودرو را كاهش دهيم. نماينده مردم مرودشت در مجلس 
تصريح كرد: واردات خودرو بايد به نحوي باش��د كه به نفع 
مردم عادي بوده و انتظار مي رود در آيين نامه اي نوشته شده 
و تعرفه هاي لحاظ شده تجديد نظر شود. در كجاي دنيا 1۷1 
درصد يعني سه برابر قيمت ماشين عوارض گرفته مي شود.  
يكي ديگر از اعضاي كميسيون صنايع و معادن مجلس هم 
تعرفه واردات خودرو را مغاير با مصوبات مجلس اعلام كرد. 
لطف الله سياهكلي، عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس 
گفت مزيت واردات خودرو هاي كار كرده اين اس��ت كه با 
توجه با قيمت پايين خودرو، مي توانيم با ارز كمتر خودروي 
بيشتري وارد كنيم؛ اما دولت مصوبه اي مي گذارد كه برعكس 
مصوبه مجلس و لايحه خودش است. وي افزود: وقتي تعرفه 
را بالا مي بريم يعني خودروي كمتري وارد كش��ور خواهد 

شد و مصوبه دولت با روح قانون مجلس و خود لايحه دولت 
مغايرت دارد. تذكرات لازم را به دولت در خصوص مصوبه 

تعرفه واردات خودرو داده ايم.

   اثر لايحه واردات كاركرده ها بر بازار 
رييس اتحاديه نمايش��گاه داران خودروي پايتخت گفت: 
تصويب لايح��ه واردات خودروي كاركرده زير پنج س��ال 
ساخت از سوي نمايندگان خانه ملت، همچنين اخبار مثبت 
بهبود روابط سياسي، بر بازار خودرو تاثيرگذار شد و قيمت 
همه انواع خودروها در بازار فروريخت. »سعيد موتمني« 
در گفت وگو با ايرنا افزود: به طور كلي اخبار مثبت؛ چه آزاد 
شدن واردات، چه درباره مسائل سياسي و غيره بر كالاهاي 
سرمايه اي از جمله خودرو تاثيرگذار است. وي بيان داشت: 
در چند روز گذشته شاهد روند صعودي قيمت ها در بازار 
خودرو بوديم، اما روز گذش��ته ملاحظه شد كه با تصويب 
لايحه واردات خودروي كاركرده زير پنج س��ال س��اخت، 
همچنين اخب��ار مثبت واصله از بهبود روابط سياس��ي با 
همسايگان بر بازار تاثيرگذار شد و قيمت همه انواع خودروها 
در بازار فروريخت. اين مقام صنفي گفت: به طور مثال پژو 
۲۰۷ دنده اي سقف شيش��ه اي كه در روزهاي گذشته تا 
۷5۰ ميليون تومان افزايش يافته بود، روز گذشته در ۷۰۰ 

ميليون تومان نيز مشتري نداشت. وي تصريح كرد: چنانچه 
مصرف كننده بداند كه در آينده نزديك گشايشي در واردات 
خ��ودرو )حال چ��ه خودروهاي نو و چه كارك��رده( ايجاد 
مي ش��ود، قيمت ها با كاهش مواجه خواهد شد و تصويب 
لايحه واردات خودروي كاركرده زير پنج س��ال ساخت در 
روز جاري از سوي مجلس نيز در همين راستا اثرگذار شد. 
موتمني خاطرنشان كرد: هر اقدامي در جهت ساماندهي 
بازار خودرو، حتي اگر اين اقدام واردات تعداد اندكي خودرو 
باش��د، بر بازار با تاثيرگذاري مثبت همراه خواهد شد. وي 
گفت: در آينده نزديك خواهيم ديد كه با آزاد شدن واردات 
خودرو، موضوعي همچون اينك��ه تعرفه گمركي واردات 
چقدر باشد، بر قيمت ها تاثيرگذار مي شود. رييس اتحاديه 
نمايشگاه داران خودروي تهران اظهار داشت: بهبود روابط 
سياسي با همسايگان نيز از آن دسته نشانه هايي است كه 
آرامش س��رمايه گذاران را به دنبال دارد و از اين رو، سبب 
كاهش روند قيمت ها خواهد شد. سيد جواد حسيني كيا 
نماينده مردم سقز هم با ابراز خوش بيني از واردات خودرو 
دسته دوم، تصريح كرد: پيش بيني مجلسيان اين است كه با 
واردات خودروهاي كاركرد زير 5 سال ناترازي توليد خودرو و 
مصرف از بين برود و در نهايت شاهد حذف شيوه قرعه كشي 
در عمل باشيم. در گذشته مجوز واردات خودرو كاركرده از 
سوي مجلس به دولت داده شد اما اين مهم عملياتي نشد. اگر 
ناترازي توليد و مصرف از بين برود شاهد سرازير شدن قيمت 
خودرو در بازار خواهيم بود همان گونه كه امروز نيز قيمت 
خودرو در حال ريزش است. اين نماينده مجلس در پاسخ به 
اين پرسش كه برخي از كارشناسان بر اين باورند كه واردات 
خودرو به صنعت داخلي آسيب وارد مي كند و چرا نمايندگان 
براي كاهش قيمت توليد خودرو در كشور تلاش نمي كنند؟ 
گفت: قيمت فولاد و محصولات پتروشيمي در بورس تعيين 
مي ش��ود و بر اس��اس اين قيمت بايد فروش ها انجام شود 
زماني كه قيمت مواد اوليه در بورس تعيين مي شود نمايندگان 
باچه مكانيزمي مي خواهند قيمت توليد را كاهش بدهند؟ 
قيمت هزينه هاي بالاسري كه ميزان محدودي در نرخ خودرو 
تاثيرگذار هستند نمايندگان به خودروسازان تذكرات لازم را 
دادند. وي در پايان وزارت صمت را به عنوان متولي نظارت بر 
واردات خودرو معرفي كرد و افزود: واردات خودرو هيچ گونه 
خللي در روند توليد و صنعت خودروسازي در كشور ايجاد 
نمي كند؛ نياز سالانه كش��ور به خودرو حدود يك ميليون 
و ۷۰۰ هزار دس��تگاه است در حالي كه صنعت حدود يك 
ميليون خودرو توليد مي كند و ۷۰۰ هزار متقاضي واقعي 
نيازش بدون پاسخ مي ماند كه به نظر مي رسد نياز اين تعداد 

از متقاضيان با خودروهاي كاركرده پاسخ داده خواهد شد.

7رويداد
.Tue  صنعت،معدن و تجارت Jun 20. 2023    2518   سهشنبه 30 خرداد 1402     اول ذی الحجه 1444    سال دهم      شماره

هند، آماده استقبال از
كالاهاي ايراني

سازمان توس��عه تجارت از برگزاري همايش معرفي 
فرصت ه��اي بازار هند ب��راي تجار ايران��ي خبر داد. 
هادي طالبيان مقدم، مديركل شبه قاره هند )آسياي 
جنوبي( سازمان توس��عه تجارت با اشاره به برگزاري 
همايش معرفي فرصت ه��ا و ظرفيت هاي حضور در 
بازار هند براي شركت ها و بازرگانان ايراني، برگزاري 
اين همايش را گامي در جهت توس��عه تجارت ايران 
و افزايش روابط تجاري برد- برد دو كش��ور دانس��ت. 
طالبيان مقدم با اشاره به اينكه حجم مبادلات تجاري 
با هند در س��ال 1۴۰1 نزديك به 5 ميليارد دلار بوده 
اس��ت، گفت: با وجود پتانس��يل هاي بالاي دو كشور 
براي توسعه مناس��بات اقتصادي و تجاري لازم است 
تجار ايراني با فرصت ها و ظرفيت هاي اين بازار آش��نا 
شوند و برگزاري اين همايش مي تواند به شناساندن 
اين بازار كمك زيادي كند. مديركل دفتر ش��به قاره 
هند با اشاره به رويكرد و نگاه به شرق دولت سيزدهم، 
روند قابل توجه و رو به رش��د بازار هند، روابط ديرينه 
فرهنگي و تجاري بين ايران و هند، جمعيت بيش از 
1.۴ ميليارد نفري هند، واردات ۷۲۳ ميليارد دلاري 
هند از جهان و مختصات ديگر افزود: هند بازار خوبي 
براي صادرات محصولات مصرفي از سوي ايران است 
و از اين رو امكان توسعه صادرات ايران به اين كشور و 
توجه ويژه و تلاش براي افزايش حض��ور در اين بازار 
هدفي ممكن و سودآور است. طالبيان مقدم عضويت 
هند در سازمان هاي چندجانبه بين المللي مهم از جمله 
بريكس، برخورداري از بازاري بزرگ و متنوع و رش��د 
بالاي اقتصادي و صنايع اين كشور را از جمله مزيت هاي 
دهلي نو براي روابط تجاري با تهران دانست و ادامه داد: 
از سوي ديگر مي توان به موقعيت استثنايي ژئوپليتيك 
ايران و اس��تقرار كش��ورمان در مس��ير كريدورهاي 
بين المللي از جمله كري��دور حمل ونقل بين المللي 
شمال- جنوب، وجود منابع عظيم انرژي و نفت و گاز 
و وجود بنادر مناس��ب و مطلوب در ش��مال و جنوب 
كشور براي ترانزيت كالا و همچنين وجود شركت هاي 
فني مهندسي و دانش بنيان با استانداردهاي بالا براي 
اجراي پروژه هاي مشترك فني مهندسي اشاره كرد كه 
به عنوان مزاياي ايران براي گسترش روابط اقتصادي 
و تجاري با هند محسوب مي شوند. اين مقام مسوول 
با اشاره به مزاياي ايران براي گسترش روابط اقتصادي 
و تجاري با هن��د گفت: وجود زمينه ه��اي صادراتي 
محصولات كش��اورزي از جمله كيوي و موضوعاتي 
مهم و زيربنايي در تجارت مانن��د توافق نامه تجارت 
ترجيحي، انجام سرمايه گذاري هاي مشترك و توسعه 
زيرساخت ها و ظرفيت ها و امكانات بندري چابهار در 
توسعه حمل و نقل و ترانزيت منطقه اي و بين المللي، 
توسعه پسكرانه ها، از موضوعات مهم تجارت دو كشور 
اس��ت. مديركل شبه قاره هند )آس��ياي جنوبي( 
س��ازمان توس��عه تجارت همچنين به س��وابق و 
تاريخچه ارتباطات قوي و ديرينه هند اش��اره كرد 
و گفت: ايران و هند با فرهنگ غني و سابقه تمدن 
كهن، در طول تاريخ داراي روابط دوستانه و صميمانه  
با يكديگر بوده و از قرن ها پي��ش و زمان هاي دور، 
روابط تاريخي و فرهنگي مستحكمي  برقرار كرده اند. 
همچنين اقتصاد اي��ران و هند به نوعي مكمل هم 
هستند و بسياري از كالاهايي كه در دو كشور توليد 

مي شود، مي تواند بين آنها مبادله شود. 

نمايندگان:وضعتعرفهبالايحهوارداتخودرويكاركردهمغايرتدارد/دولتتجديدنظركند

تعرفه عليه واردات؟! 

نظر به اینکه آقای حسین طاهری به استناد دو برگ استشهادیه گواهی امضاء شده 
منظم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره 
مراجعه و مدعی است که سند مالکیت پلاک 7709 فرعی از 187 اصلی بخش 10 
مشهد به علت جابجایی مفقود گردیده است با بررسی سیستم جامع املاک معلوم 
شد سه دانگ مشاع از ششدانگ سند مالکیت اولیه یک قطعه مسکونی با شماره 
188311 در دفتر 1076 و صفحه 203 به نام زهرا صادقی ثبت و سند مالکیت دفترچه 
به ش�ماره 160453 الف 88/32 صادر و تسلیم شده است. سپس مع الواسطه به 
موجب س�ند قطع�ی 224299- 1390/12/16 دفترخانه 72 مش�هد به نام آقای 
حسین طاهری انتقال شده است . سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد. 
لذا به استناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر 
می گردد هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود می باشد بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی 
اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله ای به این اداره 
تسلیم نماید بدیهی اس�ت در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول 
اعتراض بدون ارائه س�ند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م الف 411

آگهی فقدان سند مالکيت 

هادی ریحانی- رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 6 مشهد

نظر به اینکه اقای حسین طاهری به استناد دو برگ استشهادیه گواهی امضاء شده 
منظم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره 
مراجعه و مدعی است که سند مالکیت پلاک 7709 فرعی از 187 اصلی بخش 10 
مشهد به علت جابجایی مفقود گردیده است با بررسی سیستم جامع املاک معلوم 
شد ششدانگ سند مالکیت اولیه یک قطعه مسکونی با شماره 187878 در دفتر 
1073 و صفحه 93 به نام امین اله مظفری ثبت و س�ند مالکیت دفترچه به شماره 
659457 الف 81 صادر و تسلیم شده است. سپس به موجب سند قطعی 224299 
– 1390/12/16 دفترخانه 72 مشهد میزان سه دانگ مشاع از پلاک فوق به نام آقای 
حسین طاهری انتقال شده است. سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد.
لذا به استناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر 
می گردد هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود باشد بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض کتبی 
خود را به پیوس�ت اصل سند مالکیت یا سند معامله ای به این اداره تسلیم نماید 
بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه 
سند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم 

آن به متقاضی اقدام خواهد شد.  م الف 410

آگهی فقدان سند مالکيت 

هادی ریحانی- رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 6 مشهد

نظر به اینکه آقای س�ید عل�ی رحمانی به وکالت از آقای س�ید محمد جعفر 
رحمانی )با وکالتنامه ش�ماره 15611 تنظیمی دفترخانه 293 مشهد ( جهت 
دریافت س�ند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی اس�ت 
که س�ند مالکیت پلاک 89363 فرع�ی از 4 اصلی بخش 9 مش�هد به علت 
سهل انگاری مفقود شده است. لذا با بررسی سیستم جامع املاک معلوم گردید 
ششدانگ اعیان سند مالکیت ذیل 139920306004003649 به نام آقای سید 
محمد جعفر رحمانی ثبت و سند مالکیت بشماره 965453 صادر و طبق سند 
انتقال 13383 مورخ 1398/12/12 دفترخانه 293 مشهد به آقای سیدمحمد 

جعفر رحمانی منتقل شده است.
لذا به استناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر 
می گردد هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود می باشد، بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی 
اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله ای به این اداره 
تسلیم نماید. بدیهی اس�ت در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول 
اعتراض بدون ارائه س�ند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد.  م الف 412

آگهی فقدان سند مالکيت 

عباس جهانی فر- رییس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

نظر به این که خانم نرگس رسولی زاده ئی به استناد دو برگ استشهادیه گواهی 
امضاء شده منظم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به 
این اداره مراجعه و مدعی است که سند مالکیت پلاک 15527 فرعی از 182 اصلی 
بخش 10 مشهد به علت بی احتیاطی مفقود گردیده است با بررسی سیستم جامع 
املاک معلوم شد ششدانگ سند مالکیت اولیه یک قطعه زمین با شماره 61022 
در دفتر 305 و صفحه 12 به نام محمد علی طلائی نصرآبادی ثبت و سند مالکیت 
دفترچه به شماره 141860 صادر و تسلیم شده است. سپس به موجب سند قطعی 
124977- 1373/06/05 دفترخانه 67 مشهد به نام خانم نرگس رسولی زاده ئی 

انتقال شده است. سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد.
 لذا به استناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر 
می گردد هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود 
س�ند مالکیت نزد خود باشد. بایس�تی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی 
اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله ای به این اداره 
تسلیم نماید بدیهی اس�ت در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول 
اعتراض بدون ارائه س�ند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م الف 413

آگهی فقدان سند مالکيت 

هادی ریحانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 6 مشهد

مفقودی
سند کمپانی و برگ فروش بیل هیدرولیکی - مدل  1387  - رنگ نارنجی 

شماره موتور:  26434029
شماره شاسی:  68130

متعلق ب�ه آقای س�یروس نی�ازی  فرزند قاس�م به ش�ماره ملی  
3340327221   مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز پژو 405 - مدل  1389  - رنگ نقره ای 

شماره موتور:  12489164212
NAAM11CA0AE334847  :شماره شاسی

شماره پلاک:  ایران 19 /  521  و 64
متعلق به خانم زینب مرادی  به ش�ماره مل�ی  3258681813   مفقود و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.
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خبرروز

دهههشتاديهادرآمارازدواجپيشيگرفتهاند
مديركل دفتر برنامه ريزي و توسعه اجتماعي جوانان با اشاره به اينكه دهه هشتادي ها در آمار ازدواج پيشي گرفته اند، 
گفت: مراكز انتخاب همسر برنامه هايي براي دهه شصتي و هفتادي ها دارند. مهدي متقي فر در گفت وگو با مهر درباره 
ازدواج دهه هاي ۶۰، ۷۰و ۸۰ در كش��ور اظهارداشت: در حال حاضر ازدواج دهه هشتادي ها از رونق بيشتري نسبت به 
دهه هفتادي و ش��صتي ها برخوردار اس��ت و اين دهه در حال حاضر نسبت به دو دهه قبل در زمينه آمار ازدواج پيشي 
گرفته اند. وي افزود: اقتضاي پنجره جمعيتي دليل ازدواج بيش��تر دهه هشتادي ها است ولي ما فقط به اين دهه توجه 

ويژه نداريم بلكه برنامه ريزي ها و هدف گذاري ها براي ازدواج همه افراد مجرد دهه ۶۰، ۷۰ و ۸۰ است. 

رويداد

نايب ريي��س انجمن داروس��ازان اي��ران گفت: براي 
توليد كننده داخلي به ش��دت سخت گيري مي شود، 
اما زماني كه با كمبود مواجه مي شويم سريع خريد از 
خارج انجام مي ش��ود. سيد علي فاطمي در گفت وگو 
با خبرنگار ايلن��ا درباره وضعيت صنايع داروس��ازي 
كش��ور گفت: ما در ايران به س��ختي مي توانيم براي 
كارخانه هايم��ان م��واد اوليه و ماش��ين آلات جديد 
وارد كنيم و تحريم ها باعث ش��ده كه مشكلاتي براي 
كارخانه ها ايجاد ش��ود. ما در زمس��تان سال گذشته 
با مش��كل ناياب ش��دن قطره بيني كه فرمولاسيون 
ساده اي دارد مواجه شده بوديم سرمايه گذاري ما در 
زمينه دارو در حال حاضر كمتر شده است و حتي اين 
مساله در حوزه محصولات بهداشتي و آرايشي كه شايد 
به اندازه دارو براي مردم حياتي نيست، وجود دارد. وي 
تصريح كرد: متاس��فانه در اين سال ها قيمت گذاري 
دستوري كه فقط شامل دارو هم نمي شود و محصولات 
آرايشي وبهداشتي را هم شامل مي شود و آنها هم اجازه 
افزايش قيمت را متناسب با تورم ندارند، مشكلاتي را 
براي صنايع ايجاد كرده است. فاطمي خاطرنشان كرد: 
دولت صرفا در تهيه مواد موثره از صنايع داروس��ازي 
حمايت مي كند و ماده موثر دارو در حال حاضر ارز ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ توماني دريافت مي كند و بيش از ۴۰ درصد 
قيمت نهايي را ش��امل مي ش��ود و ۶۰ درصد قيمت 
دارو توسط بازار قيمت گذاري مي شود و هزينه نيرو، 
اياب و ذهاب، بس��ته بندي و… به قيمت بازار است. 
نايب رييس انجمن داروسازان ايران گفت: دولت صرفا 
به دليل اينكه براي ماده موث��ره دارو اصطلاحا يارانه 
مي دهد و با ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان صنايع را حمايت 
مي دهد، جلوي افزايش قيمت دارو را مي گيرد. همين 

سختگيري ها باعث مي شود كه رغبت صنعتگران نه 
تنها در حوزه دارو بلكه در ساير حوزه هاي ديگر براي 
سرمايه گذاري در كشور كاهش پيدا كند. وي با اشاره 
به كمبود آنتي بيوتيك در سال گذشته گفت: اگر اجازه 
افزايش قيمت آنتي بيوتيك در شهريور سال گذشته 
به كارخانه هاي ايراني داده مي شد اصلا با اين مشكل 
مواجه نمي شديم و لازم نبود كه از هند آنتي بيوتيك 
وارد كنيم. فاطمي تصريح كرد: اين مس��اله با توجه 
به اينكه بودجه دارو را حتي از بودجه س��ال گذشته 
هم كمتر در نظر گرفته اند ممكن اس��ت تكرار شود. 
اين بودجه قطعا كفاف نيم س��ال اول را هم نمي دهد 
چه برسد به اينكه براي كل سال كفايت كند و به نظر 
مي رس��د ما با كمبود مواجه خواهيم ش��د. وي ادامه 
داد: براي توليد كننده داخلي به ش��دت سخت گيري 
مي شود، اما زماني كه با كمبود مواجه مي شويم سريع 
خريد از خارج انجام مي ش��ود. وي تصريح كرد: ماده 
موثره هم به سختي مي رسد، اما بزرگ ترين مشكل 
صنعت دارويي اين است كه ارز به موقع در اختيار آنها 
قرار داده نمي شود ارز دولتي در سال گذشته اين موقع 
۴۲۰۰ تومان بود اما امسال ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان شده 
اس��ت. هفت برابر شده است و صنعت داروسازي بايد 
هفت برابر نسبت به س��ال گذشته سرمايه بيشتري 
بياورد تا بتواند كار خود را انجام دهد، اما آيا نقدينگي 
كارخانه هاي ما ۷ برابر بيشتر شده است. سيستم بانكي 
قول داده بود تا از كارخانه ه��ا حمايت كند. كارخانه 
توان تامين نقدينگي را ن��دارد و نمي تواند مواد اوليه 
را به موقع وارد كند همه اين مش��كلات خودش را در 
قالب كمبودهاي دارويي نشان مي دهد كه مردم را به 

ستوه آورده است.

صنايعداروسازيايران
باتوجهبهمشكلاتاقتصادي

بهشدتآسيبپذيرشدهاست
همايون سامه يح، عضو كميسيون بهداشت مجلس 
در اين رابطه گفت: صنايع داروسازي ايران با توجه 
به مشكلات اقتصادي به ش��دت آسيب پذير شده 
اس��ت و ما بايد حمايت كامل خودمان را نه تنها از 
صنايع داروس��ازي بلكه تمام صنايعي كه در ايران 
فعال هستند انجام دهيم تا از ورشستگي احتمالي 
اين صنايع جلوگيري ش��ود به ويژه اينكه صنايع 
داروس��ازي براي كشور حياتي اس��ت و بايد از آن 
حمايت كنيم. عضو كميس��يون بهداشت درباره 
گلايه صنايع داروسازي از قيمت گذاري دستوري 
خاطرنشان كرد: در بودجه سال ۱۴۰۱ مصوب شد 
كه قيمت هاي دارو مطابق ش��هريور سال ۱۴۰۰ 
باشد و افزايش پرداخت توسط بيمار انجام نشود. 
اين مس��اله از طريق طرح دارويار در سال ۱۴۰۱ 
مطابق قانون بودجه و مصوب��ات مجلس از طريق 
وزارت بهداش��ت پيگيري و اجرايي ش��د. از سوي 
ديگر طرح دارويار به دليل اينكه بودجه لازم آن از 
سوي سازمان برنامه و بودجه تامين نشد، متاسفانه 
با مش��كلات زيادي مواجه ش��د. وي تصريح كرد: 
متاس��فانه در حال حاضر قفس��ه هاي داروخانه از 
دارو پر نيست و برخي از داروها از داروهاي ساده تا 
داروهاي خيلي خاص كمياب اس��ت. نظر من اين 
است كه ميزان فرانشيز دارو توسط بيمار را به ۳۰ 
درصد برگردانيم واين مخالف قانون نيست، چراكه 
در سال ۱۴۰۱ اين مصوب ش��ده بود و براي سال 

۱۴۰۲ چنين قانوني نداريم.

ازداروهايسادهتاخيليخاصكمياباست
رويخطخبر خبر

آخرينآمارايدزدركشور
اچ آي وي يك بيماري عفوني است كه اغلب مردم آن  
را با نام ايدز مي شناسند، در حالي كه ايدز تنها مرحله 
انتهايي از بيماري HIV اس��ت كه اگر فرد به موقع 
و صحيح تحت مراقب��ت و درمان قرار گيرد، ممكن 
اس��ت تا آخر عمر به مرحله ايدز نرس��د. به گزارش 
ايسنا، عامل ايجاد بيماري HIV نيز يك نوع ويروس 
به همين نام )ويروس نقص ايمني انسان( است. انتقال 
ويروس از سه طريق تزريق خون و فرآورده هاي خوني 
آلوده، تماس جنسي پرخطر و از طريق مادر آلوده به 
كودك اتفاق مي افتد؛ بنابراين ويروس HIV از طريق 
تماس هاي عادي، كار كردن روزانه، غذا خوردن، نيش 
پشه و... منتقل نمي شود. ابتلا به عفونت HIV هيچ 
علامتي ندارد و فرد مبتلا مي تواند تا ساليان متمادي 
بدون هيچ مشكلي به زندگي خود ادامه دهد و همين 
موضوع تشخيص HIV را با مشكل مواجه ساخته 
است. تنها راه تشخيص HIV انجام آزمايش خون 
است كه آن هم ممكن اس��ت در چند ماه اول ورود 

ويروس به بدن به شكل كاذب منفي باشد. 

ادامهازصفحهاول

برنامههايي
كهفاقدهارمونيهستند

در بالاترين جايگاه منطقه اي قرار بگيرد. هيچ كدام 
از اين برنامه ها عملياتي نش��دند، چ��ون مبتني بر 
واقعيت ها نبودند. وقتي برنامه اي تنظيم مي ش��ود، 
بايد پيش بيني هر احتمالي در آن انجام شود. اساسا 
حوزه هاي سياسي، ديپلماسي، فرهنگي و... بايد در 
مسير تحقق برنامه هاي اقتصادي و راهبردي باشند. 
به اين معني كه وقتي ايران رسيدن به جايگاه نخست 
اقتصادي در منطق��ه را هدف ق��رار مي دهد، حوزه 
ديپلماسي و سياسي هم بايد در مسير تحقق اين هدف 
برنامه ريزي هاي لازم را صورت دهند. نبايد اينگونه 
باشد كه ايران در حوزه برنامه هاي ميان مدت برنامه اي 
را تدوين كند، بعد رييس جمهور كشور از بي اثر بودن 
قطعنامه ها يا نعمت بودن تحريم ها صحبت كند. وقتي 
از هماهنگي اقتصاد با سياست، ديپلماسي، فرهنگ 
و ارتباطات سخن مي گوييم، منظورمان يك چنين 
هارموني اس��ت. امروز بسياري از كشورهاي جهان، 
راهبردهاي بلندمدت   اقتصادي دارند و همه اركان 
تصميم ساز در مس��ير تحقق اهداف اين برنامه هاي 
راهبردي بسيج مي شوند. اما در ايران سند ۲۰ ساله 
تصويب مي ش��ود، اما در همان برهه طي سال هاي 
۸۴ تا9۲، رييس ساختار اجرايي )رييس جمهور( از 
بي اثر بودن قطعنامه ها و نعمت بودن تحريم ها سخن 
مي گويد. طبيعي است كه بايك چنين وضعيتي نه 
اهداف از پيش تعين شده محقق مي شود نه توسعه اي 
شكل مي گيرد و نه بهبودي در زندگي مردم حاصل 
مي شود. مشكل برنامه هاي بالادستي اقتصادي يك 

چنين نگاه غير همگوني است...

هيچمتخصصيدرحوزه»دامپزشكيحياتوحش«نداريم

رييس سازمان حفاظت محيط زيس��ت گفت: ما اصلا 
متخصص دامپزش��ك حيات وحش نداريم و بيش��تر 
كارشناس هاي حيات وحش ما، كارشناس هايي عمومي 
هستند و همچنين تكنسين هايي هم كه بتوانند در اين 
بس��تر كمك كنند، نداريم. علي سلاجقه در گفت وگو 
با ايلن��ا در خصوص مباحث زيس��ت محيطي در كتب 
درس��ي و ش��يوه تدريس تاثيرگذار اي��ن موضوعات در 
كلاس هاي درس، بيان كرد: امروز كش��ور ما و تمام دنيا، 
دچار چالش هاي اساس��ي محيط زيستي است. تمامي 
علومي كه مي خوانيم براي اين است كه زندگي انسان رواج 
داشته باشد و وجود همه صنايع، كارخانه ها و هر پيشرفتي 
كه كسب مي كنيم براي اين است كه تسهيل زيست بشر 
اتفاق بيفتد تا هم طول عمر انسان افزايش پيدا كند و هم 
به زندگي و معيشت پايدار برسد، بنابراين مقوله محيط 
زيست از هيچ كدام از علوم و حيطه هاي دانش جدا نيست. 
او تاكيد ك��رد: در حوزه حيات وحش، ما اصلا متخصص 
دامپزشك حيات وحش نداريم و بيشتر كارشناس هاي 

حيات وحش ما كارشناس هايي عمومي هستند. همچنين 
اصلا تكنسين هايي كه بتوانند در اين بستر كمك كنند، 
نداريم در نتيجه به دليل وجود چنين نيازهايي، قرار است 
با دانشگاه هاي معتبر كشور در همين خصوص وارد بحث 
شويم و آموزش عالي با توجه به نيازهاي ضروري محيط 
زيست، رشته هاي جديدي راه اندازي خواهد كرد. سلاجقه 
ضمن بيان اينكه خواسته اصلي سازمان حفاظت محيط 
زيست از آموزش عالي كشور همراهي در تامين متخصص 
رشته هاي جديد اس��ت، گفت: حل مشكلات كشور به 
خصوص در رشته هاي كاربردي و مهندسي بايد بر مبناي 
معضلات و نيازهاي محيط زيستي باشد و حل اين مسائل 
به كمك تخصص هاي ديگر را در نظر داش��ته باش��يم. 
ضرورت دارد وزارت علوم، تحقيقات و فناوري در سرفصل 
دروس، تعريف عناوين درس ها در رشته هاي گوناگون و 
حتي طراحي رشته هاي تازه در مقاطع مختلف، محيط 
زيس��ت و مشكلات آن را در نظر داش��ته باشد و ما آماده 

هرگونه همكاري هستيم.

سهخدمتازطبايرانيبيمهميشود
مديركل دفتر طب ايراني و مكمل وزارت بهداشت، 
گفت: طبق مصوبه هيات دولت به منظور كاهش 
پرداخت از جيب مردم حداقل سه خدمت حوزه طب 
ايراني تحت پوشش بيمه اي قرار مي گيرد. به گزارش 
ايسنا، نفيسه حسيني يكتا با اشاره به تكليف وزارت 
بهداشت در قانون بودجه ۱۴۰۲، گفت: با توجه به 
تصريح قانون بر لزوم ادغام خدمات طب ايراني در 
نظام سلامت به پوشش ۱۰۰ درصدي و نيز تحت 
پوشش قرار گرفتن حداقل سه خدمت حوزه طب 
ايراني تا پايان سال و تصويب دستورالعمل اجرايي 
آن در هيات وزيران، اين مهم با جديت در دس��تور 
كار وزارت بهداشت قرار گرفته است. وي افزود: در 
حال حاضر ويزيت متخصصان طب ايراني و تعداد 
محدودي داروهاي طب سنتي تحت پوشش بيمه 
هستند. به موجب اين قانون  حداقل ۳ خدمت ديگر 
تحت پوش��ش بيمه قرار خواهد گرفت. همچنين 
تحت پوشش قرار گرفتن بسته هاي مرتبط با سبك 
زندگي تحت پوش��ش بيمه، از ديگر مواردي است 

كه پيگير آن هستيم. بنابر اعلام روابط عمومي دفتر 
طب ايراني و مكمل وزارت بهداش��ت، وي با اشاره 
به اس��تقبال عموم  جامعه از دريافت خدمات طب 
سنتي، تصريح كرد: بدون  شك  كاهش ارايه خدمات 
توسط متخصصين اين حوزه  در مراكز درماني مورد 
تاييد وزارت بهداشت موجب افزايش اقبال مردم به 
دريافت خدمات غير ايمن در مراكز نامعتبر مي شود و 
به نوعي بيمه خدمات طب ايراني به كاهش پرداخت 
از جيب مردم و س��اماندهي خدمات اين حوزه هم  

كمك خواهد كرد.

رشد۵۰درصديضربهبهبنيانهايماليقاچاقچيان

»زامبي« هنوز در ايران كشف نشده است
قائم مقام دبيركل س��تاد مبارزه با مواد 
مخدر در پاس��خ ب��ه اين س��وال كه آيا 
م��اده مخ��در زامبي كه كش��ف آن در 
امريكا گزارش شده، در ايران هم گزارش شده است، 
گفت: تاكنون موردي از كشف زامبي توسط پليس 
و مركز پژوهش ها نداشته ايم. عليرضا كاظمي، قائم 
مقام دبيركل س��تاد مبارزه با مواد مخدر در نشست 
خبري خود كه روز گذش��ته برگزار شد با بيان اينكه 
اعتياد يكي از علل و ريشه هاي آسيب هاي اجتماعي 
اس��ت، گفت: قاچاق مواد مخدر به عنوان يك جرم 
سازمان يافته در ۲۰۰ كشور جهان در جريان است و 
سود سالانه عجيبي را به نفع قاچاقچيان مواد مخدر 
و برخي دولت ها دارد. وي ادامه داد: ۲۸۴ ميليون نفر 
از جمعيت ۱۵ تا ۶۴ سال در جهان حداقل يك بار و 
بيشتر مواد مصرف كرده اند و سالانه ۵۰۰ هزار نفر به 
دليل مصرف بيش از حد مواد فوت مي كنند. افزايش 
اينترتي مواد مخدر با اس��تفاده از دارك وب و ترويج 
اسامي فريبنده براي جذب مشتريان جديد در حال 
جريان است و با توجه به تغيير الگوها بايد استراتژي 

ما نيز تغيير كند. 

۱۱۲۷مادهروانگرداندرجهانداريم
وي تصري��ح كرد: ۱۱۲۷ ماده روانگ��ردان در جهان 
داريم. افزايش بي��ش از ۲۶ درصد مصرف كنندگان 
 ۱۵ ت��ا ۶۴ س��ال را در جه��ان داري��م. همچني��ن 
جوان گزيني مصرف مواد از ديگر اتفاقاتي اس��ت كه 
در حوزه مواد مخدر در جهان افتاده اس��ت. مصرف 
حش��يش در دنيا رتبه اول و ترياك رتبه دوم را دارد 
 و آمفتامين ها رتبه س��وم و كوكايي��ن رتبه چهارم 
و اكس تازي رتبه پنج مصرف در جهان را دارد. كاظمي 
با بيان اينكه در س��ال ۲۰۲۲، ۳۲ درصد س��طح زير 
كشت خشخاش نسبت به سال ۲۰۲۱ افزايش پيدا 
كرده بود، گفت: توليد مواد مخدر طي دو دهه گذشته 
۵۰ برابر شده است و در دوره اي از۲۰۰ تن به ۱۰ هزار 
تن رس��يده است بيش از ۸۰ درصد ترياك جهان در 
افعانستان توليد مي شود و توليد و مصرف روانگردان و 
شيشه در افعانستان افزايش پيدا كرده است. وي با بيان 
اينكه ايران پرچم دار مبارزه با اين پديده شوم است، 

گفت: ايران تمام ظرفيت خود را از نيروهاي نظامي، 
انتظامي و مرزباني به كار گرفته و مبارزه همه جانبه اي 
را اختيار كرده و موفقيت هاي زيادي نيز در اين عرصه 

داشته است.

اقداماتجمهورياسلاميايران
درمبارزهباموادمخدر

وي درباره اقدامات جمهوري اسلامي ايران در مبارزه 
با مواد مخدر گفت: در دوره برنامه ششم بيش از ۷۰ 
ميليارد تومان به بنيان هاي مالي قاچاقچيان ضربه 
وارد ش��ده است همچنين ۶۷ شهيد در طول مدت 
اجراي اين برنامه تقديم ش��ده است كه ۵ شهيد در 
سه ماهه ابتداي همين سال به شهادت رسيده اند. 
كاظم��ي درب��اره فعاليت هاي اي��ران درخصوص 
پيش��گيري و درمان گف��ت: دو اولويت مهم در اين 
زمينه داش��تيم اولويت كوتاه م��دت ما جمع آوري 
معتادان متجاهر بود. اولويت هاي دراز مدت ما نيز 
در حوزه پيشگيري و توسعه فعاليت هاي پيشگيرانه 
بود. درخصوص س��اماندهي معت��ادان متجاهر در 
كشور و سطح ش��هر تهران اين ظرفيت در تهران از 
۴ هزار نفر به ۲۵ هزار نفر افزايش پيدا كرده اس��ت 
در سطح كشور نيز با ۱۲۴ درصد رشد در خصوص 

ساماندهي معتادان متجاهر روبرو شده ايم. 

حدود۵ميليوننفرخانوادهدرسال
آموزشهايپيشگيريرادريافتميكنند

قائم مقام دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر تصريح 
كرد: توجه ايران و ستاد مبارزه با مواد مخدر به اين 
حوزه از اقدامات تحولي دولت سيزدهم بوده است. 
حدود ۵ ميليون نفر خانواده در س��ال آموزش هاي 
پيش��گيري را درياف��ت مي كنند. ط��رح ياريگران 
زندگي نيز در اين دوره مديريت دكتر مومني فعال 
شد و دستاوردهاي زيادي داشت در بيش از ۵۰ هزار 
مدرسه كانون ياريگران را شكل داديم و با استفاده 
از ش��بكه ش��اد به بيش از ۵.۵ ميليون دانش آموز 
مهارت هاي پيش��گيري ارايه شده است. همچنين 
همه در دانش��گاه هاي كش��ور آموزش مهارت هاي 
پيشگيري از اعتياد ارايه ش��ده است.۸9۰۰ مركز 

درماني در س��طح كش��ور درحوزه كاهش آسيب و 
درمان معتادان فعال هستند. به طور ميانگين سالانه 
يك ميليون و ۶۰۰ هزار نفر را تحت پوشش دارند. 

استفادهازسمنهابراينهضتپيشگيري
كاظمي با اش��اره به اس��تفاده از س��من ها گفت: با 
اس��تفاده از ظرفيت سمن ها بحث گفتمان سازي و 
نهضت پيش��گيري را افزايش دهيم. وي در بخش 
ديگري از صحبت هايش درباره برنامه هاي تحولي 
س��تاد مبارزه با مواد مخدر گفت: مهم ترين كاري 
كه در س��ال ۱۴۰۱ انجام دادي��م بحث افزايش ۴۸ 
درص��دي مراكز ماده ۱۶ در كش��ور بود. همچنين 
باتوج��ه به اتفاقاتي كه در س��طح جهاني در فضاي 
مجازي رخ مي دهد كميته اي در اين زمينه ش��كل 
گرفت و سند پيش��گيري و مبارزه با مواد مخدر در 
فضاي در حال تدوين است. همچنين از شبكه هاي 
روس��تايي و دهياران اس��تفاده كرده و طرح كانون 
ياريگران زندگي در روس��تاها را تشكيل داديم. در 
فاز اول ۳۰ درصد روستاها تحت پوشش هستند و 
در ابتدا اين كار در ۵ استان آغاز شد. براي اين كار ۴ 
مرحله از جمله ساختار سازي، هويت سازي، آموزش 
و توانمندسازي و برنامه سازي است. همچنين طرح 
ياريگران زندگي در مح��لات از ديگر برنامه هاي ما 
است.همچنين سامانه قوام براي ساماندهي معتادان 
متجاهر راه اندازي شده است تا بهتر بتوانيم به اين 
گروه خدمات ارايه كنيم. همچنين مجمع خيرين 
ياريگران زندگي در ۱۵ اس��تان شكل گرفته است. 
وي ادامه داد: اولويت ما در اين مجمع اشتغال و تهيه 
زيرساخت هاي درماني اس��ت. همچنين پيگيري 
مس��تمري درخصوص اصلاح قانون مبارزه با مواد 
مخدر داريم قانون مبارزه ب��ا موادمخدر مربوط به 
سال ۶۷ است كه اصلاحيه هايي بر آن در طي سال ها 
اضافه ش��ده در حال حاضر برخي مواد با فوريت در 
دولت بررسي ش��ده و به مجلس ارسال شده است. 
همچنين در حوزه س��ازمان زندان ها ۱۵ هزار نفر 
تحت پوشش داروي بوپره نورفين هستند. او افزود: 
همچنين براي اولين بار در طول ۴۰ س��ال گذشته 
در سال ۱۴۰۱ توانستيم بيش از هزار ميليارد تومان 

از مح��ل اموال مص��ادره اي و ضربه ب��ه بنيان هاي 
مالي قاچاقچيان منابع كسب كنيم. سامانه مزايده 
الكترونيكي ستاد نيز در حوزه اموال راه اندازي شد 

اين كار به شفافيت و رقابت بيشتر كمك مي كند. 

۹۰درصدكشفياتترياكدرجهان
مربوطبهايراناست

كاظمي با اشاره به تقويت ديپلماسي گفت: ما رتبه 
اول كش��فيات انواع مواد مخدر را در س��طح جهان 
داريم. همچني��ن 9۰ درصد كش��فيات ترياك در 
جهان مربوط به ايران است و نظام جمهوري اسلامي 
ايران با فاصله بسيار زياد نس��بت به ساير كشورها 
رتبه اول را در اين زمينه دارد. يكي از سياست هاي 
ما تقويت ديپلماس��ي در حوزه مقابله با مواد مخدر 
اس��ت. كاظمي در بخش ديگري از صحبت هايش 
درباره برنامه هاي س��تاد در سالروز جهاني مقابله با 
مواد مخدر ادامه داد: از جمله برنامه هاي اين هفته 
امحا ۴۰ تن مواد مخدر در اس��تان خراسان جنوبي 
اس��ت. همچنين تمبر يادبود در اين هفته رونمايي 
خواهد ش��د. تقدير از خانواده ش��هدا ني��ز از ديگر 

برنامه هاي اين هفته اس��ت. اولويت ستاد مبارزه با 
مواد مخدر در بلندمدت پيشگيري و در كوتاه مدت 
س��اماندهي معتادان متجاهر است. در سال ۱۴۰۱ 
مقداري كاهش كش��فيات را داش��تيم اما ضربه به 
بنيان هاي مالي قاچاقچيان نزديك ۵۰ درصد رشد 
داشته است. وي در بخش ديگري از صحبت هايش 
ادام��ه داد: در ايران همچنان مص��رف ترياك رتبه 

اول را دارد.

درمانمعتادانمتجاهردارايزخمباز
كاظمي درباره درمان معتادان متجاهر داراي زخم 
باز گفت: درمان اين افراد در حال انجام اس��ت و در 
حال حاضر ظرفيت خالي نيز در مراكز براي اين افراد 
وجود دارد. وي درباره برنامه هفتم گفت: مهم ترين 
اولويت برنامه هفتم س��اماندهي معتادان متجاهر 
است كه در كوتاه مدت انجام مي شود. كاظمي ادامه 
داد: قانون مبارزه بي��ش از ۱۲۲ ماده دارد كه بنا به 
صلاحدي��د رييس جمهور قرار ش��د در دو نوبت به 
مجلس ارسال ش��ود از همين رو ۵ ماده اولويت دار 
با دو فوريت به مجلس ارايه ش��ده است. وي با بيان 

اينكه درمان معت��ادان با روش هاي مختلفي انجام 
مي ش��ود، گفت: در دوره اي بحث متادون باب شد 
اما نگاه ما اين اس��ت كه داروي نگه دارنده است نه 
درمان كننده. او با بيان اينكه بزرگ ترين مش��كل 
افراد معتاد مش��كلات رواني است گفت: نگاه ما به 
اعتياد اين اس��ت در ش��رايطي اعتياد جرم است و 
در شرايطي اعتياد بيماري اس��ت و در واقع اعتياد 
بيماري است كه در شرايطي تبديل به جرم مي شود. 
وي درب��اره آخرين شيوع شناس��ي گفت: آخرين 
اطلاعات ما مربوط به س��ال 9۳ و 9۴ است در سال 
گذشته شيوع شناسي در جامعه دانش آموزان آغاز 
شد و امس��ال كار به آموزش و مرورش واگذار شده 
اس��ت. ما جامعه دانش آموزان را جامعه اي كه نماد 
آينده كشور و تبيين كننده وضعيت كشور است را 
در اولويت قرار داديم بعد از آن جامعه دانش��گاهي 
و كار و گروه سني تا ۶۵ سال است. وي در پاسخ به 
اين سوال كه آيا ماده مخدر زامبي كه كشف آن در 
امريكا گزارش شده در ايران هم گزارش شده است، 
گفت: تاكنون موردي از كشف زامبي توسط پليس 

و مركز پژوهش ها نداشته ايم.

گزارش


